
حضور در بازارهاي پتروشيمي 
هوشمندي بالايي مي طلبد

رضايت از دلار 48 هزار توماني يا ثبت بهترين عملكرد ممكن؟

دفاع تمام قد دولت از مديريت ارزي

يادداشت-4يادداشت-3يادداشت-2

ورود عدليه به 
سوءمديريت ها در بورس

 اهميت ثبات 
در نرخ ارز

 فروش اعتماد 
در بازار سرمايه

روز گذشته رييس قوه قضاييه 
اظهارات��ي را درب��اره ضرورت 
نظارت بر ب��ورس و پيدا كردن 
مقص��ران ريزش ه��اي اخير 
مطرح ك��رد كه موضوع بورس 
را يك بار ديگر در تيررس افكار 
عمومي قرار داد. اژه اي با توجه به 
حضور حدود  50 ميليون ايراني 
در بورس از مس��وولان اجرايي خواسته بود كه به موضوع 
سوءمديريت ها در بورس ورود كنند. رييس عدليه با اشاره 
به اينكه هيچ قضاوتي نمي كند، يادآور شده است: »سازمان 
بازرسي، شوراي عالي بورس و دولت، موضوعات اين عرصه را 
براي مردم توضيح دهند و تبيين كنند تا دشمن نتواند از اين 
مقوله سوء استفاده كند و خدايي ناكرده اين موضوع به يك 
مشكل تبديل شود.«پس از اين اظهارات اما پرسش هايي 
با اين مفهوم در فضاي عموم شکل گرفته كه ورود نهادهاي 
نظارتي در ب��ورس بايد تحت چه ضوابطي صورت گيرد و 
مهم تر از آن در كدامين بخش ها تخلف و س��وءمديريت 

صورت گرفته است؟«
به طور كلي اين فراخوان را از 2بخش مي توان مورد بررسي 
قرار داد؛ نخس��ت، بحث اطلاعات نهاني و سوءاستفاده 
از اطلاعات نهاني )نامه 17-17 ارديبهش��ت ماه( است و 
موضوع ذينفعان سود كننده و زيان كننده در اين قضيه 
است بايد به آن ورود كرد. متوليان بازار هم اعلام كردند 
گزارش اين ابهامات به زودي تهيه و منتش��ر مي ش��ود. 
همچنين اينكه چه ميزان ش��خص حقيقي از اين رانت 
اس��تفاده كرده اند، هنوز مبهم اس��ت،  چرا ك��ه در حال 
حاضر فقط در خصوص نقش شركت هاي حقوقي در اين 
مشكلات صحبت مي شود. موضوع بعدي فلسفه بروز يك 
چنين اتفاقاتي است كه بايد بررسي شود. ظاهرا كميسيون 
اقتصادي در اين زمينه ورود كرده و موارد قانوني رعايت 
نشده را مشخص كرده است.بايد توجه داشت اين اتفاق 
يك اتفاق غير قابل پيش بيني نبوده و هر سال يك چنين 
گزاره هايي در بودجه وجود دارد كه باعث نوسان در بورس 
مي شود.فقط موضوع نرخ خوراك پتروشيمي ها نيست كه 
تخلفاتي را شكل داده، هرسال نرخ عوارض اقلام صادراتي 
و س��اير اقلامي كه در بودجه براي آنها اعداد و ارقامي در 
نظر گرفته مي شود، امنيت س��رمايه گذاران در بورس را 
به خطر مي اندازد. هر سال همه منتظر بروز يك چنين 
تغييراتي هستند؛ تغييراتي كه باعث تكانه هاي عظيم در 
بازار سرمايه مي شود. اين رويكرد براي سرمايه گذاران به 
هيچ وجه جالب نيست، اما حتي اگر به ضرورت برخي از اين 
تصميمات اتخاذ مي شوند حتما و حتما و حتما بايد قبل 
از هر تصميمي نمادهاي بورسي مربوط به اين تصميمات 
متوقف ش��ده و پس از توقف و افشاي اطلاعات به شكل 
عمومي، شرايط يكس��اني براي همه ايجاد شود. اما يك 
چنين اتفاقي رخ نداد. برخي زودتر از اين تصميم خبردار 
شده بودند و سهم هاي خود را فروختند و عده اي هم خبر 
ادامه در صفحه 4 نداشتند و زيان ديدند.   

آنچه در س��ال هاي گذشته در 
اقتص��اد ايران و البت��ه تجارت 
كش��ور خود را نش��ان داده به 
خوبي ثابت كرده ن��رخ ارز چه 
ميزان اهميت كليدي در آينده 
اقتصادي كش��ور و البته آنچه 
در حال حاضر مي گذرد دارد و 
از اين رو اولويت ها در اين حوزه 
نيز بس��يار متفاوت و كليدي هستند. اگر بنا باشد فعالان 
اقتصادي يك عامل را به عنوان پيش نياز اصلي فعاليت هاي 
خود معرفي كنند، آن خواس��ته ثبات اس��ت. تا زماني كه 
شرايط به ثبات نرسيده و اوضاع به شكلي نباشد كه امكان 
تحليل و پيش بيني آينده وجود داشته باشد، عملا صحبت 
از فعاليت اقتصادي و توسعه تجارت ممكن نيست. نگاهي 
به وضعيت بس��ياري از صنايع و فعاليت هاي اقتصادي به 
خوبي اين موضوع را نشان مي دهد. براي مثال ما در صنايع 
نفت و گاز يك مزيت نس��بي جدي داريم اما مي بينيم كه 
در تمام اين سال ها، جز خام سوزي و خام فروشي، كمتر به 
ديگر بخش ها توجه شده است. در حوزه تجارت نيز ما اين 
شرايط را مي بينيم. بخش خصوصي بارها از اين گفته كه بايد 
به سمت تك نرخي شدن ارز حركت كنيم، با وجود آنكه گام 
مثبت حذف ارز ۴200 توماني از سوي دولت نهايي شد، اما 
همچنان ارز چند نرخي باقي مانده است. در اين ترديدي 
وج��ود ندارد كه دولت مي خواهد با اجراي اين سياس��ت، 
قيمت تمام شده كالاهاي مصرفي مردم را پايين نگه دارد 
اما اگر اين عرصه به فضايي براي رانت تبديل شود، آنگاه شاهد 
آن خواهيم بود كه ارز با قيمت پايين تر گرفته شده و صرف 
واردات مي شود اما باز هم قيمت تمام شده كالا براي مردم 
كاهش پيدا نمي كند و همين مساله چالشي جديد براي 
دولت خواهد بود كه بايد همزمان هم با رانت مبارزه كند و به 
دنبال پايين آوردن فشار بر مردم باشد. عواملي مانند كسري 
بودجه مزمن و خلق نقدينگي، محدوديت يا حذف ارتباط 
اقتصاد ايران با كشورهاي مختلف دنيا و مديريت نكردن 
نرخ تورم باعث شده كه ارزش پول ملي ما سال به سال كمتر 
شده و به نقطه فعلي برسد. از  اين رو براي اينكه بتوانيم از اين 
موقعيت بگذريم اصلي ترين راهكار بهبود وضعيت اقتصادي 
كشور در حوزه هاي مختلف و زيرساختي است. با آغاز دور 
جديد تحريم ها، ال سي، از پركاربردترين روش هاي پرداخت 
در ايران و جهان از فرهنگ محاوره جامعه اقتصادي كشور 
حذف شد. سال هاست كه امكان انتقال ارز از  طريق بانكي 
وجود ندارد و انتقال ارز براي بخش خصوصي و شركت هاي 
كوچك و متوسط در اين دوران تنها از طريق صرافي هايي  
انجام شده است كه گاهي ريسك اين عمليات تا 100 درصد 
برآورد مي شد. بيشتر كارشناسان بازرگاني خارجي فعال در 
شركت ها كه سابقه كار كمتر از 10 سال دارند  ديگر با فرايند 
انتقال پول به روش اعتبار اسنادي آشنا نيستند و اين تهديد 
بزرگي است كه اگر روزي ارتباطات بين المللي مجدد شكل 
بگيرد، جامعه بازرگانان ايراني از روش هاي پرداخت روز دنيا 

عقب افتاده اند.

در س��ال هاي گذشته و پس از 
اتفاقات سال 1399 كه موجي 
از بي اعتمادي در بازار سرمايه 
شكل گرفت ش��اهد اقدامات 
متفاوت ب��راي خروج ب��ازار از 
شرايط مذكور بوديم تا بتوانند 
مدال افتخار اين مديريت بحران 
را به نام خود ثبت كنند؛ اما در 
عمل آنچه مشاهده شد برخلاف وعده ها بحران اعتماد از 
مهمان در بازار سرمايه فراتر رفته و به عنصر نامطلوب اما 
مفروض در احتمالات و تحليل ها تبديل شد . پس از دو سال 
و نيم، در ابتداي سال 1۴02 با وجود تورم سنگين در اقتصاد 
كشور شاهد ورود نقدينگي اشخاص حقيقي به بورس بوديم 
كه اگر ترسو بودن پول را همچنان فرض اصلي در تحليل ها 
منظور كنيم، نمي توانيم ب��ه تغييرات فاكتور اعتماد اتكا 
كنيم بلكه شرايط ماه هاي اخير نشان از واقعيت فراموشكار 
بودن انسان در گذر زمان هست كه سرمايه ها را مجددا به 
سمت بورس هدايت كرد . اما اين  بار زودتر از آنچه انتظار 
مي رفت ورق برگشت و فروش آبشاري و سنگين در فرداي 
روز عجيبي كه عطش خريد در بازار بالا رفته بود همگان را 
غافلگير كرد. 16 ارديبهشت قدرت خريدار سهام بالا بود 
و صبح 17 ارديبهشت در همان چند دقيقه اول صف هاي 
فروش سنگين تشكيل شد كه موجب غافلگيري همگان 
شد. پاسخ اين سوال كه چه اتفاقي افتاده است، بسيار سخت 
بود! رييس سازمان بورس در مصاحبه اي بر ارزشمندي بازار 
و عدم تغيير خاص در مولفه هاي تحليلي بورس تاكيد كرد 
و سيو سود توسط برخي سهامداران را دليل ريزش اعلام 
كرد، اما نوع فروش ها در آن روز چيزي فراتر از سيو سودهاي 
معمول را نش��ان مي داد !اين برهه از بورس تا اوايل تيرماه 
ادامه پيدا كرد و همچنان پاس��خ مسوولان بورس در برابر 
همه سوالات چند كليد واژه بود: ارزشمندي بازار و اصلاح 
ذات بازار اس��ت. تا اينكه نامه اي به صورت غيررسمي در 
فضاي مجازي منتشر شد كه تاريخ نامه و انطباق زماني آن با 
شروع فروش هاي آبشاري توجه سهامداران را بيشتر به خود 
جلب كرد و صحبت از استفاده از رانت آشكار نوك پيكان 
را به سمت مديريت سازمان بورس و وزير اقتصاد و شوراي 
عالي بورس اشاره گرفت. اما در همان زمان پاسخ هايي از 
سوي وزير اقتصاد و رييس س��ازمان بورس مشاهده شد 
كه عملا در اقناع منتق��دان ناكام ماندند، به ويژه عملكرد 
سازمان بورس كه در شناسايي معاملات مشكوك ناتوان 
بوده و حتي با فرض بي اطلاعي از وجود رانت، در الگوريتم 
معاملات مشكوك با وجود نهاد دراز و طويل ناظر عملكرد 
نامطلوبي از خود به جاي گذاشته و با پيام هاي خود ظاهري 
متفاوت از معام��لات مذكور را به مخاط��ب القا مي كرد، 
نكته اي كه در جلسه اخير كميسيون اقتصادي مجلس نيز 
به آن اشاره شده و رييس كميسيون اقتصادي مجلس در 
آن بر كاستي ها و اشتباهات فاحش سازمان بورس اشارات 
مستقيم داشتند و انتقادات بزرگي را به سمت مسوولان 
ادامه در صفحه 6 بورس نشانه گرفتند. 

مهرداد عبادهومن عميدي حسن حسين نيا

بازوي پژوهشي اتاق ايران منتشر كرد

 »تعادل« از بازار سرمايه 
گزارش مي دهد

تعادل| علي رغم اهميت دستيابي به اين الزامات 
در برنامه ري��زي، برنامه ريزي توس��عه در ايران از 
كاستي  هاي جدي رنج مي برد. مهم ترين كاستي 
برنامه ريزي توس��عه در ايران را مي توان ناتواني در 
ارايه تصويري شفاف از رويكرد دولت به توسعه در 
صفحه 7 را بخوانيد نظر گرفت.   

شاخص كل بازار سرمايه بالاخره رنگ سبز را ديد 
و توانس��ت در س��ومين روز كاري هفته با افزايش 
بي��ش از يك درصدي به قله ي��ك ميليون و 998 
هزار واحدي برسد. به عقيده برخي از كارشناسان 
شاخص مي تواند مجددا قله دو ميليوني را فتح كند 
اما برخي ديگر از كارشناسان مي گويند كه شاخص 
دوباره سرخ پوش خواهد شد. همچنان ابهام و ترس 
در بازار وجود دارد و با توجه به ارزندگي بسيار خوب 
بازار شاهد ورود نقدينگي سنگيني به دايره معاملات 
صفحه 4 را بخوانيد نيستيم.   

 الزامات 
توسعه اقتصادي 

با مشاركت 
خصوصي ها 

 گزارش ها 
به كمك بورس آمد

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 پيش بيني روند نزولي 
در آينده نزديك ارزهاي ديجيتال

 كارشناس حوزه انرژي 
در گفت وگو با »تعادل«:

صفحه 3    صفحه 6    

گمانه ها درباره سقوط بيت كوين 
شدت گرفت

نقش بانك مركزي در حفظ 
ارزش پول ملي !

وقتي خبر محول شدن 
وظيفه مهار تورم به بانك 
مرك��زي روز يكش��نبه 
منتشر ش��د؛ بسياري از 
اقتصاددانان و اساتيد با 
تعجب به هم نگاه كردند 
و انگشت حيرت به دندان 
گرفتند كه »مگ��ر تا به 
امروز جز اين بوده اس��ت كه نمايندگان در برنامه 
هفتم، وظيفه مهار تورم و حفاظ��ت از ارزش پول 
ملي را ب��ه بانك مركزي مح��ول كرده اند! « بانك 
مركزي جدا از وظايف كلي خود كه شامل مواردي 
چون نظارت بر بانك ها و موسسات اعتباري، انتشار 
اسكناس و س��كه هاي فلزي رايج كشور، نظارت بر 
معاملات  ارزي، نگهداري حساب هاي وزارتخانه ها 
و موسسات دولتي و... هستند  2  وظيفه كليدي به 
عهده دارد و آن حفظ ارزش پول ملي و سپس كنترل 
و تعادل بخشيدن به نظام ارزي است. ترجمان ديگر 
حفظ ارزش پول ملي، مهار تورم اس��ت. به عبارت 
روشن تر، بانك مركزي به صورت بنيادين وظيفه 
مهار تورم را داشته و دارد و محول كردن دوباره اين 
مسووليت ها حاوي معاني خاصي است كه بايد مورد 

بررسي قرار بگيرد.
1( مهم ترين علت بي ارزش ش��دن پ��ول ملي، تورم 
اس��ت كه در طول زمان، باعث كاهش ارزش زماني 
پول )time value of money( مي شود. مفهوم 
» time value of money« يعني اينكه اگر شما 
امروز مبلغ مشخصي ريال در اختيار داريد، ارزش اين 
مبلغ در آينده مشخص چقدر خواهد بود؟ جدا از تورم، 
عوامل ديگري چون اقتصاد نفتي، رش��د نقدينگي، 
دخالت بي��ش از حد دولت در اقتص��اد، هدفمندي 
يارانه ها و اعطاي كمك هاي نقدي، كس��ري بودجه 
ادامه در صفحه 6 دولت، تحريم هاي اقتصادي و... 

علي مزيكي

يادداشت-1

با وجود آنكه در هفته هاي گذشته، ثباتي نسبي در نرخ ارز 
به وجود آمده و اين بازار پس از مدت ها، آرامشي تقريبي 
را تجرب��ه مي كند اما به نظر مي رس��د كه همچنان يك 
چالش مهم باقي مانده اس��ت. آيا ثبات در شرايط فعلي، 

بهترين اتفاق براي بازار ارز ايران است يا مي توان اميد به 
كاهش اين نرخ داشت؟ نشريه فوربز در گزارشي نوشت: 
ايران در خليج فارس بين عراق و افغانس��تان واقع شده و 
صادركننده عمده نفت و گاز طبيعي در جهان است. با اين 

حال، تحريم هاي اقتصادي در كنار ناآرامي هاي سياسي و 
تورم بالا، بر پول ايران فشار آورده است. در گزارش فوربز 
پول هاي ويتنام، لائوس، سيرالئون، اندونزي رده هاي دوم 
تا پنجم ضعيف ترين پول ها را به خود اختصاص داده اند. اين 

خبري است كه چند روز قبل منتشر شد، خبري كه نشان 
مي داد كه پول ايران به بي ارزش ترين پول جهان تبديل 
شده است. البته نگاهي به بازار و نرخ ها نيز اين موضوع را به 
صفحه 2 را بخوانيد خوبي نشان مي دهد.   

هشدار بورسيقاضي القضات
در جلسه شوراي عالي قوه قضاييه مطرح شد

نبايد در عملياتي كردن شعار سال »مهار تورم و رشد توليد« غفلت بورزيم



با وجود آنكه در هفته هاي گذشته، ثباتي نسبي در نرخ ارز 
به وجود آمده و اين بازار پس از مدت ها، آرامشي تقريبي را 
تجربه مي كند اما به نظر مي رسد كه همچنان يك چالش 
مهم باقي مانده است. آيا ثبات در شرايط فعلي، بهترين 
اتفاق براي بازار ارز ايران اس��ت يا مي توان اميد به كاهش 

اين نرخ داشت؟
نشريه فوربز در گزارشي نوشت: ايران در خليج فارس بين 
عراق و افغانستان واقع شده و صادركننده عمده نفت و گاز 
طبيعي در جهان است. با اين حال، تحريم هاي اقتصادي 
در كنار ناآرامي هاي سياسي و تورم بالا، بر پول ايران فشار 
آورده اس��ت. در گزارش فوربز پول هاي ويتنام، لائوس، 
س��يرالئون، اندونزي رده هاي دوم تا پنجم ضعيف ترين 

پول ها را به خود اختصاص داده اند.
اين خبري است كه چند روز قبل منتشر شد، خبري كه 
نش��ان مي داد كه پول ايران به بي ارزش ترين پول جهان 
تبديل ش��ده اس��ت. البته نگاهي به بازار و نرخ ها نيز اين 
موضوع را به خوبي نشان مي دهد. هر يك دلار امريكا امروز 
بي��ش از 480 هزار ريال ايراني ارزش دارد و به اين ترتيب 
فاصله اي قابل توجه ميان نرخ برابري دو ارز به وجود آمده 
است. البته نرخ فعلي ارز در بازار آزاد با ركوردهاي ثبت شده 
فاصله دارد و در ماه هاي قبل دلار براي مدتي بالاي 50 هزار 
تومان نيز معامله مي شد اما در هفته هاي گذشته نرخ به 
ثباتي نسبي رسيده و به نظر مي رسد كه دولت اميدوار است 

كه اين نرخ لااقل فعلا ثابت بماند.
آن طور كه بسياري از تحليلگران در سال هاي گذشته بر 
آن تاكيد كرده اند، اصلي ترين راه براي افزايش ارزش پول 
ملي ايران، از سرگيري برجام و برطرف كردن مشكلات و 
محدوديت ها در ارتباط با ديگر كشورهاي جهان خواهد 
بود اما همين موضوع نيز با چالش هايي مواجه است و وزير 
خارجه امريكا در آخري��ن اظهارنظر از اين گفته كه فعلا 
افق روشني در مس��ير احياي برجام وجود ندارد. به اين 
ترتيب دولت بايد تمام برنامه خود را به مسائل منطقه اي 
و البته داخلي متمركز كند و از اين رو در گزارش جديدي 
كه از پايگاه اطلاع رساني دولت منتشر كرده، بار ديگر بر 
تلاش هاي صورت گرفته و البته دستاوردهاي مهم در اين 
حوزه تاكيد شده است. مانند سخن مطرح شده هماهنگ 
ميان تمام فعالان دولتي در هفته هاي اخير، در اين گزارش 
نيز بار ديگر بر پيگيري همزمان كاهش نرخ دلار و كاهش 

سرعت رشد نقدينگي تاكيد شده است. 
در بخش نخست گزارش دولت به آنچه در ماه هاي گذشته 
رخ داده پرداخته ش��ده و به نظر مي رس��د ك��ه بار ديگر 
كانال هاي تلگرامي به عنوان يكي از مقصران اصلي معرفي 
شده اند. در بخش��ي از اين گزارش آمده: سال گذشته در 
مقطعي بازار ارز آزاد بسيار داغ شد؛ با فضاسازي دلال ها و 
برخي رسانه ها، هيجان خريد به جان مردم افتاد و تقاضا 
به حدي افزايش يافت كه برخي صرافي ها اعلام مي كردند 
كه ديگ��ر ارزي براي عرضه در آن روز ندارند. اواخر بهمن 
ماه هيجانات ارزي شدت گرفت و قيمت دلار فردايي در 
كانال هاي تلگرامي به ۶0 هزار تومان هم رسيد. با هجمه 

رسانه اي انتظارات تورمي به اوج خود رسيده بود و صاحبان 
سرمايه هاي خرد نيز وارد بازار ارز شده بودند. بانك مركزي 
در اين شرايط دو راه پيش رو داشت؛ يكي عرضه ارز بيشتر 
در بازار كه تجربه هاي قبلي نشان داده باعث هدررفت منابع 
مي شود و ديگري كنترل تقاضا. در نهايت بانك مركزي راه 
دوم را اننتخاب كرد كه نتيجه آن وضعيت ثبات فعلي در 

بازار ارز شده است.
محمد رضا فرزين در حالي رييس كل بانك مركزي شد 
كه بازار ارز ملتهب بود. اولين اقدام او پس از وارد شدن به 
ساختمان شيشه اي ميرداماد اعلام نرخ ۲8 هزار و 500 
تومان براي واردات كالاهاي اساسي، مواد اوليه و تجهيزات 
توليد ب��ود. او همچنين اعلام كرد كه سياس��ت تثبيت 
اقتصادي به اجرا در مي آيد كه نتيجه اين سياست كاهش 
حدود ۲0 درصدي نرخ ارز در پنج ماه گذشته و همچنين 
ثبات بازار بوده است به نحوي كه قيمت دلار در حال حاضر 
وارد كانال 48 هزار تومان شده است. يكي از اقداماتي كه 
بانك مركزي براي مديريت تقاضاي ارز انجام داد راه اندازي 
مركز مبادله ارز و طلاي ايران بود. از دوم اسفند كه اين مركز 
راه اندازي ش��ده تاكنون وضعيت بازار ارز به ثبات نسبي 
رس��يده و از هيجانات گذشته خبري نيست. همچنين 
صادركنندگاني كه قبلا در سامانه نيما بايد ارز حاصل از 
صادرات را با نرخ مشخصي عرضه مي كردند اكنون با رغبت 
بيشتري ارز خود را وارد سامانه نيما مي كنند كه دليل آن 
هم تعيين نرخ بر اس��اس عرضه و تقاضاست. لازم به ذكر 
است كه ارز حاصل از صادرات پتروشيمي ها و فولادي ها 
بين ۳۶ هزار تومان تا 4۲ هزار تومان براساس عرضه و تقاضا 

در مركز مبادله طلا و ارز كشف قيمت مي شود.
تقريبا همه دولت ها در بحران هاي ارزي از سامانه ها و 
مراكزي براي عرضه ارز بهره بردند، اما مركز مبادله ايران 
با سامانه ها و مراكز قبلي تفاوت زيادي دارد؛ مهم ترين 
نكته آنجاس��ت كه نرخي كه قرار اس��ت در اين مركز 
مبادله شود دستوري نيست. همچنين مركز مبادله ارز 
و طلاي ايران از بازار متشكل ارزي و همچنين مركزي 
كه در دولت دهم راه اندازي شد گسترده تر است و بخش 

حواله و اسكناس را هم پوش��ش خواهد داد. عملكرد 
مناسب مركز مبادله بسياري از تقاضاها را به سمت اين 
بازار هدايت كرده و باعث كوچك تر شدن تقاضا در بازار 
ارز غيررسمي شده است و اين دستاورد در حالي است 
كه هنوز بس��ياري از ظرفيت هاي اين مركز به فعليت 
نرسيده است. به گفته مس��وولان بانك مركزي قرار 
است ابزارهاي فيوچر )آتي(، فوروارد )سلف ارز( و ابزار 
فردايي هم در چارچوب قانون به اين بازار افزوده شود. 
اين اقدام��ات در كنار راه اندازي صندوق تثبيت ارزي، 
مي تواند بازار ارز رسمي را بسيار عميق تر از گذشته و 
به عنوان مرجع اصلي كشف نرخ مطرح كند. تا همين 
چند ماه پيش تش��كيل صف مقابل صرافي ها عجيب 
نبود. حتي برخي افراد پشت چراغ قرمز چهارراه ها به 
افراد مختلف پيشنهاد مي دادند كه سهميه ارزي كه با 
كارت ملي عرضه مي كنند را بفروشند. در آن زمان افراد 
دو هزار دلار دريافت مي كردند كه اختلاف قيمت ارز با 
ارايه كارت ملي با بازار آزاد بين 5 تا 8 ميليون تومان بود 
كه بخشي از آن به فرد دلال داده مي شد و بخش اندكي 
به دارنده كارت ملي مي رس��يد. اما با راه اندازي مركز 
مبادله ارز و طلاي ايران و همچنين مديريت تقاضايي 
كه بانك مركزي به اجرا درآورد، اكنون شاهد هستيم 
كه صف هاي مقابل صرافي ها برچيده شده اند. روال هم 
به اين صورت شده كه افرادي كه قصد دارند ارز با كارت 
ملي دريافت كنند بايد حساب ارزي افتتاح كنند و اگر 
قصد برداشت اسكناس دارند بايد كارمزد آن را بپردازند. 
اين موضوع باعث ش��د تقاضاي كاذب و دلالي در بازار 
غير رسمي حذف شده و تقاضاي واقعي وارد بازار شود.

دولت در ادامه از ارز ۲8 هزار و 500 توماني نيز دفاع كرده 
است. در ادامه اين گزارش آمده: همانطور كه پيشتر اشاره 
كرديم تعيين نرخ ميانگين ۲8500 براي هر دلار جهت 
تأمين ارز واردات كالاهاي اساسي و تجهيزات توليد، اولين 
اقدام فرزين در زمان رياس��ت بان��ك مركزي بود. برخي 
كارشناسان عنوان مي كردند كه تعيين اين نرخ در زماني 
كه بازار غير رسمي قيمت هاي بالاتري را مخابره مي كند، 

نتيجه اي مانن��د دلار 4۲00 توماني خواهد داش��ت، اما 
چند تفاوت اساس��ي ميان ن��رخ ۲8500 و 4۲00 وجود 
دارد. اولين تفاوت اين است كه دلار 4۲00 توماني كه در 
فروردين ۹۷ متولد شد به گفته معاون اول رييس جمهور 
دول��ت دوازدهم، به هر تقاضايي با ه��ر ميزاني پرداخت 
مي شد، اما نرخ ۲8500 تنها براي چند قلم كالاي اساسي 
كه مستقيما با معيشت مردم و سفره خانوار در ارتباط است 
و ملزومات توليد پرداخت مي ش��ود. از طرفي در حاشيه 
سياست ارزي 4۲00، بانك مركزي به دليل كمبود ذخاير 
ارزي، دلار را از بازار آزاد خريداري مي كرد و با نرخ 4۲00 
به وارد كننده مي داد و مابه التفاوت نرخ آزاد و 4۲00 به پايه 
پولي افزوده مي شد. به عبارت ديگر، بانك مركزي به منظور 
تامين ارز مورد نياز با نرخ ترجيحي براي واردات كالاهاي 
اساسي، به ميزان مابه التفاوت ريالي عمليات خريد و فروش 
ارز ب��ه خالص دارايي  هاي خارجي بان��ك مركزي اضافه 
مي نمود و در نتيجه اين اقدام به ميزان قابل توجهي پول 
پر قدرت به شبكه بانكي وارد مي شد و بدين وسيله ميزان 
ناترازي نقدينگي س��اختاري موجود شبكه بانكي تا حد 

زيادي از اين طريق تعديل مي شد.
از ديگر اقدامات مهم بانك مركزي براي تعديل انتظارات 
منفي در بازار ارز و غلبه بر ت��رس و نگراني هاي به وجود 
آمده در جامعه، مي توان به اقداماتي نظير تأمين ارز مورد 
نياز جهت واردات كالاي اساس��ي در بستر سامانه نيما با 
ن��رخ ۲8500 تومان به ازاي هر دلار امريكا، كاهش تعدد 
نرخ ارز به سه نرخ در نظام ارزي كشور )نرخ حواله كالاهاي 
اساسي، اس��كناس ETS و حواله ETS(، راه اندازي مركز 
مبادل��ه ارز و طلاي ايران، اصلاح دس��تورالعمل اجرايي 
فروش اسكناس ارز از طريق واريز به حساب ارزي بانكي، 
تخصيص ارز مسافرتي به مسافران بعد از گيت فرودگاه، 
كاهش مدت زمان بازگش��ت ارز صادرات��ي، همكاري و 
هماهنگي با وزارتخانه ها و ساير نهادها، مداخله حاشيه اي 
در بازار غير رسمي ارز و طلا از طريق فروش ارز به اشخاص 
و عرضه سكه در بورس كالا و … اشاره كرد. از ديگر اقدامات 
بانك مركزي در ش��ش ماه گذشته گسترش ديپلماسي 
ارزي بود؛ از سفر رييس كل بانك مركزي به قطر گرفته تا 
عراق و كشورهاي ديگر. بر اين اساس از آنجايي كه تورم از 
دو عامل نقدينگي و نرخ ارز نشات مي گيرد، با سياست هاي 
بانك مركزي، از يك سو نرخ ارز كنترل شده و بازار به ثبات 
نسبي رسيده و از س��وي ديگر نرخ رشد نقدينگي نيز از 
4۲.8 درص��د در مهرماه ۱400 ب��ه ۲۹ درصد در خرداد 
۱40۲ رس��يده اس��ت كه نويد بخش مهار تورم در سال 

جاري خواهد بود.
دفاع تمام قد دولت و مطرح كردن دلار 48 هزار توماني به 
عنوان يك دستاورد، احتمالا چندان مورد توجه و قبول 
جامعه نخواهد بود و ب��ا توجه به تاثير قيمت دلار بر روي 
قيمت تمام شده بسياري از كالاها، احتمالا بايد ديد كه در 
ماه هاي آينده آيا كاهشي در نرخ دلار ديده خواهد شد يا 
ثابت نگه داشتن قيمت فعلي، مهم ترين دستاورد دولت 

در اين حوزه لقب مي گيرد.
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تاكيد رييسي بر استمرار سياست ها 
در حوزه تنظيم جمعيت

رييس جمهور برنامه سازي در رس��انه ملي در موضوع 
جواني جمعيت را از مهم ترين اقدامات فرهنگ ساز خواند 
و افزود: در تمامي توليدات فرهنگي مي بايست دلالت هاي 
محصولات بر تشويق فرزندآوري تمركز شود به گونه اي 
كه به مرور مساله جمعيت به عنوان يك گفتمان قالب 
مورد توجه قرار گيرد. پنجمين جلسه ستاد ملي جمعيت 
پيش از ظهر روز )دوش��نبه( با حض��ور رييس جمهور 
برگزار شد. سيد ابراهيم رييسي در اين جلسه با اشاره به 
اهميت موضوع تنظيم جمعيت و ضرورت رعايت اسناد 
بالادستي و قوانين مصوب در موضوع جواني جمعيت، 
بازنگري در عملكرد دستگاه هاي مسوول در پيگيري 
مصوبات ستاد ملي جمعيت را ضروري خواند و بر جبران 
عقب ماندگي هاي متناسب با دغدغه موجود درباره اين 
مساله بسيار مهم و تقويت اقدامات فرهنگ ساز با رويكرد 
تشويقي تأكيد كرد. رييس جمهور از اولويت هاي مساله 
جواني جمعيت را تقويت رويكردهاي تشويقي و به ويژه 
فرهنگ سازي براي اقشار مختلف جامعه دانست و گفت: 
مجموعه اقدامات دستگاه ها متولي دراين زمينه بايد به 
گونه اي باشد كه جامعه احساس كند خانواده هاي داراي 
فرزند بيش��تر كيفيت زندگي بالاتري خواهند داشت. 
رييس جمهور برنامه سازي در رس��انه ملي در موضوع 
جواني جمعيت را از مهم ترين اقدامات فرهنگ ساز خواند 
و افزود: در تمامي توليدات فرهنگي مي بايست دلالت هاي 
محصولات بر تشويق فرزندآوري تمركز شود به گونه اي 
كه به مرور مساله جمعيت به عنوان يك گفتمان قالب 
مورد توجه قرار گيرد. رييسي با اشاره به ضرورت تعيين 
نقشه راه متناس��ب براي دستگاه هاي متولي در مساله 
تنظيم جمعيت، بر استمرار سياست ها و تصميمات به 
روز ش��ونده براي رسيدن به نتايج مناسب در اين حوزه 
تأكيد كرد. رييس جمهور با تأكيد بر تقويت رويكردهاي 
بازدارنده در موضوع س��قط جنين، به دبير ستاد ملي 
جمعيت دستور داد با تش��كيل كارگروهي متشكل از 
مسوولان وزارت بهداشت، معاونت امور زنان و خانواده 
رياس��ت جمهوري و قوه قضاييه ابعاد مختلف موضوع 
به دقت بررسي و نسبت به رفع آنها اقدام شود. »ضرورت 
جلوگي��ري از واردات داروه��اي غيرقانوني و برخورد با 
بانده��اي مجرمانه و جرايم س��ازمان يافته«، »تقويت 
دبيرخانه ستاد ملي جمعيت با رويكرد چابك سازي آن« 
و »تدوين نقشه راه زمانبندي شده براي وظايف و اقدامات 
همه دستگاه در زمينه افزايش جمعيت« از ديگر تأكيدات 
رييس جمهور در اين جلسه بود. در پنجمين جلسه ستاد 
ملي جمعيت همچنين 8 مصوب��ه از جمله در زمينه 

تسهيل و رفع موانع فرزندآوري به تصويب اعضا رسيد.

دستگيري اعضاي شبكه 
تروريستي-صهيونيستي در كشور

وزارت اطلاعات اعلام كرد كه اعضاي ش��بكه گسترده 
تروريستي-صهيونيستي در چند استان كشور بازداشت 
و 4۳ بمب كش��ف و ضبط ش��د. متن اطلاعيه وزارت 

اطلاعات به اين شرح است: 
اعضاي شبكه گسترده تروريستي-صيهونيستي در چند 
استان كشور بازداش��ت و 4۳ بمب كشف و ضبط شد. 

سر شبكه ها در دانمارك و هلند اقامت دارند.
باسمه تعالي

با عرض تسليت ايام سوگواري حضرت اباعبدالله الحسين 
)عليه السلام( و خاندان مطهر و ياران با وفايش و نيز عرض 
تسليت ش��هادت چهار تن از ماموران خدوم پليس راه 
جنوب شرق كشور به كليه دلاور مردان حافظ امنيت 
ايران اسلامي، به استحضار ملّت شريف ايران مي رساند؛ 
اعضاي شبكه گسترده تروريستي كه قصد انجام اقدامات 
متعدد خرابكارانه در استان هاي تهران، كرمان، اصفهان، 
كهگيلويه و بوير احمد، كردستان و مازندران را داشتند، 
توسط س��ربازان گمنام امام زمان)عج( در استان هاي 
مذكور شناسايي و بازداشت شدند. اعضاي اين شبكه كه 
به  واسطه كانون هاي تروريستي مستقر در كشورهاي 
دانمارك و هلند به س��ازمان جاسوسي رژيم اشغالگر 
قدس متصل هستند و توس��ط آن رژيم حمايت مالي 
و تجهيزاتي مي شدند، در آستانه ماه محرم قصد انجام 
چندين عمليات تروريس��تي در استان هاي ياد شده را 
داشتند. از جمله برنامه ريزي اقدام انفجاري در محل مزار 
»سپهبد مجاهد شهيد حاج قاسم سليماني)ره(« و نيز 
در برخي مراكز تجمعات مردمي و اماكن سوخت گيري، 
همچنين انفجار دكل هاي برق و ايس��تگاه هاي گاز به 
منظور اخلال در تأمين نيازه��اي داخلي و صادراتي و 
اهداف ديگري از اين قبيل. از اين هس��ته ها تعداد 4۳ 
بم��ب با قدرت تخريب بالا و قابليت كنت��رل از راه دور، 
كشف و خنثي گرديد. از بمب هاي پيش گفته، ۲0 بمب 
ويژگي پرتابي دارند كه به قصد استفاده از آنها عليه هيات 
و تكايا آماده شده بودند. علاوه بر آن چند خانه تيمي، انواع 
سازه هاي فلزي انفجاري، چاشني هاي مربوطه، انواع مواد 
شيميايي صنعتي و مواد پيش سازانفجاري، كيت هاي 
الكترونيكي، ريموت هاي كنترلي براي هدايت انفجار از 
راه دور، فيتيله هاي انفجاري، چندين قبضه كلت كمري، 
سلاح هاي شكاري ساچمه زن و مقادير فراواني سلاح سرد 
و ابزارهايي صرفاً با كاربرد دراغتشاشات خياباني كشف و 
ضبط شد. اعضاي هسته هاي بازداشت شده، پيش از اين 
نيز به عنوان اقدامات آزمايشي و توان سنجي براي ارايه به 
كارفرمايان مستقر در دانمارك و هلند، چندين عمليات 
ايذايي انجام داده وعكس و فيلم آنها را براي رسانه هاي 
تروريستي مستقر در اروپا و امريكا ارسال كرده بودند؛ 
همچون پرتاب كوكتل مولوتف به ساختمان هاي دولتي، 
حملاتي به پايگاه هاي بس��يج، آت��ش زدن چند بانك، 
چندين دستگاه عابربانك، اتوبوس هاي شهري، آنتن هاي 
مخابراتي، ايجاد انفجار در مقاب��ل دفتر يكي از مراجع 
عظام در ساري، نصب پرچم رژيم موقت صهيونيست 
و پرچم هاي منتسب به گروهك هاي سلطنت طلب در 
محل هاي مختلف و ... . اين تروريست ها اخيراً قصد ورود 
به فاز عمليات وسيع خرابكارانه را داشتند كه با هوشياري 
و تله گذاري جان بركفان گمنام و فداييان ايران اسلامي، 

از عمليات تروريستي آنها پيشگيري شد. 

وعدهجديدقاليباف:
قيمت حداقل ۱۲ قلم كالا و لوازم 
خانگي اساسي را تضمين مي كنيم 

رييس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه 50 درصد 
از ديون گندم پرداخت نشده است، گفت: نبايد واردات 
برنج صورت مي گرفت ما اين موضوع را پيگيري مي كنيم. 
محمدباقر قاليباف در جريان بررسي گزارش كميسيون 
كشاورزي، آب، منابع طبيعي و محيط زيست در مورد 
بررسي نحوه سياست گذاري دستگاه هاي متولي در حوزه 
مديريت بازار كالاهاي استراتژيك گندم و برنج در كشور 
در جمع بندي اظهار كرد: در جلسه امروز نكات مهمي 
درباره كالاهاي اساس��ي به خصوص محصولات زراعي 
مطرح شد كه اين دغدغه اساسي و جدي مردم است. وي 
خطاب به اعضاي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم 
توس��عه گفت: چند قلم كالاي اساسي در مواد غذايي و 
جهيزيه وجود دارد؛ با توج��ه به قانون خانواده و جواني 
جمعيت بايد در برنامه هفتم توسعه تدبيري صورت بگيرد 
كه قيمت گذاري اين كالاها به گونه اي باشد كه افزايش 
قيمت آنها بيش از ميزان افزايش حقوق ها نباشد چون 
اين كالاهاي اساسي به صورت مستقيم در معيشت مردم 
تاثيرگذار است. قاليباف يادآور شد: البته در شروع دولت 
سيزدهم و سال دوم مجلس شوراي اسلامي اين موضوع 
با همين نگاه مورد پيگيري قرار گرفت و در بودجه هاي 
دو سال ۱40۱ و ۱40۲ نيز مورد توجه قرار گرفت لذا بايد 
اين موضوع به عنوان راهبرد جدي و اساسي مورد توجه 
قرار گيرد. رييس مجلس شوراي اسلامي اضافه كرد: در 
صورت وجود شرايط خوب قيمت حداكثر ۲5 قلم و در 
شرايط ديگر حداقل ۱۲ قلم مربوط به زندگي معيشت 
مردم و لوازم اساس��ي خانگي را تضمين مي كنيم؛ بايد 
دولت و مجلس شوراي اسلامي مصمم باشيم. بايد اين 
موضوع در قانون برنامه هفتم پيش بيني شده و در عين 
حال هم سياست اعمالي ما بوده كه از ظرفيت ها استفاده 
كنيم.  وي درباره موضوع گندم اظهار كرد: پيش بيني 
ما براي امسال توليد حدود ۱۲ ميليون تن گندم است و 
مصرف حدود هشت ميليون تن و به روايتي ۱۲ ميليون 
تن است، اما خريد امسال حداكثر به هشت ميليون تن 
رسيده كه توليد ۱۲ ميليون تن است؛ اين اتفاق به دليل 
قيمت گذاري دقيق صورت گرفته كه اولويت را توجه به 
كشاورزان گذاش��تيم.البته بايد حواس مان به افزايش 
عملكرد در واحد سطح هم باشد. قاليباف خطاب به وزير 
جهاد كشاورزي گفت: پيش بيني ها اين است كه حدود 
۳0 همت كسري بودجه براي واگذاري به رديف گندم 
وجود دارد؛ متاسفانه آقاي منظور رييس سازمان برنامه 
و بودجه در جلسه امروز مجلس شوراي اسلامي حضور 
پيدا نكرد درست نيست كه ايشان بگويند جلسه دارند 
و نمي توانند در مجلس حضور پيدا كنند وقتي موضوع 
به اين مهمي در مجلس مطرح اس��ت چه چيز ديگري 
مهم تر از نشس��ت امروز مجلس شوراي اسلامي است. 
وي اضافه كرد: در ش��رايط فعلي ب��ا يك ماه تاخير، 50 
درصد در س��رجمع از ديون گندم پرداخت نشده است 
اين در حالي است كه كش��اورزان به نقدينگي احتياج 
دارند تا ضمن برداشت كشت محصول سال قبل خريد 
براي اول مهرماه انجام دهند. اكنون چند ماه اس��ت كه 
برداشت در نيمه جنوبي كشور شروع شده و برداشت در 
نيمه شمالي در حال انجام است. يعني ممكن است پول 
با تاخير به كشاورزان برسد لذا هم كسري ۳0 همت داريم 
و هم اينكه در زمان مقرر پرداختي صورت نمي گيرد. لذا 
بايد سازمان برنامه و بودجه تدبيري داشته باشد البته ما 
در زمان بررسي بودجه اين موضوع را گوشزد كرديم كه 
پيش بيني بودجه براي گندم با كسري مواجه مي شود 
كه اكنون با اين مش��كل روبرو هستيم. رييس مجلس 
شوراي اس��لامي درباره موضوع برنج اظهار كرد: حدود 
۱.۷ ميليون تن واردات اضافي انجام شده است به طوري 
كه مسوولاني از استان مازندران با ما تماس گرفتند كه 
اكنون محصول سال گذشته در انبار است و كشاورزان 
در حال برداشت محصول امس��ال هستند. قاليباف با 
بيان اينكه نبايد واردات برنج انجام مي شد، اضافه كرد: 
آقاي مخبر به دو س��ه وزارتخانه مهم پرمصرف در برنج 
براي خريد دستور دادند اما عملا اتفاقي نيفتاده است اما 
حداقل بايد در واردات برنج توجه مي شد؛ اين موضوع را 
پيگيري خواهيم كرد. رييس مجلس شوراي اسلامي 
يكي از موضوعات مهم را بيمه كردن محصولات زراعي 
و باغي عنوان و اظهار كرد: بايد محصولات زراعي و باغي 
تحت پوشش بيمه قرار گيرد تا در صورت وقوع حوادث 
كشاورزان دچار مشكل نشوند بايد در اين موضوع اقدامات 
لازم صورت گيرد. قاليباف ابراز اميدواري كرد كه سازمان 
برنام��ه و بودجه در تامين اعتبار براي پرداخت به موقع 
عمل كند، ش��وراي قيمت گذاري هم به گونه اي عمل 

كرده كه اولويت را توليد داخل قرار دهد.

ماليات بر ثروت چقدر بود؟
ماليات بر ارث، ماليات هاي اتفاقي، ماليات نقل وانتقال 
سرقفلي، ماليات نقل وانتقال سهام، ماليات نقل و انتقالات 
املاك، ماليات تمبر و اوراق بهادار، ماليات بر واحدهاي 
مس��كوني گران قيمت )با احتس��اب عرصه و عيان(، 
ماليات بر انواع خودرو هاي سواري و وانت دو كابين داراي 
شماره انتظامي شخصي گران قيمت و درآمد حاصل از 
ماليات بر واحد هاي مسكوني خالي از سكنه از مواردي 
هستند كه زيرمجموعه ماليات بر ثروت قرار دارند. بر اين 
اس��اس، ميزان ماليات دريافتي از محل ماليات بر ارث 
50۷ ميليارد تومان، از محل ماليات هاي اتفاقي هفت 
ميليارد تومان و از محل حق تمب��ر و اوراق بهادار 5۷۹ 
ميليارد تومان بوده است. از محل نقل وانتقال سرقفلي، 
ماليات نقل وانتقال سهام و ماليات نقل وانتقالات املاك به 
ترتيب ۷8۶ ميليارد تومان، ۳85۷ ميليارد تومان و ۱55۱ 
ميليارد تومان ماليات اخذ شده است. درآمد دولت از محل 
ماليات بر واحدهاي مسكوني گران قيمت )با احتساب 
عرصه و عيان( پنج ميليارد تومان و از محل درآمد حاصل 
از ماليات بر واحد هاي مسكوني خالي از سكنه يك ميليارد 
و چهار ميليون تومان بوده است. بر اين اساس، صاحبان 
ماليات بر انواع خودرو هاي سواري و وانت دو كابين داراي 
شماره انتظامي شخصي گران قيمت طي سه ماه نخست 

سال 4۹۳ ميليارد تومان ماليات پرداخت كردند.

رضايتازدلار48هزارتومانيياثبتبهترينعملكردممكن؟

درجلسهشورايعاليقوهقضاييهمطرحشد

دفاع تمام قد دولت از مديريت ارزي

هشدار بورسيقاضي القضات
رييس قوه قضاييه با بيان اينكه يكي از مسائلي كه امروز 
در باب آن فضاس��ازي مي شود و براي مردم نگراني ايجاد 
مي كند مساله بورس است، گفت: من الان هيچ قضاوتي 
نمي كنم اما به هر ترتيب سازمان بازرسي، شوراي عالي 
ب��ورس و دول��ت، موضوعات اي��ن عرصه را ب��راي مردم 
توضيح دهند و تبيين كنند تا دشمن نتواند از اين مقوله 
سوء استفاده كند و خدايي ناكرده اين موضوع به يك مشكل 
تبديل شود. حجت الاسلام محسني اژه اي، روز دوشنبه )۲ 
مرداد( طي سخناني در نشست شوراي عالي قوه قضاييه، 
ضمن تسليت مجدد به مناسبت ايام شهادت سرور و سالار 
شهيدان حضرت اباعبدالله الحسين)ع( و فرزندان و ياران 
باوفاي ايشان، با اش��اره به حديث »انِ الْحُسين مِصباحُ 
الْهُدي و سفينهُ الْنِّجاة« اظهار كرد: نهضت امام حسين)ع( 
از همه جهات ممتاز و منحصر به فرد بود و همه ارزش هاي 
والاي الهي و انس��اني را متجلي گرداند؛ امام حسين)ع( 
زمينه را براي همه واماندگان و جاماندگان در همه اعصار 
فراهم كردند تا به مسير سعادت بازگردند و سوار بر كشتي 

نجات شوند.
رييس قوه قضاييه، ايام محرم را فرصتي مناسب براي تبيين 
نقشه هاي شياطين به خصوص مستكبران دانست و گفت: 
امروز دشمنان بشريت بيش از پيش از قيام عاشورا هراس 
دارند چرا كه به يقين رسيده اند كه نهضت امام خميني)ره( 
مُنبعث از نهضت امام حسين)ع( است؛ جريان سلطه و در 
رأس آن امريكايي ها و صهيونيست ها مي دانند كه جريان 
مقاومت كه در برابر ظلم ها و جنايت هاي آنها قدعلم كرده 
و آنها را به اضمحلال مي كشاند، نشأت گرفته از قيام امام 
حسين)ع( است؛ بنابراين بديهي است است كه دشمنان 
همه توان خود را مصروف دارند تا به زعم باطل خود مردم 
را از عاشورا و درس هاي اين مكتب متعالي جدا كنند اما 
برخلاف خواست و تلاش دشمنان، حسب گزارش هاي 
واصله امسال بيش از سنوات گذشته، مردم نسبت به اقامه 
عزاي سيدالشهداء اهتمام دارند و بيرق هاي عزاي برافراشته 
در خانه ها و خيابان ها و بازارها و ساير مجامع گواه اين امر 
است؛ حتي علي رغم مش��كلات اقتصادي، اهتمام مردم 
آن است كه سفره امام حسين )ره( رنگين تر باشد؛ البته 
مش��اهده مي كنيد كه يزيديان زمان در خارج و بعضاً در 
داخل و از طريق فضاي مج��ازي، در اوج خباثت و رذالت 
چه صحبت هايي مي كنند اما نور حسين )ع( نور خداست 
و هميشه جاودان و تابنده است و از درخشش آن كاسته 
نخواهد شد. محسني اژه اي با اشاره به يكي از اهداف قيام 
امام حسين )ع( يعني احياي فريضه امر به معروف و نهي از 

منكر، بيان داشت: در ايام محرم فرصت مغتنمي فراهم آمده 
تا هر چه بيشتر ابعاد فريضه الهي امر به معروف و نهي از منكر 
را تبيين كنيم؛ اين ايام فرصت خوبي است تا بر حمايت هاي 
قانوني خود از ستاد امر به معروف و نهي از منكر و آمران به 
معروف و ناهيان از منكر بيفزاييم؛ در زمينه اين فريضه مهم، 
در كشور قانون داريم لذا همگان بايد بر اجراي اين قانون 
اهتمام داشته باشيم و پشتيباني هاي لازم را در جنبه هاي 
مختلف از جمل��ه »آموزش دادن«، »باز كردن س��طوح 
مختلف امر به معروف« و ... از ستاد مزبور به عمل آوريم.  
رييس قوه قضاييه در ادامه با تبريك و تس��ليت شهادت 
چهار كادر پليس راهور كه ديروز در حمله تروريس��تي 
محور خاش – تفتان استان سيستان و بلوچستان به درجه 
رفيع شهادت نايل شدند، گفت: نيروهاي امنيتي، انتظامي، 
نظامي و قضايي در تعقيب عاملان شهادت اين چهار شهيد 
اهتمام جدي داشته باش��ند و به طور كلي هر اقدامي كه 
لازم است را انجام دهند تا از ميزان اين ناامني ها و اقدامات 
خبيثانه و تروريستي كاسته شود؛ مسوولان قضايي نيز 
اين قبيل پرونده ها را ضمن لحاظ دقيق موازين قانوني، در 
نهايت سرعت رسيدگي كنند و عناصر دخيل در اين نوع 
جنايت ها را كه براي مردم ناامني رواني و فيزيكي ايجاد 
مي كنند مطابق با قانون هر چه سريع تر مجازات كنند تا 

درس عبرتي براي سايرين باشد. 
محسني اژه اي در ادامه با اش��اره به تكرار اهانت به قرآن 
كريم در برخي كشورهاي اروپايي، اظهار داشت: حقيقتاً 
انس��ان از نابخردي و بي عقلي مس��وولان اين كش��ورها 
تعجب مي كند؛ آنها به اس��م آزادي، از يك فرد پليد و بد 

ذات حمايت مي كنند و بلكه او را هدايت مي كنند تا او كه 
تحت امر سرويس هاي صهيونيستي است به مقدس ترين 
مقدسات مسلمانان و موحدان و همه آزادانديشان واقعي 
عالم، جسارت و اهانت كند! رييس قوه قضاييه در همين 
راستا بيان داشت: اگر مسوولان كشور سوئد با جنايتكاري 
كه به قرآن كريم اهانت كرده برخورد جدي نكنند و او را 
به مجازات نرس��انند يا او را براي مجازات تحويل ديگران 
ندهند و عذرخواهي واقعي نكنند )نه عذرخواهي خفيف( 
و تضمين ندهند كه اين قبيل اهانت ها تكرار نمي ش��ود، 
مطمئن باشند كه در دنيا و آخرت مجازات شديد مي شوند 
و اين مقوله اي نيس��ت كه مس��لمانان و موح��دان آن را 

فراموش كنند.
محسني اژه اي در ادامه با اشاره به اهميت تحقق شعار سال 
ناظر بر »مهار تورم و رشد توليد« گفت: مقام معظم رهبري 
اين شخصيت الهي و فرزانه بر پايه نظريات كارشناسي و به 
صورت حكيمانه، شعار سال را انتخاب كرده اند؛ ممكن است 
قضايايي پشت سر هم تكرار شوند اما به هيچ وجه نبايد از 
عملياتي سازي مجدانه شعار سال ناظر بر »مهار تورم و رشد 
توليد« غفلت بورزيم؛ ما در قوه قضاييه چنانچه در مباحثي 
ناظر بر شعار سال، مسووليت ذاتي داريم، بايد مجدانه به 
آن مسووليت عمل كنيم و در ساير جنبه ها نيز به دولت 

براي تحقق شعار »مهار تورم و رشد توليد« كمك كنيم.
رييس قوه قضاييه گفت: چهار ماه از سال گذشت لذا دولت 
و مجلس بايد برنامه هاي خود را براي تحقق ش��عار سال 
براي مردم و دستگاه ها توضيح دهند؛ بايد اقدامات ما در 
جهت »مهار تورم و رشد توليد« در سال ۱40۲ با سال قبل، 

تفاوت داشته باشد؛ قوه قضاييه نيز بايد در راستاي وظايف 
خود در اين جهت گام بردارد؛ از جمله بايد از فعاليت هاي 
سالم اقتصادي و سرمايه گذاري ها حمايت كنيم و امنيت 
س��رمايه را فراهم آوريم و موانع كس��ب و كار را آن مقدار 
كه به ما مربوط مي ش��ود، رفع سازيم.  رييس قوه قضاييه 
يكي از موانع و مشكلات در ميدان حمايت از فعاليت هاي 
اقتصادي و سرمايه گذاري ها را مساله ممنوع الخروجي افراد 
دانست و گفت: چندين دستگاه از جمله بانك ها، سازمان 
امور مالياتي، س��ازمان ثبت، تعزيرات و دادگس��تري  بر 
مبناي اختياراتي كه دارند افراد را مستقيماً ممنوع الخروج 
مي كنند اما مساله اينجاست كه پس از رفع علت و دليل 
ممنوع الخروجي افراد، بعضاً نسبت به لغو ممنوع الخروجي 
آنها اهتم��ام لازم صورت نمي گيرد و در اين اثناء فرد بايد 
دوندگي كند و احياناً اقداماتي خارج از ضابطه انجام دهد تا 
ممنوع الخروجي اش لغو شود؛ يا در مواردي ديگر، فرد كه 
ممنوع الخروج مي شود، به او اعلام نمي شود و همين امر 
ممكن است به لحاظ حيثيتي و اعتباري يا در برنامه هاي 
كاري و تعه��دات و قراردادهاي فرد اخ��لال ايجاد كند. 
محسني اژه اي در ادامه اظهار داشت: چند بار رييس جمهور 
محترم به زيرمجموعه اش متذكر ش��ده كه چنانچه در 
برخي مسائل ابهاماتي وجود دارد، نسبت به تبيين مسائل 
و رفع ابهامات اقدامات مقتضي را به عمل آورند؛ ما نيز در 
قوه قضاييه چنانچه در مسائلي ابهاماتي وجود دارد بايد در 
چارچوب اختيارات قانوني، مسائل را تبيين كنيم و توضيح 
دهيم. رييس قوه قضاييه با اشاره به موضوع بورس گفت: 
يكي از مسائلي كه امروز در باب آن فضاسازي مي شود و 
براي مردم نگراني ايجاد مي كند، مساله بورس است؛ لذا 
دولت اين مساله را براي مردم تبيين كند و توضيح دهد تا 
مردم بدانند در ادامه مسير و براي آينده خود بايد چه كار 
كنند؛ زماني مطرح شد كه 50 ميليون كد بورسي در كشور 
وجود دارد؛ اين امر بيانگر آن است كه جمعيت كثيري در 
داخل درگير مقوله بورس هستند؛ در حال حاضر حرف و 
حديث هايي در خصوص اين مقوله مطرح است؛ من الان 
هيچ قضاوتي نمي كنم اما به هر ترتيب سازمان بازرسي، 
شوراي عالي بورس و دولت، موضوعات اين عرصه را براي 
مردم توضيح دهند و تبيين كنند تا دشمن نتواند از اين 
مقوله سوء اس��تفاده كند و خدايي ناكرده اين موضوع به 
يك مشكل تبديل ش��ود چرا كه تعداد افرادي كه درگير 
اين موضوع هستند كثير است و عده زيادي از مردم نيز با 
بورس آشنا نبودند اما وارد آن شدند و بعضاً هم احساس 

مي كنند متضرر شدند. 



همكاري در زمينه پالايشگاهي با كشورهاي متقاضي 
نفت همواره يكي از سياست هاي مورد توجه كشورهاي 
نفتي بوده است. با استفاده از اين روش تلاش مي شود 
بازار ثابتي براي نفت به دست آيد. اين روش تاكنون در 

كشور ما مورد توجه جدي قرار نگرفته است. 
به گزارش خبرنگار »تعادل«، ش��ايد اين سوال پيش 
بيايد كه ايران از نظر مالي دچار مشكلات جدي است 
و چگونه سرمايه گذاري انجام داده است. در پاسخ به 
اين سوال بايد گفت كه ايران به جاي سرمايه گذاري 
نقدي، از طريق صادرات خدمات فني و مهندسي به 
سرمايه گذاري در زيرس��اخت هاي انرژي كشورهاي 

هدف اقدام مي كند. 
دول��ت س��يزدهم در مهم ترين اقدام خ��ود در حوزه 
انرژي، اقدام به بازس��ازي پالايشگاه هاي نيمه فعال و 
با ظرفيت بسيار پايين تر از ظرفيت اسمي خود كرده 
اس��ت و از طريق صادرات خدمات فني و مهندس��ي 
علاوه بر بازس��ازي پالايشگاه كش��ور هدف، خوراك 
ورودي پالايش��گاه را نيز منطبق بر نف��ت خام ايران 

تأمين خواهد كرد. 
بدين ترتيب علاوه بر صادرات خدمات فني ومهندسي 
دانش بني��ان، زمينه صادرات نفت خام كش��ورمان و 
تبديل آن به فرآورده هاي نفتي از طريق پالايشگاه هاي 
 فراسرزميني فراهم مي شود. نظرات افشين غلامعلي پور

 را به عنوان يك كارشناس حوزه انرژي درباره سياست 
سهامداري در پالايش��گاه هاي فراسرزميني در ادامه 

مي خوانيد.
غلامعلي پور با اش��اره به اين موضوع كه اظهارنظر در 
مورد ميزان دقيق افزايش صادرات نفت خام و ميعانات 
گازي كش��ور ناش��ي از اعمال سياس��ت هايي مانند 
سهامداري پالايشگاه هاي فراسرزميني سخت است، 
در گفت وگو با خبرنگار »تعادل«، تصريح كرد: قطعاً 
اين اقدامات بر افزايش فروش ما در شرايط تحريمي 
تأثيرگذار بوده است. به طوري كه صادرات نفت سبك 
و ميعانات گازي به ونزوئلا در راستاي تركيب با نفت 
سنگين اين كشور و استفاده از آن در پالايشگاه هاي 

ونزوئلا را تجربه كرده ايم. 
وي در ادام��ه گفت: بحثي كه در بازارهاي بين المللي 
انرژي مطرح اس��ت و كشورهاي مختلف روي آن كار 
مي كنند، موضوع بازارسازي براي نفت خام است. اين 

امر را مي توان از طرق مختلف پيگيري كرد كه يكي از 
اين روش ها سهامداري در پالايشگاه هاي فراسرزميني 
است. به طور مثال، كشور عربستان اقدام به ساخت يا 
خريد سهام چند پالايش��گاه نفت خام در كشورهاي 

چين و امريكا كرده است. 
اين كارش��ناس ان��رژي ادامه داد: در ح��ال حاضر در 
كوتاه مدت و ميان مدت امكان اس��تفاده از تمام نفت 
خام توليدي در داخل كش��ور فراهم نيست. بنابراين 
سهامداري در پالايشگاه هاي فراسرزميني سياست 
درس��تي در حوزه بازارسازي براي نفت خام كشور به 
ش��مار مي رود كه بايد با قدرت و حجم بيش��تري در 

دستور كار قرار بگيرد. 
غلامعلي پور گفت: البته خوب است به اين نكته اشاره 
شود كه خوشبختانه ما توانستيم در شرايط تحريمي به 

لحاظ بومي سازي تجهيزات پالايشگاهي پيشرفت هاي 
خ��وب و قاب��ل توجهي داش��ته باش��يم و همين امر 
كمك ش��اياني به عملي ش��دن سياست سهامداري 
در پالايشگاه هاي فراسرزميني در كشورهاي منطقه 

امريكاي لاتين كرد. 
به گفته وي، مدل فعلي سهامداري ما در پالايشگاه هاي 
فراس��رزميني مبتني بر ارتقاي پالايشگاه هاي نيمه 
فعال يا فعال سازي پالايشگاه هاي متوقف شده است 
كه كاملًا بر صدور خدمات فني و مهندسي تكيه دارد.

وي ادامه داد: با توجه به اينكه كشورهاي حوزه امريكاي 
جنوبي همسويي سياسي خوبي با ما دارند، سهامداري 
در پالايشگاه هاي آنها مي تواند مزيت هاي قابل توجهي 
برايمان داشته باشد. در اين همكاري از يك طرف نياز 
اين كش��ورها به فرآورده هاي نفتي رفع مي شود و در 

طرف مقابل، ما نفت خام خود را صادر كرده و در واقع 
بازار تضميني براي آن ايجاد مي كنيم.  غلامعلي پور در 
خصوص همكاري با كش��ورهاي امريكاي جنوبي در 
حوزه  پتروشيمي گفت: ورود ما به حوزه پتروشيمي 
در كش��ورهاي ديگ��ر بايد همراس��تا ب��ا راهبردها و 
سياست هايمان مبني بر توسعه  زنجيره  ارزش نفت و 
گاز باشد. حضور در بازارهاي پتروشيمي هوشمندي 
بالايي مي طلبد و بايد با درك اين موضوع به همكاري 

با ديگر كشورها پرداخت.
اين كارشناس انرژي گفت: در حقيقت همكاري هاي 
ما در حوزه  پتروشيمي با كشورهاي امريكاي جنوبي 
بايد در چارچوب استراتژي صادراتي خودمان باشد چرا 
كه توسعه  غيرهوشمندانه هر واحد پتروشيمي در دنيا 

مي تواند به بازار صادراتي ما ضربه بزند. 
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سدهاي تهران چقدر آب دارند؟
براساس آخرين آمار اعلام شده از مخازن سدهاي پنج گانه 
اس��تان تهران تا ۳۱ تيرماه حجم مخازن اين سدها ۳۱ 
ميليون مترمكعب كاهش يافته است. به گزارش ايسنا، 
كاهش بارندگي ها در پايتخت و تغيير اقليم موجب شده 
تا سدهاي تهران تشنه تر از سال گذشته باشند. طبق آمار 
وضعيت مخازن سدهاي پنج گانه تهران به جز يك سد 
كاهشي است. در حال حاضر سد اميركبير ۱۵۴ ميليون 
مترمكعب آب دارد كه نس��بت به س��ال قبل كه ۱۲۵ 
ميليون مترمكعب آب داش��ت ۲۸ درصد رشد داشته 
است، اما وضعيت در سد لار و ماملو اينگونه نيست. در 
سد لار حجم كل مخزن ۶۶ ميليون مترمكعب است كه 
نسبت به سال قبل كه ۸۷ ميليون مترمكعب آب داشته 
۲۱ ميليون مترمكعب منفي است و نسبت به وضعيت 
نرمال كه مي بايست ۱۸۵ ميليون مترمكعب در اين سد 
آب داشته باشد ۱۱۹ ميليون مترمكعب كمتر است. در 
سد ماملو نيز اكنون ۴۶ ميليون مترمكعب آب در مخزن 
سد وجود دارد كه نسبت به سال قبل كه عددي معادل 
۵۸ ميليون مترمكعب بوده شاهد كاهش ۱۲ ميليون 
مترمكعبي آب هستيم. براساس آمار اعلام شده حجم 
مخزن نرمال اين سد ۱۵۹ ميليون مترمكعب ثبت شده 
كه نسبت به اين عدد نيز ۱۱۳ ميليون مترمكعب كاهش 
را مشاهده مي كنيم. همچنين وضعيت مخزن سد لتيان 
بيانگر كاهشي ۱۳ ميليون مترمكعبي منابع آبي در اين 
سد است در حال حاضر سد لتيان ۴۲ ميليون مترمكعب 
آب دارد كه اين عدد در سال قبل ۵۵ ميليون مترمكعب 
بوده است. سد طالقان نيز ۲۳۹ ميليون مترمكعب آب 
دارد كه نسبت به سال قبل كه عددي معادل ۲۵۲ ميليون 
مترمكعب بوده ۱۳ ميليون مترمكعب كاهش داشته 
است. در حال حاضر سدهاي پنج گانه استان تهران ۵۴۷ 
ميليون مترمكعب آب دارد كه نسبت به سال قبل كه 
عددي معادل ۵۷۸ ميليون مترمكعب بود ۳۱ ميليون 
مترمكعب كاهش را نشان مي دهد. حجم مخزن نرمال 
س��دهاي پنج گانه تهران تا انتهاي تيرماه مي بايس��ت 
۹۱۵ ميليون مترمكعب باشد كه مقايسه حجم مخزن 
سال جاري با سال نرمال نيز بيانگر كاهش ۳۶۸ ميليون 

مترمكعبي مخازن سدهاي تهران است.

معاونوزيرنفت:
 ميانگين مصرف روزانه بنزين

 به ۱۱۴ ميليون ليتر رسيد
مديرعامل ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي ايران از ميانگين مصرف روزانه ۱۱۴ ميليون ليتر 
بنزين در كشور خبر داد و گفت: با توجه به پيش رو بودن 
سفرهاي تابستاني و ايام اربعين اين عدد باز هم افزايش 
مي يابد. به گزارش وزارت نفت، جليل س��الاري افزود: 
مصرف بنزين كشور در روزهاي گذشته اعدادي نظير 
۱۲۷ ميليون ليتر را ثبت كرده است و با توجه به ميانگين 
كنوني مصرف روزانه ۱۱۴ ميليون ليتر بنزين در كشور، 
پيش بيني مي كنيم اين عدد با توجه به پيش رو بودن 
سفرهاي تابستاني و ايام اربعين باز هم افزايش يابد كه 
نيازمند مديريت مصرف از سوي مردم است. وي تأكيد 
كرد: روزانه ۸۰۰ هزار خودرو از حومه وارد كلانشهر تهران 
مي شود كه بيشتر تك سرنشين هستند و مصرف را اضافه 
مي كنند، همچنين بخشي از افزايش مصرف مربوط به 
استفاده از كولر خودروها در تابستان گرم امسال است، 
البته مواردي نظير معاينه فني و ... نيز وجود دارد كه اگر 
رعايت شود در مقدار مصرف تأثيرگذار است. معاون وزير 
نفت در امور پالايش و پخش با اش��اره به افزوده ش��دن 
سالانه ۲ ميليون خودرو به ناوگان حمل ونقل كشور بيان 
كرد: حجم خودرويي ك��ه روزانه به ناوگان حمل ونقل 
كشور افزوده مي شود، معادل مصرف يك پالايشگاه و 
بدون رعايت تناسب عرضه و تقاضا است. سالاري تصريح 
كرد: اين تعداد خودرو در ش��رايطي به ن��اوگان افزوده 
مي شود كه هيچ خودرويي از چرخه خارج نمي شود و اگر 
بخواهيم مصرف اين تعداد خودروي ورودي را به مصارف 
پيشين تحميل كنيم، عدد قابل توجهي است، بنابراين 
نياز است در بحث تعداد خودروي در چرخه، بهينه سازي 
و مديريت مصرف اين خودروه��ا و خروج خودروهاي 
فرس��وده، توازني بين تعداد خودرو و مقدار عرضه اين 
خودروها پيش بيني شود كه سرمايه ملي كشور سوزانده 
نشود. وي درباره وضع استفاده مالكان خودروها از كارت 
سوخت شخصي گفت: با اجرايي شدن طرح ساماندهي 
كارت هاي سوخت جايگاه ها، مقدار استفاده مردم از كارت 
سوخت شخصي هم اكنون به بيش از ۶۰ درصد رسيده 
است. طبق قانون بودجه ۱۴۰۲، وزارت نفت موظف شده 
است مقدار استفاده مردم از كارت سوخت شخصي را تا 

پايان شهريورماه امسال به بيش از ۹۰ درصد برساند.

معاونبرقوانرژيوزيرنيرو:
توليد پايدار برق

در اوج بار مصرف
حائري با اشاره به آمادگي كامل نيروگاه شهداي پاكدشت 
براي تولي��د انرژي پايدار در روزه��اي اوج مصرف برق 
امس��ال، بر لزوم پايداري توليد تمام��ي واحدهاي اين 
مجموعه در دوره پيك تابستان تاكيد كرد. به گزارش 
وزارت نيرو، همايون حائري در جريان بازديد از آخرين 
وضعيت توليد واحدهاي نيروگاه سيكل تركيبي ۲۸۶۸ 
مگاواتي شهداي پاكدشت )دماوند( با اشاره به نقش مهم 
اين نيروگاه در تأمين انرژي و پايداري شبكه سراسري 
برق كشور در فصول گرم سال، افزود: در سال گذشته 
مطابق با برنامه ريزي هاي از پيش تعيين شده تعداد پنج 
واحد گازي و يك واحد بخار اين نيروگاه تحت عمليات 
تعميرات اساسي قرار گرفته است. وي تاكيد كرد: اين 
نيروگاه با انجام تعميرات اساس��ي به موقع در حداكثر 
آمادگي خود قرار داش��ته و ميزان توليد برق امس��ال 
نيروگاه با افزايش پنج درصدي نسبت به مدت مشابه 
سال گذش��ته از مرز پنج ميليون و ۸۰۰ هزار مگاوات 
ساعت عبور كرده است. گفتني است در جريان اين بازديد 
جلسه اي با حضور معاون برق و انرژي وزير نيرو و مديران 
ارشد نيروگاه برگزار و الزامات اين مجموعه جهت توليد 
برق مطمئن در فصل تابستان مورد بررسي قرار گرفت.

كارشناسحوزهانرژيدرگفتوگوبا»تعادل«:

حضوردربازارهايپتروشيميهوشمنديبالاييميطلبد

خواب امارات براي ذخاير ايران و تركمنستان

مهرتاييداوپكبربرتريذخايرگازيايرانورشدصادرات

يك كارشناس حوزه انرژي گفت: زماني برنامه اين بود كه 
دو خط لوله احداث شود؛ يك خط لوله كه نفت قزاقستان 
و تركمنستان را به جاسك منتقل كنيم و در كنار اين 
خط؛ بنا بود خط ديگر هم گاز تركمنستان را به جنوب و 
تا چابهار منتقل كرده و از اين مسير صادرات گاز داشته 
باشيم و در واقع يك كريدور گازي-نفتي؛ شمال-جنوب 
را تدارك ديده بوديم كه خزر را به خليج فارس متصل 
كنيم. به گزارش ايلنا، براساس ادعاي برخي رسانه هاي 
عربي، شركت ادنوك قرار است گاز تركمنستان، ايران، 
قطر، عربستان و عمان را از پايانه خشكي عمان با خط 
لوله ۲۰۰۰ كيلومتري به هند برساند، پروژه اي كه زماني 

قرار بود تنها گاز ايران را به هند برساند.
سيدمهدي حسيني، در اين خصوص و برنامه شركت 
اماراتي ب��راي انتقال گاز به هندوس��تان و تاثير آن بر 
پروژه ه��اي صادراتي و هاب گازي ش��دن ايران اظهار 
داش��ت: زماني قرار بود ما گاز را از مس��ير خط لوله به 
پاكستان و سپس تا هند برسانيم، روي اين قضيه كار 
شده بود و خط لوله هم تا مرز پاكستان كشيده شد اما 
به سرانجام نرسيد. البته اينكه پاكستان داراي شبكه 
گسترده توزيع گاز است و نيازي به سرمايه گذاري هاي 
عجيب و غريب ندارد كه گاز ايران را بپذيرد و چرا هنوز 
به شبكه اين كشور متصل نشده ايم بحثي جداگانه است.

وي ادام��ه داد: از زم��ان وزارت آقاي آق��ازاده اين ايده 
مط��رح بود كه اين خ��ط لوله گاز احداث ش��ود، بنده 
ملاقاتي ب��ا »بي نظير بوتو« داش��تم و راجع به احداث 
پالايشگاه مشترك مذاكراتي ش��د كه البته به دلايل 
مباحث سرمايه گذاري اجرا نشد. موضوع ديگر مذاكره 
با پاكستان؛ بحث صادرات گاز بود، همان زمان خانم بوتو 
به صورت ديپلماتيك آب پاكي را روي دست ما ريخت و 
اعلام كرد كه قيمت گاز دريافتي از ايران بايد قابل رقابت 
با نفت كوره باشد و درواقع بر سر قيمت چانه زني مي كرد. 
نكته دومي كه او در موضوع انتقال گاز از پاكستان به هند 
مطرح كرد اينكه ارتش اين كشور بايد تصميم گيري كند 
و در واقع پاس��خي كه ما به لحاظ ديپلماتيك دريافت 
كرديم اين بود كه ارتش اين كشور به دليل اختلافات 
گسترده اي كه بين هند و پاكستان وجود دارد علاقه مند 
به اجراي اين پروژه نيست. به هرحال مي توان گفت شايد 
هنوز اسلام آباد همان ذهنيت را داشته باشد كه صادرات 

به هند را از مسير پاكستان منتفي بدانيم. اين كارشناس 
ارشد حوزه انرژي همچنين گفت: غير از مسير ايران-

پاكستان-هند ما خط لوله مس��تقيم از مسير درياي 
عمان را نيز بررسي كرده بوديم، قبلا شركت كرسنت 
برنامه داش��ت كه گاز قطر را از طريق دريا به هند ببرد، 
از ما اجازه خواست كه از مسير آب هاي نزديك ساحل 
ايران كه شيب و عمق كمتري دارد گاز را انتقال دهد و 
درخواست كرد كه مطالعه بسترشناسي دريا انجام دهد؛ 
مشروط به اينكه اطلاعات به ايران داده شود كار را انجام 
دادند، اما از طرفي ديگر ما موافق نبوديم كه گاز قطر به 
هند برود بنابراين موضوع منتفي شد. ما مطالعه اي هم 
با همكاري يك شركت ايتاليايي انجام داديم، گفته شد 
كه عمق آب زياد است اما بدان معنا نيست كه نتوانيم 
خط لوله را كف دريا مستقر كرده و گاز را به هند ببريم، 
هرچند قطر و ضخامت لوله مورد نياز زياد بود و هزينه ها 
را بالا مي برد؛ اما شدني بود، ولي در مجموع مثل بسياري 
از برنامه ه��اي ما كه با تغيي��رات مديريتي روي زمين 

مي ماند؛ جلو نرفت.
وي خاطرنشان كرد: يكي مطالعه اي هم در زمان دولت 
احمدي نژاد انجام شد و بنده يك گزارش فيزيبيليتي 
روي آن انجام دادم. برنامه اين بود كه دو خط لوله احداث 

شود يك خط لوله كه نفت قزاقستان و تركمنستان را به 
جاسك منتقل كنيم، خاصيت اين خط لوله اين بود كه 
هم جاسك را آباد و هم در مسير خط لوله ايجاد توسعه 
مي كرد و همچنين مي توانستيم كريدور صادرات نفت 
حوزه درياي خزر باش��يم. در كنار اين خط؛ بنا بود يك 
خط ديگر هم گاز تركمنس��تان را به جنوب و تا چابهار 
منتقل كرده و از اين مس��ير صادرات گاز داشته باشيم 
و در واقع يك كريدور گازي-نفتي؛ ش��مال-جنوب را 
تدارك ديده بوديم كه خ��زر را به خليج فارس متصل 
كنيم. روي اين دو خط لوله مطالعه شد، بنده گزارشي 
را به رياست جمهوري وقت ارايه دادم، اگر مي توانستيم 
اين پروژه را جلو ببريم نتايج مثبتي داشت، ما برنامه هاي 
خوبي داشتيم كه هر يك با تغيير مديريت ها و دولت ها يا 
با برخورد به اولين مشكل، انتقاد يا تامين مالي كل فكر 
و ايده را كنار گذاشتيم. در حالي كه اكنون همسايه هاي 
عرب در جنوب خليج فارس يا حتي همسايه غربي مان 
عراق طرح هايي را كه در نظر دارند دنبال مي كنند؛ تا به 
نتيجه برسانند و نتيجه اين شده كه امروز ما فاصله زيادي 
را به لحاظ توانايي اقتصادي با همسايگان پيدا كرده ايم.

حسيني تاكيد كرد: هركدام از اين ايده ها مي تواند ما را در 
جايگاهي قرار دهد كه گاز را تا هندوستان و حتي تا چين 

برس��انيم، ما براي انتقال گاز به اروپا نيز از مسير تركيه 
مطالعه كرده و به اين نتيجه رسيده بوديم كه بيشتر از 
۲ هزار كيلومتر اقتصادي نيست و بايد سراغ ال ان جي 
برويم. اكنون روي هر پروژه اي دوباره بايد مطالعه شده 
و با اقتصاد امروز س��نجيده ش��ود. آنچه غير قابل انكار 
است اينكه ما همواره آنقدر اهمال كرده و آهسته عمل 
كرديم كه بازاره��اي خاور دور مثل چين، كره و ژاپن و 
در واقع شرق آسيا را استراليا با اكتشاف و برداشت گاز 
از آف شور و آب هاي عميق گرفته است. حتي اندونزي 
و مالزي هم به شرق آسيا گاز صادر مي كنند، قطر هم 
در قالب ال ان جي صادرات گسترده اي را به شرق آسيا 
دارد، بنابراين بايد گفت كه ما بسياري امكانات را داريم 

يا داشتيم و به ديگران واگذار كرده ايم.
وي خاطرنشان كرد: زماني برزيل در كشور افغانستان 
كش��فياتي انجام داد و در نزديكي مرزه��اي ايران در 
خانگيران و سرخس ذخايري به ميزان يك تي سي اف 
كشف شد و بنا داشتند اين ميادين را توسعه داده و گاز 
را به پاكستان برسانند اما ظاهرا صرفه نداشته و پروژه 

بر زمين ماند.
اين كارش��ناس حوزه ان��رژي در ادام��ه تاكيد كرد: به 
هرحال اطراف ما خصوصا در شمال شرقي كشور يعني 
شمال خراسان در مرز تركمنس��تان تا درياي خزر به 
لحاظ زمين شناسي جوان است و شانس پيدا كردن گاز 
بيشتر از نفت است، كمااينكه ما در شوريجه و خانگيران 
ذخايري داريم و پتانسيل هايي نيز در بينالود، كشف رود 
و كپ��ه داغ داريم كه هم��ه اينها بايد تكميل ش��وند. 
تركمنستان نيز سه ميدان بزرگ در محدوده مرزي با 
ايران دارد، اگر ما اكتشافات را تكميل كنيم، اين منطقه؛ 
مي تواند منطقه بزرگ انفجار گاز باشد، شايد بتوانيم با 
تركمنستان نيز به طور مشترك كارهايي را در زمينه 

انتقال، سوآپ و ايجاد كريدور انجام دهيم.
وي بيان داشت: به هر صورت فكري كه اكنون امارات 
براي انتقال گاز به هند در دارد؛ در بدو امر غيرعادي است 
چون بايد از آب هاي عميق يا از مسير ايران عبور كنند، 
هرچند اگر اين پروژه اجرايي ش��ود گاز تركمنستان از 
ايران منتقل مي شود و يك مسير ترانزيتي و جايگاهي 
براي كشور ما ايجاد مي كند اما منوط به اين است كه ما 

هم گازي براي برداشت داشته باشيم.

آمار سالانه اوپك نشان داد ايران همچنان دارنده دومين 
ذخاير گاز طبيعي قطعي بزرگ در جهان است و صادرات 
س��الانه خود را افزايش داده اس��ت. به گزارش ايسنا، آمار 
منتشره در بولتن آماري س��الانه ۲۰۲۳ اوپك نشان داد 
ذخاي��ر گاز طبيعي قطعي ايران در س��ال ۲۰۲۲، حدود 
۳۳.۹۸۸ تريليون متر مكعب بوده كه نسبت به سال ۲۰۲۱، 
تثبيت شده است و پس از روسيه با ذخاير قطعي ۴۷.۷۵۹ 
تريليون متر مكعب، در رتبه دوم جهان ايس��تاده است. 
ذخاير گاز طبيعي قطعي قطر در س��ال ميلادي گذشته، 
۲۳.۸۳۱ تريليون متر مكعب بوده كه نسبت به سال ۲۰۲۱ 
تغييري نداشت. پس از قطر، امريكا با ذخاير قطعي ۱۶.۳۹۶ 

تريليون متر مكعب و تركمنستان با ذخاير قطعي ۱۳.۹۵۰ 
تريليون متر مكعب قرار گرفت. بر اساس آمار اوپك، توليد 
گاز طبيعي قابل عرضه به بازار ايران در س��ال ۲۰۲۲، به 
۲۶۲.۲۶۱ ميليارد متر مكعب رس��يد كه در مقايس��ه با 
۲۵۷.۱۱۹ ميليارد متر مكعب در س��ال ۲۰۲۱، رشد دو 
درصدي نشان داد و بالاترين توليد در ميان اعضاي اوپك 
بود. در ميان كش��ورهاي عضو اوپك، عربستان سعودي 
با توليد ۱۲۲.۸۹۵ ميليارد متر مكعب گاز طبيعي قابل 
عرضه و الجزاير با توليد ۱۰۰.۵۱۳ ميليارد متر مكعب، در 
رتبه هاي دوم و سوم بعد از ايران قرار گرفتند. اما در سطح 
جهاني، توليد گاز ايران پس از امريكا و روسيه در رتبه سوم 

قرار گرفت. توليد قطر كه ديگر عضو اوپك نيست، در سال 
۲۰۲۲، به ۲۰۹.۲۳۲ ميليارد متر مكعب رسيد كه رشد 
۰.۸ درصدي در مقايسه با سال ۲۰۲۱ داشت. توليد روسيه 
كه بزرگ ترين ذخاير گاز طبيعي قطعي جهان را در اختيار 
دارد، در س��ال ۲۰۲۲، به ۶۳۰.۷۵۹ ميليارد متر مكعب 
رسيد كه بر مبناي س��الانه، ۱۲.۳ درصد كاهش داشت. 
در مقابل، توليد امريكا در همين مدت، با رشد سالانه ۳.۷ 
درصد، به يك تريليون و ۱۵ ميليارد و ۶۹۸ ميليون متر 

مكعب بالغ شد.
صادرات گاز طبيعي ايران طي سال ميلادي گذشته، با دو 
درصد افزايش، به ۱۸.۷۹۴ ميليارد متر مكعب رسيد. در 

مقابل، صادرات امريكا ۱۹۵.۸۳۳ ميليارد متر مكعب، قطر 
۱۳۴.۵۱۵ ميليارد متر مكعب، روسيه ۱۸۴.۴۰۰ ميليارد 
متر مكعب و تركمنستان ۳۵.۶۹۰ ميليارد متر مكعب بود.

واردات گاز طبيعي ايران در س��ال ۲۰۲۲ مش��ابه س��ال 
۲۰۲۱، صفر ماند. تقاضاي ايران براي گاز طبيعي در سال 
۲۰۲۲، رشد ۴.۳ درصد داشت و به ۲۵۳.۴۶۹ ميليارد متر 
مكعب رسيد. در مقايسه، تقاضاي قطر براي گاز طبيعي، 
۳.۵ درصد كاهش يافت و به ۴۲.۸۶۱ ميليارد متر مكعب 
رسيد. تقاضاي روس��يه با ۳.۱ درصد افزايش، ۵۰۴.۵۰۰ 
تريليون متر مكعب و امريكا با ۵.۴ درصد افزايش، ۹۱۵.۱۵۵ 

ميليارد متر مكعب بود.

تحليل

خبر كوتاه

عقبگرد نفت در آستانه
افزايش نرخ بهره امريكا

قيمت نفت در معاملات روز دوش��نبه كه بازار در 
انتظار سيگنال هاي بيشتري در خصوص افزايش 
نرخ هاي بهره توسط بانك هاي مركزي اروپا و امريكا 

بود، كاهش پيدا كرد.
بهاي معاملات نفت برنت با ۱۶ س��نت معادل ۰.۲ 
درصد كاهش، به ۸۰ دلار و ۹۱ سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت 
امريكا با ۱۷ سنت معادل ۰.۲ درصد كاهش، به ۷۶ 

دلار و ۹۰ سنت در هر بشكه رسيد.
نفت برنت هفته گذشته ۱.۵ درصد و شاخص نفت 
امريكا ۲.۲ درصد رش��د داشت كه چهارمين رشد 
هفتگي هر دو ش��اخص بود و در پي محدود شدن 
عرضه ب��ه دليل كاهش توليد اوپ��ك پلاس، روي 
داد. همچنين، پس از اينكه روسيه از توافق كريدور 
دريايي امن براي صادرات غلات خارج شد، جنگ 

در اوكراين هفته گذشته، تشديد شد.
تحليلگران بانك ملي استراليا در يادداشتي نوشتند: 
در حالي كه يك دور ديگر افزايش نرخ بهره توسط 
بانك مرك��زي امري��كا، باعث نوس��ان قيمت در 
كوتاه مدت خواهد شد، انتظار داريم عرضه در بازار با 

كاهش توليد اوپك پلاس، محدودتر شود.
 لئون لي، تحليلگر شركت »سي ام سي ماركتس «

 پيش بيني ك��رد كه قيمت نفت وس��ت تگزاس 
اينترمديت امريكا در نهايت با بهبود تقاضاي فصلي، 

دوباره به ۸۰ دلار در هر بشكه برسد.
سرمايه گذاران انتظار دارند فدرال رزرو امريكا و بانك 
مركزي اروپا هفته ج��اري، نرخ بهره را يك چهارم 
واحد افزايش دهند. بنابراين، توجه همه به اظهارات 
جروم پاول، رييس فدرال رزرو و كريستين لاگارد، 
رييس بانك مركزي اروپ��ا درباره افزايش آتي نرخ 

بهره معطوف خواهد بود.
افزايش نرخ بهره، سرمايه گذاري ها را كاهش داده 
و ارزش دلار امريكا را تقويت كرده و باعث مي شود 
كالاهاي قيمت گذاري ش��ده به دلار امريكا مانند 

نفت، گران تر شوند.
فعالان ب��ازار همچنين انتظار دارن��د پكن، تدابير 
محرك مالي را براي حمايت از اقتصاد اين كش��ور 
پياده كند كه احتم��الا تقاضا براي نفت در دومين 
مصرف كننده ب��زرگ جهان را تقويت خواهد كرد. 
برنامه ريز دولتي چين روز دوشنبه تدابيري را براي 
تقويت و تشويق سرمايه گذاري خصوصي در بعضي 
از بخش هاي زيرساخت رونمايي و اعلام كرد حمايت 

مالي از پروژه هاي خصوصي را تقويت خواهد كرد.
سهيل المزروعي، وزير انرژي امارات متحده عربي 
روز جمعه اظهار كرد كه اقدامات فعلي اوپك پلاس 
براي حماي��ت از بازار نفت، فعلا كافي اس��ت و در 
صورت وجود ضرورت براي اقدامات بيشتر، كافي 

است يك تماس تلفني گرفته شود.
بر اس��اس گزارش رويت��رز، ش��ركت هاي انرژي 
امريكايي هفته گذش��ته، تعداد دكل هاي حفاري 
نفت را هفت حلقه كاهش دادن��د و به ۵۳۰ حلقه 

رساندند كه بزرگ ترين كاهش از اوايل ژوئن بود.

بررسي تهاتر نفت در مقابل گاز 
بغداد و تهران در پارلمان عراق

عضو كميسيون نفت و انرژي پارلمان عراق از تلاش اين 
كميسيون براي برگزاري جلسه درخصوص توافق اخير 

كشورش با ايران براي تهاتر نفت در مقابل گاز خبر داد.
روزنامه الصباح نوشت كه توافق تهران و بغداد براي تهاتر 
نفت در مقابل گاز با استقبال پارلمان عراق همراه بود به 
ويژه اينكه اين توافق راه حلي براي پايان دادن به بحران 

برق اين كشور در فصل تابستان است.
صباح صبحي، عضو كميسيون نفت و انرژي در پارلمان 
عراق در گفت وگ��و با اين روزنامه تاكي��د كرد: اجراي 
توافق نفتي با ايران تلاش مباركي است كه محمد شياع 
السوداني، نخست وزير عراق انجام داد به ويژه اينكه ما به 

ميزان كافي ذخيره نفت سياه داريم.
وي با بيان اينكه كميسيون نفت و انرژي پيش از اين اعلام 
كرده بود كه براي حل بحران برق و مشكلات شهروندان 
نياز مبرم به گاز داريم، خاطرنشان كرد: اين كميسيون 
تلاش مي كند كه نشستي با حضور مسوولان ذيربط 
برگزار كند تا مضمون توافق ته��ران و بغداد، فوايد آن 
و مدت اجراي آن بررسي شود. اينها سوالاتي هستند 
كه كميس��يون نفت و انرژي پارلمان جوابي براي آنها 
ندارد و تنها در سطح رسانه اي اعلام شد. محمد شياع 
السوداني، نخست وزير عراق اخيرا در اظهاراتي گفت كه 
راه حل هايي براي حل بحران برق از جمله راه حل هاي 
آني، ميان مدت و بلندمدت وض��ع كرديم. وي با بيان 
اينكه توليد برق به دليل اقدامات دولت به ۲۶ هزار مگاوات 
رسيده است، تاكيد كرد كه راه حل هاي ميان مدت به 
بحران برق و واردات گاز پايان مي دهد. السوداني گفت 
كه صادرات گاز ايران به دليل تحريم هاي امريكا متوقف 
شده بود. نخست وزير عراق گفت كه با ايران توافق كرديم 

كه در مقابل نفت از آن كشور گاز وارد كنيم.
وي اعلام كرد كه اكنون بحران گاز وارداتي براي تامين 
نيروگاه هاي برق به پايان رس��يده است و واردات گاز از 

ايران از سر گرفته شد.



ش��اخص كل بازار س��رمايه بالاخره رنگ سبز را ديد و 
توانست در س��ومين روز كاري هفته با افزايش بيش از 
يك درصدي به قله يك ميلي��ون و 998 هزار واحدي 
برسد. به عقيده برخي از كارشناسان شاخص مي تواند 
مج��ددا قله دو ميليوني را فتح كن��د اما برخي ديگر از 
كارشناسان مي گويند كه ش��اخص دوباره سرخ پوش 
خواهد شد. همچنان ابهام و ترس در بازار وجود دارد و با 
توجه به ارزندگي بسيار خوب بازار شاهد ورود نقدينگي 
سنگيني به دايره معاملات نيستيم. مشكل به دخالت ها 
و دس��تكاري باز مي گردد و اگر دخالت و دستكاري در 
بازار نداشته باشيم، بورس آرام آرام خود را ترميم مي كند 
و شرايط همانند گذشته خوب خواهد شد. بازار سرمايه 
جولانگاه تصميمات غيركارشناسي سياست گذاران 
شده و تغييرات بي حس��اب  و كتاب ديگري همچون 
افزايش نرخ گاز، افزايش ۴ برابري نرخ عوارض صادراتي 
محصولات خام و نيمه خام معدني و فولادي از نيم درصد 
به ۲ درصد، تغيي�ر مك�رر قواني�ن مربوط ب�ه فروش ي�ا 
ع�دم ف�روش خ�ودرو در ب�ورس كالا، تغيي�ر قواني�ن 
مرب�وط ب�ه تس�عير ارز و ... نيز در كرختي بازار بي تأثير 
نبوده است. همه متغيرها نمايانگر جذابيت بازار سرمايه 
و پررنگ بودن فرصت خريد براي سهامداران هستند. 
به ش��رط آنكه دولت به بي اعتمادي م��ردم دامن نزند. 
بزرگ ترين ريسك بازار سرمايه در حال حاضر ريسك 
تصميمات خلق الساعه دولت است. سهامداران حرفه اي 
واقفند كه در حال حاضر بهاي بس��ياري از س��هم ها از 
س��ال 99 نيز كمتر است و در اين بازه زماني بهاي دلار 
و تورم افزايش چشم گيري داشته است. از سوي ديگر 
گزارش هاي سه ماهه نيز منتشر شده و بررسي اجمالي 
اين صورت مالي ها نشان مي دهد، شركت هاي بورسي 
ش��رايط خوبي دارند و اغلب اين شركت ها توانسته اند 
درآمد نسبتا خوبي داشته باش��ند. طي روزهاي اخير 
انتش��ار صورت هاي مالي ۳ ماهه فصل بهار شركت ها 
خبر از وضعيت بسيار مناسبي براي كليت شركت هاي 
بورسي داد كه نشان مي دهد بازار سهام فارغ از مسائلي 
كه از خارج بازار به آن شوك هاي منفي و سنگيني وارد 
مي كند، در داخل خود در حال تجربه و شرايط خوبي 
است و برگش��ت آرامش به بازار مي تواند به چشم انداز 
خوبي براي قيمت سهام منجر شود. صورت هاي مالي 
ش��ركت هاي موجود در گروه ه��اي مختلفي از جمله 
بانكي، دارويي، س��يماني، پلاس��تيك، خودروسازان 
تجاري و... نشان داده كه با وجود تلاطم هاي اقتصادي 
بسيار و سياست گذاري هايي كه اغلب مانع از سودآوري 
منطقي شركت ها مي شود، شركت ها توانسته اند عملكرد 
خوبي از خود به نمايش بگذارند و چشم انداز مناسبي را از 
آينده خود ترسيم كنند. اگرچه در اين بين برخي گروه ها 
همچون صنعت پالايشي با كاهش سودآوري همراه بود 
كه البته از قبل نيز توسط كارشناسان پيش بيني شده 
بود.در يك بازار منطقي و به دور از هيجان، انتشار اين 
گزارش ها مي توانس��ت موجب شكل گيري يك روند 
صعودي قدرتمند شود كه كليت بازار سرمايه را با خود 

همراه كند و خبري از ريزش هايي همچون روز گذشته 
نباشد اما در چنين شرايطي تجربه نشد. با اين حال اما 
به نظر مي رس��د كه با برگشت ثبات به بورس مي توان 
انتظار داش��ت كه اين محرك ها اثرگ��ذاري خود را به 
نمايش بگذارند و با بازگش��ايي نمادها پس از برگزاري 
مجامع شاهد بهبود نسبي در معاملات باشيم. به طور 
كلي و با اين تفاسير بازار س��رمايه شرايط خوبي براي 
سرمايه گذاري دارد و مي تواند به عنوان يك بازار سودده 
و سودس��از در برابر تورم قد علم كن��د. اما اصل ماجرا 
اينجاس��ت كه دخالت هاي دولت و ديگر مسوولان در 
بورس بايد به پايان برسد و همانند گذشته هاي نه چندان 
دور تمامي عملكرد با اطلاع س��هامداران انجام ش��ود. 
چطور دولت مي تواند بدون توجه به بورس و سودسازي 
شركت ها در بدنه اقتصاد براي كسري بودجه تصميم 
بگيرد و كاري به بقيه مش��كلات نداشته باشد. مشكل 
اينجاست دولت تنها به فكر كسري بودجه خود است 
و كاري به زمين خوردن ش��ركت ها و بورس ندارد. اگر 
دولت كاري به بورس نداشته باشند و اجازه دهند بازار 
روند خود را پيش رود ش��اهد روزهايي طلايي در اين 

بازار خواهيم بود.

   معاملات بازار در روزي كه گذشت
در معاملات روز دوشنبه دوم مرداد 1۴0۲، شاخص كل 
بورس تهران۲1 هزار و 507 واحد معادل 1.09 درصد 
نسبت به روز كاري گذشته بالاتر ايستاد و به سطح يك 

ميليون و 998 هزار و ۴51 واحد رسيد. شاخص كل هم 
وزن بورس نيز با افزايش 7 هزار و 5۳7 واحدي در رقم 
709 هزار و 5۳7 واحدي ايستاد.شاخص كل فرابورس 
نيز با رش��د ۲58 واحدي به رقم ۲6 هزار و 69۴ واحد 
رسيد. همچنين شاخص هم وزن فرابورس با افزايش ۲ 
هزار و ۴9 واحد به سطح 1۳0 هزار و ۲۴۳ واحد رسيد

روز دوشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار س��هام پس از ۳ روز مثبت ش��د و 1۲7 ميليارد 
تومان پول حقيقي به بازار س��هام وارد شد. بر اساس 
آمار اكو ايران؛ در اين روز نماد حكشتي بيشترين ورود 
را داش��ت كه ارزش آن ۲7 ميليارد تومان بود. پس از 
حكشتي، نمادهاي ولانا، خس��اپا، شپديس، همراه و 
شبندر بيشترين ورود پول حقيقي را داشتند.در سوي 
ديگر، بيشترين خروج پول حقيقي به نمادهاي گلديرا، 

وگستر و وكغدير اختصاص داشت.
طي روز دوشنبه نمادهاي وبملت، فولاد، وغدير و فخوز 
نمادهاي سبزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را در 
رشد شاخص كل بورس داشتند. در مقابل شراز، شبندر 
و ميدكو از نمادهاي قرمز بودند كه اثر منفي بر شاخص 
داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي فغدير، وسپهر و آريا 
بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص داشتند و نمادهاي 
دتوزي��ع، هجرت و خديزل بيش��ترين اث��ر كاهنده را 
بر ش��اخص كل فرابورس داش��تند. در بين نمادهاي 
پرتراكنش بورس نيز شبندر بيشترين تراكنش را داشت 
و خس��اپا و غنوش در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در 

فرابورس نيز نيان، كتوسعه و دي بيشترين تراكنش را 
داشتند.طي سومين روز كاري هفته ارزش معاملات كل 
بازار سهام به ۲۴8 هزار و 16۳ ميليارد تومان رسيد. ارزش 
معاملات اوراق بدهي در ب��ازار ثانويه ۲۴1 هزار و ۲90 
ميليارد تومان بود كه 97 درصد از ارزش كل معاملات 
بازار را در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات خرد نيز 
با افزايش 10 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 
۴ هزار و ۳1۴ ميليارد تومان رسيد. در معاملات اين روز 
نماد شبندر بيشترين ارزش معاملات بازار سهام را به خود 
اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 90 ميليارد تومان 
بود.پس از شبندر، حكشتي بيشترين ارزش معاملات را 
داشت و خساپا رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات را به 
خود اختصاص داد و پس از آن، دو نماد وبملت و غنوش 
در رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند. 
در حجم معاملات نيز سهام دي با تعداد ۳6۲ ميليون و 
810 هزار و ۳۴0 سهم در صدر قرار گرفته است. خساپا 
در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و 
رتبه سوم به شستا تعلق داشت. دو نماد حفارس و وبملت 
نيز در رتبه هاي بعدي بيش��ترين حجم معاملات بازار 
قرار داشتند. در معاملات دوشنبه، 9۳ نماد صف خريد 
داشتند و ۳9 نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع 
ارزش صف هاي خريد با رشد ۳6 درصدي نسبت به روز 
كاري قبل به 5۲5 ميليارد تومان افزايش يافت و مجموع 
ارزش صف هاي فروش نيز با كاهش ۲8 درصدي به ۲06 

ميليارد تومان رسيد.

اخبار
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اعلام روش هاي كلاهبرداري 
به بهانه سهام عدالت

بازار سرمايه| مهدي حاجي وند، دستيار ويژه و 
مشاور رييس سازمان بورس در امور سهام عدالت 
با اشاره به اينكه متاس��فانه هر از گاهي خبرهايي 
منتشر مي شود كه برخي افراد كلاهبردار از ناآگاهي 
شهروندان استفاده كرده و به بهانه هاي مختلف از 
جمله ثبت نام يا توزيع س��ود سهام عدالت اقدام به 
اخاذي مي كنند، گفت: انتش��ار مطالبي در فضاي 
مجازي مبني بر اينكه براي ثبت نام سهام عدالت يا 
دريافت سود، شهروندان اقدام به »نصب اپليكيشن 
يا نرم اف��زاري ويژه« كنن��د، يكي از اي��ن راه هاي 
كلاهبرداري است. دس��تيار ويژه و مشاور رييس 
سازمان بورس در امور سهام عدالت افزود: همچنين 
»ارسال پيامك« به شهروندان و درخواست از آنها 
براي مراجعه به سايت يا نصب نرم افزار و اپليكيشن 
يا كليك ب��ر روي لينك هاي آلوده از ديگر راه هايي 
است كه كلاهبرداري از آنها با عنوان ثبت نام سهام 
عدالت براي جاماندگان يا ثب��ت نام براي دريافت 
سود سهام عدالت استفاده مي كنند. وي اضافه كرد: 
»هك كردن آي دي افراد در پيام رسان ها و ارسال 
لينك هاي آلوده« و همچنين »تماس هاي تلفني« 
از ديگر راه هاي كلاهبرداري و اغواي شهروندان به 
بهانه ثبت نام براي سهام عدالت و نيز دريافت سود 
اين سهام است. حاجي وند با تاكيد بر اين موضوع 
كه در حال حاضر هيچ گونه ثبت نامي براي سهام 
عدالت وجود ندارد، گفت: در صورتي كه قرار باشد 
ثبت نام جديدي از جاماندگان سهام عدالت صورت 
گيرد، از رسانه هاي رسمي همانند راديو، تلويزيون 
و خبرگزاري ها اين موضوع تشريح و اعلام مي شود، 
بنابراين مردم خبرهاي مرتبط با سهام عدالت را تنها 

از رسانه هاي رسمي و معتبر پيگيري كنند.

ورود عدليه به سوءمديريت ها 
در بورس

رييس سازمان بورس هم مصاحبه اي كرد و اعلام 
كرد كه بخش��ي از موضوعات سِ��يو بورس بوده و 
روند عادي بازار سرمايه است. موضوع مهم بعدي 
بي خب��ر بودن، س��ازمان بورس به عن��وان متولي 
رگولاتور بورس از تصميمات دولت اس��ت. اتفاقي 
كه رخ داده بايد ريشه يابي شده و عاملان و ذينفعان 
آن معرفي ش��وند. از منظر تخصص��ي نمادها بايد 
متوقف مي شدند، بايد شفاف سازي عمومي شكل 
مي گرفت؛ اطلاع رساني در كدال بايد انجام مي شد؛ 
آثارش تعيين مي شد و فرصت مساوي براي همه 
در نظر گرفته مي شد. اين روند اجرا نشده تا برخي 
افراد و جريانات از اين رويكرد سودهاي كلاني ببرند 
و گروه ديگر، زيان كنند. از سوي ديگر قدرت اجرايي 
س��ازمان بورس در اين قضيه نباي��د ناديده گرفته 
شود. آيا سازمان بورس از اين تصميمات آگاه بوده 
يا نه؟ اگر اين تصميمات بدون اطلاع رگولاتور بازار 
سرمايه اتخاذ شده باشد، ديگر بايد فاتحه سازمان 
بورس را خواند. چگونه است كه متولي اصلي بازار 
سرمايه از يك چنين موضوع مهمي بي اطلاع بوده 
است؟ آيا سازمان بورس به رسميت شناخته نشده يا 
دولت دليلي براي در جريان قرار دادن سازمان بورس 
احساس نكرده است؟ معتقدم نبودن نگاه تخصصي 
در مديريت سازمان بورس باعث شده تا رتبه سازمان 
بورس در حد يك نهاد ناظر ديده شود. در واقع فقط 
نقش تنظيم كننده براي اين سازمان ناديده انگاشته 
شده و منافع همه سهامداران در اثر اين نزول مورد 

هجمه قرار گرفته است.

۱۸ ناشر پذيره نويسي الكترونيكي 
حق تقدم را اجرايي كردند

س�مات| مريم شاه حس��يني در خصوص آخرين 
وضعيت پذيره نويسي الكترونيكي حق تقدم ناشران 
بازار سرمايه با اعلام اينكه از ابتداي امسال تا به امروز 
18 ناش��ر از پذيره نويس��ي الكترونيك��ي حق تقدم 
استفاده كرده اند اظهار داش��ت: بعد از الزام سازمان 
بورس و اوراق بهادار، ناش��ران بازار سرمايه استقبال 
قابل توجهي از پذيره نويسي الكترونيكي حق تقدم 
انجام داده اند و به زودي 7 ش��ركت ديگر نيز فرآيند 
پذيره نويسي حق تقدم را به صورت الكترونيك انجام 
خواهن��د داد. وي در ادامه افزود: بر اس��اس آخرين 
آمارها ش��ركت هاي »گل گهر، پخ��ش البرز، تامين 
سرمايه لوتوس، س��رمايه گذاري صدر تامين، تامين 
س��رمايه خليج فارس، گروه داروپخ��ش، معدني و 
صنعتي چادر ملو، كارخانجات كاش��ي و س��راميك 
سعدي، مجتمع هاي توريس��تي و رفاهي آبادگران 
ايران كيش، صنايع سرام آرا، مهندسي و ساختمان 
صنايع نفت، سرمايه گزاري توكا فولاد، ريخته گري 
تراكتور س��ازي ايران، موتور س��ازان تراكتور سازي 
ايران، گس��ترش قطعه س��ازي كمند، تكادو، كاشي 
صدف سرام استقلال آباده و گروه مالي صبا تامين« 
پذيره نويسي الكترونيكي حق تقدم را انجام داده اند. 
شاه حسيني تصريح كرد: 7 ناشر شامل شركت هاي 
»پتروشيمي فارابي، توسعه معادن و صنايع معدني 
خاورميانه، سرمايه گذاري لقمان، كارخانجات توليدي 
شهيد قندي، دارويي توليد دارو، سرمايه گذاري سپه 
و بركت« از جمله شركت هايي هستند كه به زودي 
پذيره نويسي افزايش سرمايه از محل حق تقدم خود 
را به صورت الكترونيك، عملياتي خواهند نمود. مدير 
امور ناشران شركت سپرده گذاري مركزي اوارق بهادار 
و تسويه وجوه در ادامه گفت: در اين روش، سهامداران 
سجامي شده مي توانند با مراجعه به »درگاه يكپارچه 
ذينفعان بازار س��رمايه« وارد اين س��امانه شده و در 

پذيره نويسي هاي فعال ناشران، شركت نمايند.

الزام تجديد ارزيابي
تمام طبقات دارايي ها

مجيد عش��قي، رييس س��ازمان بورس بيان كرد: 
سازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص قانون برنامه 
پنج ساله هفتم كشور پيشنهادي را به مجلس محترم 
ارايه كرده است كه به موجب آن تجديد ارزيابي تمام 
طبقات دارايي ها براي ش��ركت هاي ثبت شده نزد 
سازمان الزامي شود. رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار افزود: با توجه به ش��رايط اقتصادي كش��ور، 
اين موضوع از چند جنبه ضروري به نظر مي رس��د 
كه موضوع نخس��ت آن »اراي��ه اطلاعات مفيدتر و 
به روزتر در خصوص ارزش روز دارايي ها در ترازنامه 
شركت ها« اس��ت. در رايطه بايد گفت با عنايت به 
شرايط تورمي كه اقتصاد كشور طي دهه هاي اخير 
تجربه كرده اس��ت، ارزش روز دارايي شركت هاي 
ثبت شده نزد سازمان بورس و اوراق بهادار با ارزش 
دفت��ري دارايي ه��ا در ترازنامه ش��ركت ها فاصله 
معن��ا داري دارد، بنابراي��ن ارزش دفتري اطلاعات 
مفيدي به ذي نفعان ارايه نمي كند. ضمن اينكه عدم 
ارايه اطلاعات صحيح به سرمايه گذاران در خصوص 
ارزش روز دارايي ها، قابليت اتكاي ترازنامه شركت ها 
را به شدت تحت تاثير قرار مي دهد. از اين رو تجديد 
ارزيابي كليه طبقات دارايي ها با هدف ارايه اطلاعات 
با قابليت اتكاي بهتر به سرمايه گذاران ضروري است. 
وي »ارايه تصوير قابل اتكاتر از وضعيت سودآوري 
ش��ركت ها« را نكته ديگر در اين رابط��ه ارزيابي و 
اضافه كرد: روند صورت هاي مالي شركت ها نشان 
مي دهد مبلغ س��ود ش��ركت ها در طي سال هاي 
گذشته افزايش قابل ملاحظه اي داشته است، ليكن 
بررسي ها بيانگر اين نكته است كه اين افزايش عمدتا 
به دليل تورم ايجاد شده در نرخ فروش شركت ها در 
نتيجه افزايش در سطح عمومي قيمت ها بوده است. 
بنابراين افزايش مبلغ سود شركت ها لزوما به معني 
افزايش سود واقعي شركت ها نبوده و بيشتر حاصل 
يك متغير اسمي است تا رويدادهاي اثرگذار بر رشد 
توليد واقعي و بهره وري شركت ها. بدين ترتيب عدم 
لحاظ اس��تهلاك دارايي ها )ب��ا ارزش روز( قابليت 
ات��كاي اعداد صورت س��ود و زيان را ب��ا ابهام روبرو 
مي س��ازد. با اين توضيحات تجدي��د ارزيابي  همه 
طبقات دارايي ها با هدف لحاظ كردن آثار استهلاك 
دارايي ها بر سود ش��ركت ها و واقعي تر كردن سود 
صنايع اجتناب ناپذير است. رييس سازمان بورس 
و اوراق بهادار به »لزوم انجام س��رمايه گذاري هاي 
بلندمدت به منظور دستيابي به اهداف رشد پايدار« 
اش��اره كرد و افزود: بديهي است بقاي شركت ها در 
صنايع كش��ور در گروه انجام س��رمايه گذاري هاي 
بلندمدت است. ش��ركت هاي توليدي و خدماتي 
كه لنگ��ر اصلي در اس��تقلال اقتصادي كش��ور و 
عدم وابس��تگي ب��ه واردات هس��تند ناگزيرند به 
منظور حفظ سطح توليدات خود، نسبت به انجام 
سرمايه گذاري هاي بلندمدت اقدام كنند. وي گفت: 
انجام هرگونه سرمايه گذاري نيازمند منابع مالي است 
و منابع داخلي شركت ها از اصلي ترين منابع تامين 
مالي چنين سرمايه گذاري هاي بلندمدت محسوب 
مي شود. با عنايت به موضوع ضروري است شركت ها 
سالانه و به طور مستمر وجوهي را بابت تامين مالي 
انجام س��رمايه گذاري هاي بلندمدت كنار بگذارند 
و آن را صرف س��رمايه گذاري در دارايي هاي واقعي 
بكنند و اين امر در سايه لحاظ استهلاك دارايي ها 

در صورت هاي مالي شركت ها ميسر خواهد شد.

تامين مالي ۱۵هزار ميليارد ريالي 
از بازار سرمايه

سنا| سفر رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار به 
استان كرمان و برگزاري همايش آشنايي با ابزارهاي 
تامين مالي اتاق بازرگاني صنايع، معادن و كشاورزي 
كرمان منجر به انتشار ١٥ هزار ميليارد ريال صكوك 
مرابحه براي ش��ركت جهان فولاد س��يرجان شد. 
شركت تامين سرمايه تمدن با مجوز سازمان بورس 
و اوراق بهادار، صكوك مرابحه شركت جهان فولاد 
سيرجان )س��هامي عام( را به مبلغ 15 هزار ميليارد 
ريال از طريق فرابورس ايران از روز يكش��نبه مورخ 
1۴0۲/05/01 به مدت س��ه روز كاري در نمادهاي 
فجهان061 الي فجه��ان06۴ عرضه كرد. صكوك 
مرابحه ش��ركت جه��ان فولاد س��يرجان به ارزش 
15 هزار ميليارد ريال جهت خريد ماش��ين آلات و 
تجهيزات كارخانه احياي آهن اس��فنجي از طريق 
فرابورس ايران عرضه ش��د.اين اوراق ۴ ساله و با نرخ 
۲۳ درصد اس��ت كه اقس��اط آن هر ٣ ماه يك بار از 
طريق شركت س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار 
و تسويه وجوه پرداخت مي گردد. عامل فروش اين 
اوراق شركت كارگزاري تامين سرمايه تمدن بوده و 
بازارگرداني آن بر عهده شركت تامين سرمايه تمدن، 
صندوق س��رمايه گذاري اختصاص��ي بازارگرداني 
آرمان انديش، صندوق س��رمايه گذاري اختصاصي 
بازارگرداني تراز ويس��تا و صندوق س��رمايه گذاري 
اختصاصي بازارگرداني تاك دانا مي باشد. همچنين، 
متعهدين پذيره نويس��ي اوراق عبارتند از ش��ركت 
تامين س��رمايه تمدن، گروه خدمات بازار سرمايه 
آرماني آتي، صندوق سرمايه گذاري درآمد ثابت ثبات 
ويستا و صندوق سرمايه گذاري افرا نماد پايدار.ضمناً، 
ناشر صكوك مرابحه مذكور شركت واسط مالي مرداد 
چهارم بوده و ضامن پرداخت مبلغ اصل و اقساط آن 
بانك تجارت مي باشد. شايان ذكر است، ارديبهشت 
ماه 1۴0۲، اتاق بازرگاني كرمان ميزان فعالان بازار 
سرمايه كشور درهمايش آشنايي با ابزارهاي تامين 
مالي بود. در اين همايش فعالان اقتصادي اس��تان 
كرمان با ابزارهاي تامين مالي از بس��تر بازار سرمايه 
آشنا ش��دند. در كمتر از ۳ ماه از برگزاري همايش، 
ش��ركت تامين س��رمايه تمدن كه در اين همايش 
حضور داشت توانست مجور انتشار 15 هزار ميليارد 
ريال صكوك مرابحه را از سازمان بورس واوراق بهادار 

براي شركت جهان فولاد سيرجان اخذ كند.

»تعادل«گزارشميدهد

گزارش ها به كمك بورس آمد

اولين ماه بورسي ها چگونه گذشت؟
تيرماهي كه گذشت براي صندوق هاي سرمايه گذاري 
قابل معامله در فراب��ورس، روزهاي پررونقي را به همراه 
داشت كه با رش��د ۲۲6 درصدي حجم و ۲0۳ درصدي 
ارزش معاملات نسبت به مدت مشابه سال گذشته همراه 
بود.در اولين ماه تابستان ETFهاي فرابورسي معاملات 
پرحجمي را تجربه كردند. به اين ترتيب كه طي ۲1 روز 
كاري تيرماه نزديك ب��ه 50 ميليارد واحد صندوق هاي 
س��رمايه گذاري قابل معامله به ارزش بيش از 55 هزار و 
570 ميليارد تومان در فرابورس دادوستد شد كه نسبت 
به تيرماه سال گذشته رشد ۲۲6 درصدي در حجم و ۲0۳ 

درصدي در ارزش را رقم زد.
گفتني اس��ت بازارهاي فرابورس طي ماهي كه گذشت 
دادوستد بيش از 1۴۲ ميليارد و 900 ميليون برگه انواع 
دارايي مالي را تجربه كردند كه ارزش اين دادوستدها بالغ 
بر 1.1 ميليون ميليارد تومان بود و در 1۲ ميليون و 600 
هزار نوبت معاملاتي به ثبت رسيد.بررس��ي مقايسه اي 
حجم و ارزش معاملات فرابورس در تيرماه امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته نشان مي دهد طي اين مدت 
حجم معاملات 96 درص��د و ارزش معاملات 7۳ درصد 
افزايش يافته است.طي اين مدت به طور ميانگين روزانه 
بي��ش از 6 ميليارد و 800 ميليون برگ��ه دارايي مالي به 
ارزش 55 هزار ميليارد تومان دادوس��تد شده است. اين 
گزارش حاكي اس��ت در رتبه بن��دي بازارهاي فرابورس 
بر اس��اس ارزش معاملات بيشترين رشد متعلق به بازار 
شركت هاي كوچك و متوسط بوده اس��ت. در اين بازار 
طي ماه گذشته معاملاتي به ارزش 98 ميليارد تومان ثبت 
شده كه نس��بت به تيرماه 1۴01، رشد ۴85۲ درصدي 
داشته است.همچنين ارزش بازار ابزارهاي مشتقه نيز طي 
اين مدت با رشد ۴91 درصدي نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته به بيش از 17۳ ميليارد تومان رسيد.
رتبه س��وم نيز به معاملات بازار اول اختصاص داشت. 
ارزش معاملات اين بازار 19۴ درصد زياد شد. طي اين 
مدت بيش از 16 هزار و ۳00 ميليارد تومان سهام در بازار 
اول فرابورس دست به دست شد.پس از آن معاملات بازار 
دوم با رشد 17۳ درصدي قرار دارد. ارزش معاملات در 
اين بازار نيز از 18 هزار ميليارد تومان در تيرماه عبور كرد.

در بازار پايه فرابورس هم بيش از 19 هزار ميليارد تومان 
معاملات انجام شد كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 
115 درصد بيشتر بود. گفتني است در بازارهاي سهامي 
فرابورس طي ۲1 روز معاملاتي به صورت ميانگين روزانه 
۳ ميليارد و 800 ميليون برگه سهم به ارزش بيش از ۲.5 

هزار ميليارد تومان خريدوفروش شده است.

   رونق معاملاتETFها در تيرماه
گفتني است طي اين مدت بازار ابزارهاي نوين مالي شاهد 
دادوستدهايي به ارزش 1.1 ميليون ميليارد تومان بود 
كه رشد 71 درصدي را به ثبت رساند.در اين بازار رونق 
معاملات صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله طي 
ماه گذشته قابل تأمل بود. به اين ترتيب كه در اين مدت 
بيش از ۴9 ميليارد و 9۴0 ميليون واحد سرمايه گذاري 
ETFهاي قابل معامله در فرابورس به ارزشي بالغ بر 55 
هزار ميليارد تومان دادوستد شد كه نسبت به تيرماه سال 
گذشته رش��د ۲۲6 درصدي در حجم و ۲0۳ درصدي 
 در ارزش را به ثبت رس��اند. ميانگي��ن معاملات روزانه

ETFها طي اين مدت نشان مي دهد كه بيش از ۲ ميليارد 
و ۳00 ميليون واحد سرمايه گذاري به ارزش ۲ هزار و 6۴7 
ميليارد تومان روزانه مورد معامله قرار گرفته اس��ت.در 
اين بازار بيش از يك ميليون ميليارد تومان اوراق بدهي 
معامله شد كه رشد 67 درصدي داشت. همچنين ارزش 
معاملات اوراق گواهي مسكن بالغ بر ۳1۴ ميليارد تومان 

بود كه با كاهش ۳8 درصدي همراه بود.

   در بازار مشتقه چه گذشت؟
آمار معاملات اختيار خريدوفروش در بازارهاي مشتقه در 
ماهي كه گذشت نشان مي دهد ارزش معاملات اين اوراق 
نزديك به 17۴ ميليارد تومان بوده است. همچنين بيش 
از 5.6 ميليارد قرارداد اختيار خريدوفروش طي اين مدت 
مورد معامله قرار گرفته اس��ت. نگاهي به نمادهاي مورد 

معامله در بازار اختيارها نشان مي دهد طي اين مدت اختيار 
معاملات نمادهاي دي، كرمان، خپارس و خاور بيشترين 
ارزش معام��لات را داش��تند.همچنين نمادهاي داراي 
بيشترين موقعيت باز نيز متعلق به بانك دي بوده است. 
پنج صنعت ۴1 درصد ارزش معاملات خرد را در اختيار 
گرفتنداين گزارش حاكي اس��ت در ماهي كه گذش��ت 
بانك ها، سرمايه گذاري ها، محصولات غذايي، خودرويي ها 
و فلزات اساسي در صدر جدول صنايع پيشرو قرار گرفتند.

ارزش معاملات خرد بازار س��هام و اختيار سهام طي اين 
مدت بيش ۴8 هزار و 900 ميليارد تومان بود كه بيش از 
۲0 هزار ميليارد تومان يا در حدود ۴1 درصد آن متعلق به 
پنج صنعت مذكور بود.در پايان ماهي كه گذشت شاخص 
كل فرابورس با كاهش 5.9 درصدي در سطح ۲6 هزار و 
۳51 واحد قرار گرفت. ارزش بازار فرابورس هم با كاهش ۴ 
درصدي به عدد ۲.5 ميليون ميليارد تومان رسيد. اين در 
حالي است كه فرابورس ايران از ابتداي سال تا پايان تيرماه 
شاهد رشد 8 درصدي شاخص كل و افزايش نزديك به 1۲ 

درصدي ارزش بازار بوده است.

   دادوستد ۱۱.۶ هزار ميليارد تومان
اوراق و حامل انرژي

در ۲1 روز معاملاتي تير معادل 6۴۲ هزار و ۴۲ تن انواع 
حامل انرژي در تابلو نفت، گاز و ساير حامل هاي انرژي 
اين ركن بازار س��رمايه مورد مبادله ق��رار گرفت. ارزش 
يك هزار و ۲0 معامله انجام ش��ده در اي��ن تابلو نزديك 

به 11۳ هزار و 869 ميليارد ري��ال بود كه 97.9 درصد 
ارزش كل معاملات بورس ان��رژي در اين ماه را به خود 
اختصاص م��ي داد. در اين ماه دادوس��تد فرآورده هاي 
»گاز مايع«، »نفتاي سبك« و »ته مانده برج تقطير« در 
رينگ بين الملل، بيشترين ارزش معاملات بورس انرژي 
ايران را به خود اختصاص دادند.تابلو اوراق سلف موازي 
استاندارد فرآورده هاي هيدروكربوري بورس انرژي نيز در 
تير امسال شاهد خريد و فروش 910 برگه سلف موازي 
استاندارد به ارزشي افزون بر 1۲ ميليارد و 18۲ ميليون 
ريال بود.در تابلوي معاملات فيزيكي برق بورس انرژي 
ايران نيز در ماهي كه گذشت بيش از ۲5۲ ميليون و ۳60 
هزار كيلووات س��اعت برق در 59 معامله به ارزش ۴80 
ميليارد ريال ميان توليدكنندگان و متقاضيان برق رد و 
بدل شد. در اين ماه شاهد تبادل مالكيت 59 ميليون و 
6۲1 هزار كيلووات ساعت برق در قالب اوراق سلف برق 
در 51 معامله بوديم كه ارزشي بيش از 59 ميليارد و ۳۴۳ 
ميليون ريال را به ثبت رساند. تالار برق سبز بورس انرژي 
ايران نيز در ماه نخست تابستان شاهد معاملات بيش از 
۲8 ميليون و ۴۴9 هزار كيلووات ساعت برق در 85 معامله 
بود. ارزش اين معام��لات در تيرماه در مجموع به 98۲ 
ميليارد و 5۳6 ميليون ريال رسيد.بورس انرژي همچنين 
در تيرماه شاهد دست به دست شدن 17 هزار و ۳0 برگه 
گواهي سپرده نفت خام و ميعانات گازي در ۲0 معامله و 
به ارزشي افزون بر ۴00 ميليارد و 5۲6 ميليون ريال بود.

در ۲1 روز معاملات��ي ماه��ي ك��ه گذش��ت در بازار 
مصرف كنندگان ب��زرگ برق در تابل��و اوراق گواهي 
ظرفيت نيز هفت معامله انجام ش��د كه طي آن شش 
ه��زار و 816 برگه گواهي ظرفيت ب��ه ارزش بيش از 
507 ميلي��ارد و ۲۳۳ ميليون ريال مورد دادوس��تد 
قرار گرفت.بورس انرژي در اين ماه همچنين ميزبان 
معاملات چهار قرارداد آتي به ارزش 89 ميليون و ۲7۲ 
هزار ريال بود. گفتني است؛ شركت هاي پتروشيمي 
نوري با ۲91 هزار و 800 تن، نفت ستاره خليج فارس 
ب��ا ۲۳۳ هزار و 6۴0 تن، پالايش نف��ت آبادان با ۲11 
هزار و 9۴۴ تن، پتروشيمي بوعلي سينا به ارزش 171 
هزار و 9۴8 تن و پالايش نفت امام خميني با 119 هزار 
تن برترين عرضه كنندگان تيرم��اه در بازار فيزيكي 
فرآورده ه��اي هيدروكرب��وري بورس ان��رژي بودند.

همچنين شركت هاي پتروشيمي خارك، پالايش نفت 
اصفهان، ملي گاز، پالايش نفت لاوان و پالايش نفت 
شيراز به ترتيب رتبه هاي ششم تا دهم عرضه كنندگان 

اين ماه در بورس انرژي را به خود اختصاص دادند.



گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه بررس��ي هاي آماري نش��ان مي دهد، از سال 
1395 ت��ا س��ال 1400، مرگ بيش از 76 ه��زار نفر در 
ايران، منتسب به آلودگي هوا بود. خسارت هاي اقتصادي 
ناش��ي از اين مرگ وميرها، فقط در سال 1400، بيش از 
11 ميليارد دلار برآورد شده اس��ت. اين ميزان از مرگ 
و مير كه به طور ميانگين، س��الانه به 15 هزار و 200 نفر 
مي رسد، بس��يار نزديك به آمار تلفات جاده اي در كشور 
اس��ت و مي توان گفت كه پس از تلفات جاده اي، دومين 
عاملي كه به صورت سيستماتيك جان شهروندان ايراني 
را مي گيرد، آلودگي هوا است. طبق آمارها سالانه بيش 
از 17 هزار نفر در جاده هاي كش��ور كش��ته مي شوند و 
ميزان تصادفات جاده اي در كش��ور ما 20درصد بيشتر 
از استانداردهاي جهاني است. دفتر مطالعات زيربنايي 
بازوي پژوهشي مجلس ش��وراي اسلامي در گزارشي با 
عنوان »آلودگي هوا؛ تهديدي جدي براي سلامت« بيان 
كرده اس��ت، در چند دهه گذشته آلودگي هوا به عنوان 
يك مشكل اساسي، سلامتي افراد را تحت تأثير قرار داده 
است. اث��رات آلودگ��ي ه��وا ب��ر س��لامت بش��ر ن��ه 
تنه��ا ب��ه ص�ورت كاه�ش كيفي�ت زندگ�ي، بلك�ه ب�ه 
ص��ورت افزاي��ش هزينه هاي س��لامت ب��ر جامع��ه 
نيز تاثي�ر مي گ�ذارد. آلودگي هوا از مهم ترين مشكلات 
كلان زيست محيطي شهرهاي ايران است. اكنون بحران 
آلودگي هوا نه  تنها كلان شهرها، بلكه شهرهاي كوچك را 
هم تهديد مي كند كه اين پديده سهم عمده اي در به خطر 
انداختن سلامت جسم و روان شهروندان دارد. آلودگي هوا 
پس از استعمال دخانيات، دومين عامل اصلي مرگ هاي 
ناش��ي از بيماري هاي غيرواگير محس��وب مي شود و با 
افزايش ريسك ابتلا به بيماري هاي حاد، مزمن و مرگ در 
ارتباط است. نتايج اين گزارش گوياي اين است كه ارتباط 
معناداري بين ميزان آلودگي هوا و مرگ ومير ناش��ي از 
بيماري هاي قلبي و تنفس��ي ناشي از سرطان ريه وجود 
دارد.  همچنين نتايج مطالعات نشان داده است كه آلودگي 
هوا با افزايش تعداد بيماري ها و مراجعات به بيمارستان 
و اورژانس و همچنين تعطيلي مشاغل و مدارس همراه 
است.  مطالعات سازمان جهاني بهداشت نشان مي دهد 
با كاهش آلاينده هاي ه�وا، كش��ورها مي توانند بخش 
قابل توجهي از بار بيماري هاي مرتبط با س��كته مغزي، 
بيماري هاي قلبي، سرطان ريه و بيماري هاي حاد و مزمن 
تنفسي ازجمله آسم را كاهش دهند. در ايران نيز كيفيت 
هواي كلان ش��هرها، س��لامت جامعه به ويژه گروه هاي 
آسيب پذير ازجمله كودكان و سالمندان را تهديد مي كند. 
اين گزارش با اشاره به ماده )22( آيين نامه فني موضوع 
ماده )2( قانون هواي پاك، عنوان كرده وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزش��كي موظف اس��ت برآورد سالانه 

تخمين هزينه هاي مس��تقيم آلودگي هوا در خصوص 
بيماري ها و مرگ و ميرهاي منتس��ب ب��ه آلودگي هوا را 
به تفكيك آلاينده هاي معيار و ش��هرهاي داراي اولويت 
كشور منتشر كند.  در اين رابطه، در گزارشي كه توسط 
وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشكي با همكاري مركز 
تحقيقات كيفيت هوا و تغيير اقليم دانشگاه علوم پزشكي 
شهيد بهشتي در سال 1400 تهيه شده، ميانگين تعداد 
مرگ كل منتسب به مواجهه طولاني مدت با ذرات معلق 
2.5PM در بزرگس��الان بالاتر از 30 سال در شهرهاي 
مورد مطالعه در كش��ور )طي سال 1400 (، 20۸37 نفر 
است. نتايج نشان مي دهد، در سال 1400 به طور ميانگين 
جزو مرگ كل منتس��ب به ذرات معلق در كشور برابر با 
12.59 درصد است.  همچنين برآوردي از كل هزينه هاي 
مرتبط با مرگ و مير ناش��ي از عوامل مختلف منتسب به 
ذرات معلق 2.5PM در كش��ور طي س��ال 1400 برابر 
11.3ميليارد دلار نش��ان داده شده است. گزارش مركز 
پژوهش ها براي دستيابي به نتيجه مطلوب و روند سريع تر 
در زمينه حل معضل آلودگي هوا، پيشنهادهايي همچون 
تعيين اهداف كمّي براي برنامه هاي جامع كاهش آلودگي 
هوا ، لزوم تهيه شواهدي مرتبط با سهم بندي منابع انتشار 
و فهرست انتشار آلاينده هاي هوا، ايجاد نظام شناسايي، 

مراقبت، پاي��ش و گزارش ده��ي بيماري هاي مرتبط با 
كيفيت هواي استنشاقي در كشور و ايجاد نظام اطلاعات 
يكپارچه بيماري هاي مرتبط با كيفيت هواي استنشاقي 
در كشور همچون سامانه خدمات سلامت ايرانيان، پرونده 
الكترونيك و كارت سلامت ايرانيان را مطرح كرده است.

 2.5PM خسارات اقتصادي ذرات معلق   
در ايران

در س��ال 1400 در مجموع هزينه مرتبط با مرگ و ميز 
ناشي از همه علل منتسب به ذرات معلق 2.5PM برابر 
با 11.3 ميليارد دلار )معادل 313 هزار ميليارد تومان( 
برآورد ش��د. اين مقدار نسبت به سال 1399 بيش از 90 
درصد افزايش يافته است. طي سال هاي 1395، 1396، 
1397، 139۸، 1399 و 1400 اي��ن هزينه ها به ترتيب 
برابر با 5.2، 4.4، 4، 3.۸، 4.3 و ۸.17 ميليارد دلار برآورد 
شده بود. در مطالعه اي كه بانك جهاني انجام داده است، 
مجموع هزينه ه��اي رفاه و مجموع هزينه هاي كار ترك 
شده منتسب به آلودگي هوا در ايران به ترتيب 599، 30 
و 1471 ميليون دلار برآورد شده است. منطق محاسباتي 
خسارات اقتصادي محاسبه شده در اين مطالعه با منطق 
مجموع هزينه ه��اي رفاه و مجموع هزينه هاي كار ترك 

شده كه بانك جهاني ارايه داده متفاوت است، از اين رو، 
اين اعداد را نمي توان با يكديگر مقايسه كرد اما در مجموع 
چنان كه مشاهده مي ش��ود، هينه بسيار بالايي بر اثثثر 
مواجهه با آلودگي هوا بر جامعه ايران تحميل مي ش��ود. 
اين ميزان هزينه در س��ال 1400 )۸.17 ميليارد دلار( 
را مي توان با كاهش غلظت ه��اي آلاينده ها به خصوص 
ذرات معلق كاهش داد. اگر چه طرح ها و اقدام هاي مرتبط 
با كاهش غلظت آلودگي هوا هزينه بر هستند اما هزينه 
كوتاه مدت از طريق پيش��گيري از مرگ هاي زودرس و 

هزينه هاي مرتبط با آن قابل جبران شدن است.
آلودگي هوا علاوه بر تاثير مستقيم بر سلامت انسان، به 
صورت غيرمستقيم نيز بر سلامت افراد و اقتصاد كشورها 
اثر منفي مي گذارد. از تخريب عملكرد اكوسيستم هاي 
طبيعي و كاهش محص��ولات كش��اورزي و باران هاي 
اسيدي گرفته تا آسيب بر رقابت اقتصادي و توانايي رشد 
شهرها براي جذب و حفظ استعدادهاي برتر. پيامدهاي 
غيرمرگبار آلودگي هوا، كمت��ر از 10 درصد هزينه هاي 

مرگ زودرس تخمين زده مي شود. 
مطابق گزارش بانك جهاني در سال 2016 مرگ و ميز 
ناش��ي از آلودگي هوا و تبعات آن در اي��ران طي دو دهه 
گذش��ته از ميزان 17 هزار نفر در سال 1990 به بيش از 

21 هزار نفر در سال 2013 رسيده است. تبعات اقتصادي 
اين معضل نيز در سال 2013 از روش تمايل به پرداخت 
معادل 30.599 ميليارد دلار )2.4۸ درصد توليد ناخالص 
داخلي( و از روش درآمد از دست رفته برابر 1.471 ميليارد 
دلار )0.12 درص��د تولي��د ناخالص داخلي( به كش��ور 

خسارت وارد كرده است.

   فوت 76 هزار نفر به علت آلودگي هوا
ماده 2 قان��ون هواي پ��اك، وزارت بهداش��ت را مكلف 
كرده است كه س��الانه هزينه هاي مستقيم آلودگي هوا 
در خصوص بيماري ه��ا و مرگ وميرهاي منتس��ب به 
آلودگ��ي هوا را به تفكيك آلاينده ها و ش��هرهاي داراي 
اولويت منتشر كند. مركز پژوهش هاي مجلس، مجموع 
آمارهاي وزارت بهداشت را از سال هاي 95 تا سال 1400 
جمع آوري و منتشر كرد. بنا بر اين گزارش، در سال هاي 
1395، 1396، 1397، 139۸، 1399 و 1400 به ط��ور 
ميانگين و به ترتيب 13 ه��زار و 321 نفر، 11 هزار و 93 
نفر، 10 هزار و 235 نفر، 9 هزار و 905 نفر، 11 هزار و 129 
نفر و 20 هزار و ۸37 نفر مرگ كل منتس��ب به مواجهه 
طولاني مدت با ذرات معلق 2.5PM در 27 شهر كشور با 
جمعيت تقريبي 35 ميليون نفر است. به عبارتي فقط در 
مدت 5 سال، بيش از 76 هزار مرگ منتسب به آلودگي 
هوا ثبت و انتشار رسمي يافته است. تعداد مرگ وميرهاي 
منتس��ب به آلاينده 2.5PM در ش��هر تهران و در سال 
1400 )براي افراد بالاي 30 سال( 639۸ نفر ثبت شد. از 
جمله بيماري هايي كه در اين زمينه براي علت مرگ هاي 
منتسب به هواي آلوده گزارش شده، مي توان به انسداد 
ريوي، سكته مغزي، سرطان و بيماري هاي ايسكميك 

قلبي اشاره كرد.

   تبعات آلودگي هوا 
از افسردگي تا مهاجرت

خس��ارت آلودگي هوا فق��ط در مرگ وميره��ا و هزينه 
اقتصادي ناشي از آن خلاصه نمي شود. مركز پژوهش هاي 
مجلس نيز با اش��اره به اين موضوع، از تعطيلي مدارس، 
ادارات، كس��ب وكارها و صنايع؛ كاهش اعتماد مردم به 
دولت و نظام؛ افس��ردگي و كاهش تح��ركات و پويايي 
جامع��ه؛ مهاجرت نخبگان؛ كاهش كيفي��ت زندگي؛ و 
خسارت به مردم از منظر سلامت روحي و رواني به عنوان 
پيامدهاي آلودگي هوا نام برده است. در بخش ديگري از 
اين گزارش با اش��اره به قانون هواي پاك كه در سال 96 
تصويب ش��د، آمده كه به طور خلاص��ه از ميان 56 ماده 
مقرر در قانون هواي پاك و آيين نامه فني آن، اجراي 22 
ماده به صورت ضعيف، 17 ماده متوسط و 17 ماده خوب 

برآورد شده است.
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سرنوشت نامه به قاليباف
براي اصلاح برنامه هفتم توسعه ؟

رييس شوراي اسلامي شهر تهران از ادامه پيگيري هاي 
خود براي اعمال اصلاحات احكام مديريت شهري در 
برنامه هفتم توسعه كشور در مجلس شوراي اسلامي 
خبر داد. به گزارش ايسنا، مهدي چمران در خصوص 
نامه ارسالي به رييس مجلس شوراي اسلامي مبني بر 
اصلاحات برخي احكام برنامه هفتم توسعه با موضوع 
مديريت ش��هري، اظهار كرد: در حال حاضر، مباحث 
مطرح ش��ده با ك��ش و قوس و رفت و برگش��ت هايي 
روبروست و اين روند همچنان ادامه دارد. رييس شوراي 
اسلامي شهر تهران در پاسخ به اينكه با توجه به تعاملات 
صورت گرفته امكان اعمال اصلاحات درخواستي وجود 
دارد يا خير؟ خاطرنشان كرد: هنوز مراودات به نتيجه 
مثبتي نرس��يده اما اميدواريم اين اصلاحات در برنامه 
لحاظ شود. گفتني است رييس شوراي اسلامي شهر 
تهران چندي پيش با ارسال نامه اي به رييس مجلس 
شوراي اس��لامي، مهم ترين خواسته ها و دغدغه هاي 
مديريت شهري را جهت اعمال در احكام برنامه تشريح 
كرد. لايحه برنامه هفتم توس��عه 2۸ خرداد توس��ط 
رييس جمهور تقديم مجلس شد و به طور رسمي از هفته 
اول تيرماه امسال در دستور كار بررسي كميسيون هاي 

تخصصي مجلس قرار گرفت.

بازگشت ميني بوس
به خطوط اتوبوسراني تهران

مديرعامل شركت واحد اتوبوس��راني شهر تهران در 
مورد طرح بازمهندسي خطوط اتوبوسراني توضيحاتي 
ارايه كرد.  مهدي عليزاده در گفت وگو با ايسنا، در مورد 
جزييات طرح بازمهندسي خطوط اتوبوسراني تهران 
گفت: از ابتداي تيرماه مهندسي خطوط آغاز شده كه 
در اين راستا پنج خط اتوبوسراني بازمهندسي شدند 
و تعداد 57 دس��تگاه اتوبوس از خط��وط خارج و 67 
دستگاه ميني بوس جايگزين شدند. وي با بيان اينكه 
خطوط اتوبوسراني ميدان امام حسين-پايانه بهشتي، 
شهرك رس��الت-ميدان محمديه، اتوبوس پاركينگ 
شهرري به پايانه متروي ش��هرري و دهكده به پايانه 
متروي ايران خودرو باز مهندس��ي شده است، اظهار 
كرد: بررسي باز مهندسي خط اتوبوس خيابان معلم به 
ميدان وليعصر )عج( نيز انجام شده است و طي روزهاي 
آتي به مرحله اجرا مي رسد. عليزاده با تأكيد بر اينكه اين 
باز مهندسي در راستاي ارتقاء بهره وري از اتوبوس هاي 
موجود و استفاده در خطوط پر تردد است، تصريح كرد: 
شهر به طور مداوم در حال تغيير است و رفتار ترافيكي 
مردم نيز به تبع آن تغيير مي كند، مطمئنا تعدادي از 
خطوط را باي��د از اتوبوس به ميني بوس تبديل كنيم 
چراكه تعداد مس��افران كم شده اس��ت. وي در مورد 
شاخص هاي انتخاب خط براي باز مهندسي اظهار كرد: 
برآورد ما اين است كه اگر اتوبوس ما با صندلي پر يعني 
40مسافر از مبدا به مقصد برسد اين خط براي فعاليت 
اتوبوس خوب است و در غير اين صورت خط در ليست 

باز مهندسي قرار خواهد گرفت.

تكذيب ساخت وساز
در ارتفاعات ۱۸۰۰ متري پايتخت

مديركل حريم شهر تهران گفت: در اين دوره مديريت 
شهري هيچ گونه ساخت و سازي در ارتفاعات 1۸00 
متر در حريم شهر تهران انجام نشده است. به گزارش 
فارس، علي اكبر فسايي در اين مورد گفت: يكي، دو 
موردي كه در سنوات گذشته در اين ارتفاعات احداث 
شده بود با هماهنگي هاي قضايي تخريب شده است. 
وي افزود: بعضا در محدوده ش��هري براساس طرح 
تفصيلي ساخت و سازهايي از گذشته تا ارتفاع 1۸00 
متر ديده مي شود كه به دليل قرار گرفتن در محدوده 
ش��هري منع قانوني براي آن وجود ندارد. مديركل 
حريم شهر تهران با تاكيد بر اينكه در اين دوره مديريت 
شهري هيچ گونه ساخت و سازي در ارتفاعات بالاي 
1۸00 متر در حريم انجام نشده است، ادامه داد: يكي 
دو لكه مبني بر وجود ساخت و سازهاي غيرمجاز در 
ارتفاعات بالاي1۸00 متر در منطقه يك وجود داشت 
كه با حكم قضايي اقدام به تخريب آن ش��د. فسايي 
گفت: در منطقه يك ساخت و ساز در ارتفاعات بالاي 
1۸00 متر منع قانون��ي دارد و اين ارتفاع در مناطق 

پنج و 22 به 1600 و 1450 متر تقليل پيدا مي كند.
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دومين عامل مرگ ايرانيان

 120هزارجاپاركتاپايانسالدرمناطقمختلفپايتختتامينميشود

4 منفعت پارك حاشيه اي براي شهرداري و مردم
مديرعامل سازمان حمل و نقل ترافيك شهرداري تهران 
از برنامه ريزي اين س��ازمان براي توسعه پارك حاشيه اي 
در پايتخت خبر داد و گفت: تا پايان سال 120 هزار پارك 

حاشيه اي در مناطق مختلف تهران راه اندزاي خواهد شد.
س��يد مجتبي شفيعي با اش��اره به نحوه محاسبه هزينه 
خودروها در پارك هاي حاشيه اي گفت: بر اساس مصوبه 
شوراي شهر تهران در نيم ساعت اول 2200 تومان براي 
خودروهاي س��واري و وانت در نظر گرفته شده است كه 
پس از اتمام دو ساعت اين رقم در هر نيم ساعت دو هزار و 
۸00 تومان محاسبه خواهد شد. مديرعامل سازمان حمل 
و نقل ترافيك شهرداري تهران گفت: البته در گذشته نيم 
س��اعت اول براي پارك خودرو در پارك هاي حاش��يه اي 
رايگان بود كه با مصوبه ش��وراي ش��هر تهران اين مساله 
حذف ش��ده و همانطور كه بيان ش��د در نيم ساعت اول 
2200 تومان تا دو ساعت اول اخذ خواهد شد. وي با بيان 
اينكه پارك حاشيه اي منافع بسياري را براي شهروندان در 
پي خواهد داش��ت، گفت: از مزاياي آن مي توان به كاهش 
تمايل ش��هروندان به اس��تفاده از خودرو شخصي، ايجاد 
درآمد پايدار براي شهرداري، توسعه حمل و نقل عمومي 
و توسعه فضاي پارك اشاره كرد. شفيعي ادامه داد: كاهش 
تقاضاي پارك حاش��يه اي در پهنه هاي تجاري و اداري، 
سازماندهي نرخ توقف وس��ايل نقليه شخصي در سطح 
معابر، جلوگيري از سفرهاي جست وجوي فضاي پارك، 
جلوگيري از پارك دوبل، انس��داد مس��ير، توزيع چگالي 
پارك حاش��يه اي در معابر مختلف، درآمد پايداري براي 
شهرداري و استفاده از تسهيلات براي ساخت پاركينگ و 
توسعه حمل و نقل عمومي، در نظر گرفتن تسهيلات براي 

توان يابان و جانبازان و اختصاص يك فضاي پارك رايگان 
به ازاي هر 70 فضاي پ��ارك، توزيع عادلانه فضاي پارك 
حاش��يه اي، از ديگر مزاياي طرح كنترل هوشمند پارك 
حاشيه اي در شهر تهران محس��وب مي شود. به گزارش 
تسنيم، سيد مجتبي شفيعي پيش از ظهر ديروز در آيين 
آغاز طرح كنترل هوشمند پارك حاشيه اي شهر تهران كه 
با حضور سيد جعفر تشكري هاشمي؛ رييس كميسيون 
عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران و جلال بهرامي؛ 
معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران برگزار شد با 
اشاره به اهميت ساماندهي هوشمند پارك حاشيه اي اظهار 
كرد: پارك حاشيه اي يكي از موضوعاتي است كه در راستاي 
انضباط بخشي در حوزه ترافيك انجام مي شود. وي با بيان 
اينكه پارك حاشيه اي در تهران سابقه 53 ساله دارد، گفت: 
از سال 1349 براي نخستين بار 400 واحد پارك حاشيه اي 
در ش��هر تهران از طريق پاركومترهاي قديمي و سكه اي 
راه اندازي شد كه براي نخستين بار اين طرح در خيابان هاي 
منوچهري و فردوسي ش��روع به كار كرد و در ادامه نيز در 
س��نوات بعدي در س��ال هاي 5۸،  73 و ۸6 تغييراتي در 
سيستم پارك حاشيه اي صورت پذيرفت. شفيعي ادامه داد: 
بر اساس سياست گذاري شوراي شهر تهران هدف گذاري 
ما ايجاد 120 هزار پارك حاشيه اي در شهر تهران است و 
بر همين اساس در قالب استفاده از خودروهاي پلاك خوان 
اين طرح به صورت منظم تر انجام خواهد شد. فاز نخست 
اين طرح بر اس��اس قراردادهاي منعقده در مناطق 2، 3، 
6، 7، 12 و 17 عملياتي خواهد ش��د و در فاز اول 63 هزار 
فضاي پارك در نظر گرفته ش��ده است به طوري كه امروز 
16 دستگاه خودرو پلاك خوان در سطح مناطق 2، 6 و 7 

فعاليت خود را آغاز خواهند كرد. مديرعامل سازمان حمل 
و نقل ترافيك شهرداري تهران با بيان اينكه 60 دستگاه 
خودرو و موتورسيكلت براي پلاك خوان خودروهايي كه 
در پارك هاي حاشيه اي پارك مي كنند تامين خواهد شد 
گفت: اين خودروها به فناوري هاي نوين مجهز شده اند و در 
فازهاي بعدي از دوچرخه و موتورسيكلت هاي برقي جهت 
پلاك خواني خودروها در پارك هاي حاش��يه اي استفاده 
خواهيم كرد. مديرعامل س��ازمان حم��ل و نقل ترافيك 
شهرداري تهران با بيان اينكه در حال حاضر اين سازمان 
احداث 2۸ مجموعه پاركينگ را در دستور كار خود قرار داده 
است، تصريح كرد: هم اكنون 5 پاركينگ از 2۸ پاركينگ 
اشاره ش��ده در حال ساخت است و 11 پاركينگ در حال 
انعقاد ق��رارداد و مابقي نيز در فرآين��د تحويل زمين قرار 
دارند. وي با بيان اينكه با احداث 2۸ پاركينگ اشاره شده 
ظرفيت احداث پاركينگ هاي طبقاتي در پايتخت به دو برابر 
افزايش پيدا خواهد كرد افزود: احداث پاركينگ هاي اشاره 
شده ظرفيت 10 هزار و 500 پارك را به ظرفيت هاي قبلي 
افزايش خواهد داد. شفيعي با اشاره به نحوه محاسبه هزينه 
خودروها در پارك هاي حاشيه اي گفت: بر اساس مصوبه 
شوراي شهر تهران در نيم ساعت اول 2200 تومان براي 
خودروهاي سواري و وانت در نظر گرفته شده است كه پس 
از اتمام دو ساعت اين رقم در هر نيم ساعت دو هزار و ۸00 
تومان محاسبه خواهد شد. مديرعامل سازمان حمل و نقل 
ترافيك شهرداري تهران گفت: البته در گذشته نيم ساعت 
اول براي پارك خودرو در پارك هاي حاشيه اي رايگان بود 
كه با مصوبه ش��وراي شهر تهران اين مساله حذف شده و 
همانطور كه بيان شد در نيم س��اعت اول 2200 تومان تا 

دو ساعت اول اخذ خواهد شد. وي با بيان اينكه شهروندان 
تهراني مي توانند حساب هاي شهروندي خود را در قالب 
سامانه تهران من شارژ كنند افزود: پس از پارك خودروها 
در محل هاي تعيين شده هزينه از حساب شهروندي اخذ 
خواهد شد. شفيعي در پاسخ به اين پرسش كه آيا جريمه اي 
براي شهروندان در پارك هاي حاشيه اي اخذ خواهد شد يا 
خير گفت: به هيچ عنوان بنايي براي دريافت جريمه در قالب 
پارك حاشيه اي نداريم اما در صورتي كه در يك بازه زماني 
تعيين شده بر اساس مصوبات عوارض آنها در پارك هاي 

حاشيه اي دو درصد افزايش پيدا خواهد كرد.

   مشهد  قوي ترين مدل حمل و نقل 
عمومي را دارد

جلال بهرامي، معاون حمل و نقل شهردار تهران نيز در اين 
مراسم اعلام كرد كه انضباط ترافيكي در شهر تهران حاكم 
نيست. جلال بهرامي بيان كرد: طبق مطالعات جديدي 
كه اولين خروجي آن هفته گذشته منتشر شد ما وضعيت 
سرانه معبر، جمعيت و تعداد خودروهاي تهران را با چهار 
پايتخت كشورهاي توسعه يافته مقايسه كرديم كه تقريبا 
تعداد خودروهايمان از همه كمتر و سطح معابرمان از همه 
پايتخت هاي مورد مقايسه بيش��تر بود. وي با بيان اينكه 
قوي ترين مدل حمل و نقل عمومي كشور متعلق به شهر 
مش��هد اس��ت، اظهار كرد: در بهترين حالت با بيشترين 
مس��افري كه مي توانيم با حمل و نق��ل عمومي جابه جا 
كنيم حدود 60 درصد است؛ اما چرا در مشهد مدل حمل 
و نقلي اش با چهار پايتخت توسعه يافته دنيا برابري مي كند 
و ما همچنان در تهران ترافيك داريم؟ وي افزود: پاسخ يك 

كلمه است، انضباط ترافيكي. كه انضباط ترافيكي در معابر 
ما حاكم نيست و بايد براي انضباط ترافيكي تهران و تردد 
چاره اي انديشيد نه اينكه هر كسي هر جايي كه مايل بود، 

رانندگي كند.
وي با بيان اينكه 100 درصد اجراي طرح پارك حاشيه اي 
در راستاي انضباط بخشي است، تصريح كرد: بيشترين سود 
از انضباط شهري را شهروندان مي برند و اين به معناي ايجاد 

محدويت نيست. بلكه تسريع در زندگي است.
تشكري هاشمي رييس كميسيون حمل و نقل و ترافيك 
نيز در اين مراسم با بيان اينكه مردم از نبود پارك حاشيه اي 
رنج مي برند، گفت: بي عدالتي و وضعيت نامطلوب پارك 
حاشيه اي هم مردم را آزار مي دهد و بايد بگويم كه پارك 
حاش��يه اي به عنوان خدمت براي عموم مردم محسوب 

نمي شود و موجب رنجش و نارضايتي مردم شده است.
وي با بيان اينكه ساماندهي پارك حاشيه اي قدم مهمي 
است اما قدم پاياني نيست، افزود: براي رسيدن به انضباط 
بايد با اتكاء بر دانش و دس��تاوردهاي روز دنيا اقدام كرد تا 

بتوانيم شهري منظم و با آرامش براي مردم ايجاد كنيم.

نظربه اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد س�ند رس�می برابر رای 1402۶0۳1۷12۳0004۹4 م�ورخ 1402/4/12 
تصرفات خانم / آقای احمد موسوی صادره از اهواز فرزند نوراله دارای کدملی 
شماره 1۷524۷1۷۳۳ نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
544 متر مربع در قسمتی از پلاک ثبتی 2۶۹5/1۷ واقع در بخش 2 اهواز اخبار 
خروجی بنام یداله مرعشی پور منجر بصدور رأی گردیده و برابر ماده ۳ قانون 
مزبور مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز جهت اطلاع عموم اگهی میگردد 
تا هرکس نس�بت به تصرفات مفروزه و مالکیت ایشان اعتراض داشته باشد 
از تاریخ انتش�ار نوبت اول این اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را مستقیما 
به اداره ثبت اس�ناد و املاک ناحیه 2 اهواز تس�لیم و رسید دریافت نمایند و 
معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
به مقامات قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست اخذوبه اداره ثبت محل 
تحویل نمایند. بدیهی اس�ت در صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر 
اداره ثبت برابر مقررات اقدام بصدور سند مالکیت خواهد نمود. م الف 5/825

اگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نصرت الله رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 2 اهواز
تاریخ انتشار نوبت اول 1۷ / 04 / 1402                تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/05/0۳

آقای مهدی مدحجی به نش�انی اه�واز کیانپارس خیابان 1۷ غرب�ی فاز یک پلاک ۷ 
مجتمع دنا واحد 11، آقای محمد عس�گری فر به نشانی اهواز زیتون کارگری خیابان 
حجت پلاک 1۶۳ واحد 2 ، نظر به اینکه آقای مهدی مدحجی مالک سه دانگ مشاع از 
ششدانگ پلاک ۹1۳/۳521 بخش ۷ اهواز بموجب درخواست شماره ۷۶۶۷۹۶۳18 
مورخ 1401/08/۳0 بطرفیت دیگر مالکین مش�اعی یعنی آقای محمد عس�گری به 
نسبت سه دانگ مشاع از ششدانگ باستناد ماده 2 قانون افراز و فروش املاک مشاع 
مصوب 1۳5۷/8/22 در خواست اخذ گواهی عدم افراز ملک فوق الذکر را نموده است 
که مراتب امر طی نامه شماره 140185۶1۷001010241 مورخ 1401/۷/۳0 از شهرداری 
منطقه هفت اهواز پرسش گردید که آن شهرداری برابر نامه شماره 14020010۳0 مورخ 
1402/0۳/0۶ اعلام نموده که ملک مورد نظر برابر ضوابط و مقررات شهرس�ازی قابل 
افراز و تفکیک نمی باش�د لذا پس از گزارش موضوع بموجب ش�ماره 8524010۳۹0 
مورخ�ه 1402/04/1۹ نظریه ریس واحد ثبتی مبنی بر عدم افراز ملک رای عدم افراز 
شماره 140285۶1۷001005۳82 مورخ 1402/04/20 به شما ابلاغ می گردد تا چنانچه 
نسبت به آن معترض می باشند ظرف مدت ده روز پس از تاریخ ابلاغ اعتراض خود را به 
مراجع قضایی تسلیم و رسید دریافت نمایند ضمنا پس از مدت فوق و وصول گواهی 
عدم اعتراض از دادگاه نسبت به ادامه عملیات ثبتی اقدام خواهد شد. م/الف: 5/۹۷۶

 اخطاريه اطلاع از رای عدم افراز
 پلاک ۳52۱ فرعی از ۹۱۳ اصلی بخش 7 اهواز

بهزاد مردانی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اداره یک اهواز 

برابر رای شماره  1402۶0۳1۷180000۳5۳- 1402/0۳/0۹ هیات موضوع قانون  
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اداره سه  اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
خانم فهیمه  زرگان  فرزند حلاوی  بشماره شناسنامه 2۷51 صادره از خرمشهر در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 2۹1/۶5 متر مربع در قسمتی از پلاک 
2۳ فرعی از 15۷5 اصلی واقع در بخش ۳ اهواز به نش�انی بلوار اکباتان روبه رو 
معین زاده خریداری از مالک رس�می شرکت فلاحتی اصفهانیها محرز گریده 
اس�ت . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می 
ش�ود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داش�ته باشند می توانند  از تاریخ  انتش�ار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض،دادخواس�ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات  سند مالکیت 

صادر خواهد شد. م /الف:5/۹۶۶
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/05/0۳              تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/05/18

آگهی موضوع ماده۳قانون و ماده ۱۳آيين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

سید محسن هاشمی- رییس ثبت اسناد و املاک 

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320

برابر رای شماره 1402۶0۳0۹0۶8000۳4۳ مورخ 1402/02/04 و رای اصلاحی 
به ش�ماره 1402۶0۳0۹0۶800142۹ م�ورخ 1402/0۳/۳0 پرونده کلاس�ه 
140111440۹0۶800008۷ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و س�اختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک منطقه دو قزوین تصرف�ات مالکانه بلامعارض متقاضی مالکیت 
آقای محمد کیایی به شناسنامه ش�ماره ۶ کدملی 580۹۹20421 صادره از 
قزوین- معلم کلایه فرزند مقصود در ششدانگ یک قطعه زمین محصور به 
مساحت 2۳0/۹۷ متر مربع پلاک شماره 5۳ اصلی واقع در قزوین بخش 5 
حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین خریداری مع الواسطه از حسن عبداللهی و 
اکبر عبداللهی تائید و محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می ش�ود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذرسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم، اعتراض دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/5/۳

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/5/18

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

فرح معینی- رییس ثبت اسناد و املاک

قوه قضاییه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوین
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهي: 1534658



پ��س از يك دوره ثبات نس��بي، به نظر مي رس��د كه ارز 
ديجيتال برتر جهان، بيت كوين، براي حركتي اساس��ي 
آماده اس��ت و البته اين روند، نزولي خواهد بود؛ با وجود 
اين ۷۰ درصد از معامله گران امريكايي ارزهاي ديجيتال 
معتقدند تا پنج سال ديگر بيت كوين به بالاترين قيمت 

خود مي رسد.
تحليلگران و معامله گران سراسر جهان چشمان خود 
را به صفحه نمايش دوخته اند زيرا گمانه زني ها مبني بر 
سقوط بيت كوين تا ۱۹ هزار دلار وجود دارد. داده هاي 
بيت كوين نشان مي دهد كه بيت كوين در حال حاضر 
زير مرز ۳۰ هزار دلار قفل و اكنون اين سطح به  عنوان 
مقاومت روزانه ظاهر ش��ده اس��ت. بيت كوين در ۲۲ 
جولاي شاهد كاهش مختصري به ۲۹ هزار و ۶۴۰ دلار 
بود، قبل از اينكه به موقع براي بسته شدن روزانه بهبود 
يابد با اين وجود، جامعه كريپتو همچنان نگران كاهش 
بيشتر است. روند فعلي قيمت بيت كوين زنگ خطر 
را به صدا درآورده، با كسب ديدگاه از تجزيه و تحليل 
نمودار س��ه روزه، احتياط و اهميت توجه به سطوح 
كليدي در صورت س��قوط بيش��تر توصيه مي شود. 
نبراسكا گونر، معامله گر و تحليلگر رمزارزها، روند نزولي 
در آينده نزديك را براي بيت كوين پيش بيني مي كند. 
گونر با اشاره به اينكه بيت كوين به زير محدوده كم خود 
در ماه گذشته سقوط كرده است، اذعان مي كند كه افت 
ارزش بيت كوين محتمل به نظر مي رسد. از آنجايي كه 
ارزش بيت كوين به طور نامطمئني در نوس��ان است، 
انتظار مي رود نوسانات دوباره در بازار ظاهر شود با اين 
حال، تحليلگران در مورد اينكه آيا بيت كوين از وضعيت 
فعلي خود خارج مي ش��ود يا براي آزمايش سطوح از 
اوايل سال به نزول ادامه مي دهد، اختلاف نظر دارند. 
برخي از تحليلگران پيش بيني مي كنند كه در هفته 
آينده حركتي قابل توج��ه در عملكرد بيت كوين رخ 
دهد كه نشان دهنده يك نقطه تصميم گيري مهم براي 
محدوده قيمتي كم اخير است. ديگران اين سناريو را 
ساده مي كنند و مي گويند كه آنها انتظار حركتي بزرگ 

از بيت كوين را در هفته آينده دارند. 

   تلاش نمايندگان امريكا
براي قانون گذاري ارزهاي ديجيتال 

در اي��ن ميان تع��دادي از اعضاي مجل��س نمايندگان 

ايالات متحده امريكا طرحي را ويژه قانون گذاري فضاي 
ارزهاي ديجيتال اين كش��ور ارايه كرده ان��د. اين طرح 
۲۱۲ صفحه اي كه »قانون ن��وآوري و فناوري هاي مالي 
در قرن بيس��ت ويكم« نام دارد، ش��امل تعاريفي جديد 
براي قانون گذاري اين حوزه و همين طور معافيت هاي 
مربوط به دارايي هاي ديجيتال است و علاوه بر اين، مسير 
كلي ثبت و دريافت مجوز براي صرافي هاي ارز ديجيتال 
از كميسيون بورس و كميس��يون معاملات آتي كالا را 
ترسيم مي كند. با وجود اين، نمايندگان دموكرات امريكا 
معتقدند كه مجلس به جاي قانون گذاري بازار ارز ديجيتال 
بايد به موضوعات مهم تري توجه كند. مجموع ارزش بازار 
جهاني ارزهاي ديجيت��ال در حال حاضر ۱.۱۹ تريليون 
دلار برآورد مي شود كه اين رقم نسبت به روز قبل ۰.۳۶ 
درصد كمتر شده است. در حال حاضر ۴۸.۵۱ درصد كل 
بازار ارزهاي ديجيت��ال در اختيار بيت كوين بوده كه در 
يك روز ۰.۰۵ درصد كاهش داشته است. حجم كل بازار 
ارزهاي ديجيتال ۲۴ ميليارد دلار است كه ۴.۹۳ درصد 
افزايش داشته است. حجم كل در امور مالي غير متمركز 
در حال حاضر ۲.۳۶ ميليارد دلار است كه ۹.۸۳ درصد از 
كل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهاي ديجيتال بوده و حجم 
تمام س��كه هاي پايدار اكنون ۲۰.۷۴ ميليارد دلار است 
ك��ه ۸۶.۴۰ درصد از كل حجم ۲۴ س��اعته بازار ارزهاي 

ديجيتال را تشكيل مي دهد. 

   سرمايه گذاران بلندمدت، ۷۵درصد 
عرضه در گردش را در اختيار دارند

داده هاي گلس نود نشان مي دهد كه سرمايه گذاران 
بلندمدت بيت كوي��ن، آدرس هايي كه حداقل ۱۵۵ 
روز سكه ها را نگه مي دارند، اكنون ۷۵درصد از عرضه 
در گردش مع��ادل ۱۹.۴۳۷ميليون بيت كوين را در 
اختيار دارند. طبق اين داده ه��ا، موجودي اين كيف 
پول ها با افزايش ۶۲/۸۸۲ بيت كوين )۱.۸۳ميليارد 
دلار( در اين ماه، از رك��ود ۱۴.۴۸ميليوني در ۲۱ مه 
)۳۱ ارديبهشت( عبور كرده و به عدد ۱۴.۵۲ميليون 
بيت كوين رسيده است. گلس نود خاطرنشان كرد كه 
اين رشد نش��ان دهنده ترجيح سرمايه گذاران بالغ به 
هولد ك��ردن در برابر پويايي بازار اس��ت. در اين ميان 
به تازگي خبر انتقال ۳۱ميليون دلار بيت كوين از يك 
كيف پول پس از ۱۱ س��ال منتشر شد. طبق گزارش 
لوك آن چي��ن، يك كي��ف پول با موج��ودي بيش از 
۱/۰۳۷ بيت كوين ب��ه ارزش حدود ۳۱ميليون دلار، 
كل موجودي خود را پس پس از ۱۱ سال منتقل كرده 
است. به گفته اين پلتفرم، اين نهنگ دارايي خود را در 
۱۱ آوريل ۲۰۱۲ )۲۳ فروردين ۱۳۹۱( به دست آورده 
است، زماني كه قيمت بيت كوين تنها ۴.۲۹ دلار بود. 
اين بدان معناست كه مجموع اين ۱/۰۳۷ بيت كوين 
در آن زمان حدود ۵/۱۰۸ دلار ارزش داشته اند. هنوز 

مشخص نيست كه آيا اين تراكنش ها به صرافي هاي 
ارزهاي ديجيتال ارسال شده است يا اينكه يكي از كيف 
پول هايي اس��ت در اختيار وزارت دادگستري ايالات 

متحده قرار دارد.

   معامله گران امريكايي  
به آينده بيت   كوين اميدوار هستند

ب��ا وجود اي��ن و طبق نظرس��نجي اخي��ر، ۷۰ درصد از 
معامله گ��ران امريكاي��ي ارزه��اي ديجيت��ال معتقدند 
تا پنج س��ال ديگ��ر بيت كوين به بالاتري��ن قيمت خود 
مي رس��د. بر اساس نظرس��نجي اخير انجام شده توسط 
CryptoVantage، نزديك به ۷۰ درصد امريكايي ها 
احس��اس مي كنند كه بيت كوين طي پنج سال آينده به 
بالاترين قيمت خود يعني ۶۹ هزار دلار باز خواهد گشت. 
اين نظرس��نجي از شهرونداني كه قبلًا ارزهاي ديجيتال 
را معامله كرده بودند انجام ش��ده است. وقتي دقيق تر به 
اين نظرس��نجي نگاه مي كنيم، مي بينيم كه حدود ۲۳ 
درصد معتقد بودند كه بيت كوين تا سال ۲۰۲۴ به قيمت 
۶۹ هزار دلاري خود مي رسد و ۴۷ درصد نيز تا پنج سال 
آينده اي��ن اتف��اق را مي ديدند. ۱۴ درص��د پيش بيني 
خاصي نداشتند و گفتند به دليل ماهيت بازار نمي توانند 
پيش بيني داشته باشند. ۸ درصد معتقد بودند كه تا بعد 
از سال ۲۰۳۰ رسيدن به اين قيمت طول خواهد كشيد و 
۸ درصد ديگر نيز به طور كلي هيچ وقت را نمي ديدند كه 
بيت كوين بتواند به بالاترين قيمت خود برسد. همچنين 
تحليلگر بلومبرگ مي گويد احتمالا قيمت بيت كوين در 
نيم س��ال دوم ۲۰۲۳ كاهش مي يابد. مايك مك گلون، 
استراتژيست ارشد كلان بلومبرگ اينتليجنس هشدار 
مي دهد ك��ه بيت كوين )BTC( ممكن اس��ت تا قبل از 
پايان س��ال ۲۰۲۳ با چالش هاي بزرگي روبرو شود. مك 
گلون به ۶۰ هزار دنبال كننده خود در توييتر مي گويد كه 
توقف اخير بيت كوين در حدود سطح قيمت ۳۰ هزار دلار 
ممكن است نشان دهنده اين باشد كه شرايط اقتصادي 
نامطلوبي براي صنعت ارز ديجيتال در راه است. مك گلون 
مي گويد كه بيت كوين نسبت به پايين ترين حد خود در 
سال ۲۰۲۲ دو برابر شده است و قبل از اينكه بتواند رشد 
بيشتري كند احتمالًا ابتدا قيمتش كاهش مي يابد. وي 
پيش بيني مي كند كه در نيمه دوم سال، بيت كوين به دليل 

رويدادهاي ناشي از كاهش تورم قيمتش كمتر مي شود.
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تلاش اپل براي حفظ توليد
۸۵ ميليوني آيفون

اپل از توليدكنندگان قراردادي خواست امسال 
حدود ۸۵ ميليون دستگاه آيفون ۱۵ توليد كنند 
كه تقريبا با ميزان توليد سال گذشته، برابر است. 
به گزارش ايس��نا، بلومبرگ به نقل از منابع آگاه 
نوش��ت: اپل با وجود الته��اب در اقتصاد جهاني 
و كاه��ش پيش بيني ش��ده فروش ب��ازار تلفن 
هوشمند، قصد دارد ميزان عرضه آيفون به بازار 
را بدون تغيير نگ��ه دارد. احتمالا مجموع درآمد 
اپل افزايش پيدا مي كند زيرا اين شركت به دنبال 
افزايش قيمت مدل هاي »پرو« است. اقبال اپل 
كه ارزشمندترين شركت جهان است، در اقتصاد 
جهاني منعكس مي ش��ود زيرا پيشران كسب و 
كار هزاران ش��ركت توليدكننده و اشتغال زايي 
براي ميليون ها نفر از امري��كا و چين تا ويتنام و 

هند است. 
ارزش سهام اپل، امس��ال حدود ۵۰ درصد رشد 
كرده و ارزش بازار اين ش��ركت را به سه تريليون 
دلار رسانده اس��ت. اپل و رقيبانش با افت شديد 
تقاضا ب��راي محص��ولات الكترونيك��ي از تلفن 
هوش��مند گرفته ت��ا رايانه، دس��ت و پنجه نرم 
مي كنند زيرا مصرف كنندگان و ش��ركت ها، در 
مواجهه با افزايش قيمت ها و ابهامات اقتصادي، از 
هزينه خودداري مي كنند. در امريكا، پيش بيني 
مي شود فدرال رزرو در نشست هفته جاري خود، 
نرخ بهره را براي مقابل��ه با تورم، افزايش  دهد. از 
سوي ديگر، اقتصاد چين كه دومين اقتصاد بزرگ 
جهان است، در سه ماهه دوم امسال ضعيف شد. 
برنام��ه توليد اپل به دليل تاثير گس��ترده اي كه 
دارد، به دقت زير ذره بين قرار دارد. از سامسونگ 
الكترونيكس تا شركت TSMC تا فاكسكان كه 
در زمره بزرگ ترين شركت هاي جهان هستند، 
به كس��ب و كار آيفون براي رشد و حاشيه سود 

خود، وابسته هستند. 
اپل اعلام كرد انتشار آمار عرضه را در سال ۲۰۱۸ 
متوق��ف خواهد كرد تا توجه س��رمايه گذاران را 
به كس��ب و كارهاي قاب��ل پيش بيني تري مانند 
اپ اس��تور معطوف كند. اين ش��ركت امس��ال 
پيش بيني ميزان عرضه مدل رده پايين گوش��ي 
خود را به دليل چال��ش توليد، حدود دو ميليون 
دس��تگاه كاه��ش داده اما ب��ه س��فارش توليد 
مدل ه��اي رده بالاتر گران قيم��ت اضافه كرده 
اس��ت. به گفته مناب��ع آگاه، همچنين يك وقفه 
جزئ��ي در تامين صفحه نمايش گوش��ي جديد 
وجود دارد كه در يك ت��ا دو هفته آينده برطرف 
خواهد ش��د و تاثير چنداني روي توليد نخواهد 
داشت. وب س��ايت ديجي تايمز پيش تر گزارش 
كرده بود حجم اوليه تولي��د آيفون هاي جديد، 

ممكن است ۸۳ تا ۸۵ ميليون دستگاه باشد. 
پي��ش بيني اپ��ل از توليد ۸۵ ميليون دس��تگاه 
آيف��ون، كمتر از هدف اولي��ه عرضه ۹۰ ميليون 
دس��تگاه از سوي اپل در دو س��ال گذشته است. 
اما اين ش��ركت به دليل كمبود تراش��ه در سال 
۲۰۲۱ و قرنطينه ه��اي كرونا در چين در س��ال 
۲۰۲۲، نتوانس��ت به اهداف مذكور دس��ت پيدا 
كند. موفقيت نس��بتا پايدار اپل برخلاف شرايط 
چندين شركت سازنده تلفن هوشمند است كه 
دس��تگاه هاي اندرويدي مي س��ازند. طبق آمار 
شركت تحقيقاتي كانترپوينت، فروش تلفن براي 
هشت فصل متوالي كاهش يافته است. برندهاي 
اندرويدي چيني ويوو و ش��يائومي هر دو با بيش 
از ۱۰ درصد كاهش روبرو شده اند. طبق گزارش 
بلومبرگ، اين ش��ركت پيش بيني كرده اس��ت 
فروش اپل در س��ه ماهه اخير، دو درصد كاهش 
پيدا كرده اما س��هم بازارش به دليل تداوم رشد 
تقاضا براي گوشي هاي ۶۰۰ دلاري يا بيشتر، به 

۱۷ درصد رسيده است.

نقش بانك مركزي در حفظ 
ارزش پول ملي !

 عدم توس��عه مناس��بات ارتباطي ب��ا جهان، نا 
اطمينان��ي اقتصادي، افزاي��ش واردات از جمله 
گزاره هايي هس��تند كه باعث كاهش ارزش پول 
ملي مي ش��ود. وقتي در قوانين بالادس��تي مثل 
برنامه هفتم توس��عه، وظيفه مهار تورم به دوش 
بانك مركزي گذاشته شده، يعني بانك مركزي 
بايد در ساير حوزه هاي ياد شده نيز بتواند حرف 
نهايي را زده و نقش��ه راه را ترسيم كند. اگر يك 
چنين رويكردي وجود داش��ته باشد مي توان در 
خصوص حفظ ارزش پول ملي و مهار تورم توسط 
بانك مركزي اميد داش��ت؛ در غير اين صورت، 
احتمالا اين گزاره را هم بايد در زمره بخش هاي 

غير تحقق يافته برنامه هفتم تلقي كنيم.
۲( يك��ي از تفس��يرهالي احتمالي درب��اره اين 
تصميم مرتبط با اس��تقلال بانك مركزي است؛ 
سياس��ت گذاران كش��ور به خوبي مي دانند كه 
استقلال بانك مركزي طي س��ال ها و دهه هاي 
اخير توسط دولت ها ناديده انگاشته شده است. 
بدون اس��تقلال هم بانك مركزي قادر به ايفاي 
مس��ووليت هاي خود ب��راي حف��ظ ارزش پول 
ملي و مهار تورم نيس��ت. نماد عين��ي اين عدم 
استقلال را در بودجه هاي سنواتي كشور مي توان 
رديابي كرد. كس��ري هاي بزرگ در بودجه طي 
س��ال هاي اخير به گونه اي است كه دولت ناچار 
به اس��تقراض از بانك مركزي و چاپ پول است. 
هر زمان هم كه روس��اي بانك مركزي نسبت به 
اين موضوع اعتراضي كرده اند، بلافاصله دستور 
بركناري آنها صادر ش��ده اس��ت. بنابراين تاكيد 
دوباره بر مسووليت بانك مركزي به نوعي تاييد 
اين واقعيت اس��ت كه دولت س��ايه سنگيني بر 
نظام تصميم س��ازي هاي اين بانك داشته است. 
بنابراي��ن اگر اي��ن مصوبه برنامه هفتم توس��عه 
به معناي به رس��ميت ش��ناختن استقلال بانك 
مركزي توس��ط دولت ها باش��د )كه بعيد است( 
بايد از آن استقبال كرد و اميدوار بود كه اتفاقات 

مطلوب تري رخ دهد.
۳( هر مسووليتي بايد حاوي اختيارات متناسب 
با آن مسووليت باشد.اگر مسووليت مهار تورم به 
بانك مركزي سپرده ش��ده است بايد اختياراتي 
متناسب با آن مس��ووليت هم در نظر گرفت. در 
همه دنيا مسووليت و اختيار در كنار هم هستند. 
وقتي ب��ه فرد يا نهادي اختياري داده مي ش��ود، 
مس��ووليت هم دارد؛ زماني هم كه مس��ووليتي 
داده مي ش��ود بايد اختيار متناسب با مسووليت 
هم ارايه ش��ود. مهم ترين اختي��ار  درمورد بانك 
مركزي توانايي»نه« گفتن اس��ت. بانك مركزي 
بايد بتواند در پاس��خ به مطالبات دس��تگاه هاي 
دولتي و حاكميتي پاسخ منفي بدهد. مثلا وقتي 
كه دولت قصد دارد، استقراضي از بانك مركزي 
داشته باش��د به دليل تاثيري كه اين تصميم بر 
تورم و كاهش ارزش پول ملي دارد، بانك مركزي 
بايد بتوان��د به آن نه بگويد. تس��هيلات تكليفي 
دولتي ها، موضوع ديگري است كه بانك مركزي 
ب��ا توجه به تبع��ات مخرب آن باي��د در برابر آن 
بايستد و اجازه ندهد تس��هيلاتي كه بايد صرف 
حمايت از توليد، رونق بازار كسب و كار و... شود، 

صرف هزينه هاي جاري دولت شود.
۴( از اوايل دهه ۵۰ تا ب��ه امروز كه اقتصاد ايران 
وارد دومين سال از قرن جديد خورشيدي شده 
اس��ت، به جز ۲الي ۳ س��ال زعام��ت دولت هاي 
اصلاح طل��ب و مي��ان رو )دولت ه��اي خاتمي و 
روحاني( ن��رخ تورم اي��ران هميش��ه دو رقمي 
بوده اس��ت . اين روند علاوه بر مشكلات اجرايي، 
اقتصادي و عدم اس��تقلال بانك مركزي برآمده 
از وجود مش��كلات عديده در نظام قانون گذاري 
مجلس اس��ت. در واقع يكي از ريشه هاي اصلي 
رش��د تورم در ايران تصميمات مجلس اس��ت. 
بنابراين براي بازگرداندن ثبات به پول ملي بايد 
تصميمات جزي��ره اي جاي خود را به تصميمات 
منس��جم ذيل يك راهبرد مش��خص بدهد. اگر 
محول كردن وظيفه مهار تورم به بانك مركزي به 
معناي ايجاد اين انسجام باشد، بايد از آن استقبال 
كرد در غير اين صورت بعيد است فايده اي براي 

اقتصاد ايران داشته باشد.

فروش اعتماد در بازار سرمايه
اتفاقات س��ال ۱۳۹۹ و زمانبر بودن رسيدگي به 
اين تخلفات در سال مذكور باعث رنجش خاطر 
و بي اعتمادي نس��بت به موضوع اخير نيز ش��ده 
است و فارغ آن نحوه مواجهه و عملكرد مسوولان 
فعلي س��ازمان نيز مورد انتقاد قرار گرفته كه اگر 
از موضوع مطلع نبودند بايد در راس��تاي منافع 
جامعه س��هامداري و ب��راي حماي��ت از حقوق 
ذي نفعان به اعتراض جدي و حصول نتيجه اقدام 
مي كردند و در اين راس��تا گزارش عملكرد خود 
را نيز منتشر مي كردند و در صورت عدم حصول 
نتيجه با اقدام مرس��وم در دنيا يعني اس��تعفاي 
اعتراضي با رزومه اي مطلوب از عملكرد حرفه اي، 
تصويری موجه از خود به جاي مي گذاشتند كه 
البته با توجه به مكاني��زم عملكرد ناظر بورس و 
ناتواني در تشخيص معاملات مشكوك اين مورد 

بايد بيشتر بررسي مي شد.
اما اگر مس��وولان س��ازمان در قضيه اخير طبق 
سخنان رييس كميسيون اقتصادي مجلس خود 
در مظان اتهام قرار دارند و احتمال اطلاع برخي 
از اين نامه و مصوبه وجود داش��ته، قطعا برخورد 
قهري و رس��يدگي به اتهامات مذكور با تدابيري 
خ��اص اهميت بيش��تري پيدا مي كن��د چرا كه 
ش��فافيت و معاملات صحيح مي تواند از فرضيه 
دوم آسيب بيش��تري ببيند و حتي عملكرد آتي 

سازمان را نيز با چالش مواجه سازد.

پيشبينيروندنزوليدرآيندهنزديكارزهايديجيتال

گمانه ها درباره سقوط بيت كوين شدت گرفت

نگاهي به موضوع حريم خصوصي داده هاي كاربران اينترنت در چين و روسيه
سياست گذاران اينترنت كشور علاقه زيادي به پياده سازي 
مدل هاي چيني و روس��ي در حوزه اينترنت دارند. اما آيا 
چين و روس��يه خود موفق بوده اند؟ برنامه هفتم توسعه 
نكات پرابهامي مخصوصاً در بخش امنيت داده و حريم 
خصوصي كارب��ران دارد. در اي��ن برنامه ب��ه راه اندازي 
سامانه اي توس��ط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي اشاره 
شده اس��ت كه اطلاعات كاربران پايگاه هاي داده در آن 
ثبت مي شود. اين موضوع در يكي از بندها ماده ۷۵ برنامه 
هفتم توسعه گنجانده شده و درصورت تصويب، مي تواند 
موضوع حريم خصوصي در اينترنت را به چالشي جدي 
بكش��د! آن طور كه به نظر مي رس��د، سياس��ت گذاران 
اينترنت در ايران علاقه زيادي به پياده سازي مدل هاي 
چيني و روس��يه اي در حوزه اينترن��ت دارند و درزمينه 
»حفاظت از داده ها« هم به سراغ مدل هاي چيني و روسي 
رفته اند. چين و روس��يه دو نمونه از كشورها هستند كه 
سياست هاي متفاوتي در قبال دسترسي شهروندانشان 
به اينترنت دارند. آنها همچنين با وضع قوانيني، به دنبال 

دسترسي به بسياري از اطلاعات كاربران هستند. در اين 
گزارش نگاهي داريم به سياس��ت هاي چين و روسيه در 

زمينه حفاظت از داده ها.

    حمايت از داده هاي شخصي به سبك چين
در سال هاي اخير، چين ۲ قانون مهم و چندين آيين نامه 
اجرايي براي حمايت از داده ها تصويب كرده است. قوانين 
مهم اين كشور براي حمايت از اطلاعات شخصي كاربران 
عبارتند از: قانون حمايت از اطلاعات ش��خصي مصوب 
نوامبر سال ۲۰۲۱؛ قانون امنيت داده ها مصوب سپتامبر 
س��ال ۲۰۲۱؛ در قانون حمايت از اطلاعات شخصي اين 
كشور، رضايت كاربران مبناي اصلي جهت جمع آوري و 
استفاده از داده هاي آنهاست. اين قانون مقرراتي با تأثير 
فراس��رزميني دارد و ه��دف از آن محدودكردن انتقال 
فرامرزي داده ها و تحميل جريمه هاي سنگين مبتني بر 
درآمد افراد براي رفتارهاي غيرمجاز آنهاست. قوانيني كه 
كشور چين براي حمايت از داده ها تصويب كرده، به ويژه 

آن دس��ته كه درباره الزامات پردازش داده هاي شخصي 
و انتق��ال داده هاي فرامرزي اس��ت، چالش هاي بزرگي 
پيش روي شركت ها مي گذارد. درواقع شركت ها هنگام 
انجام تحقيقات در اين كش��ور باي��د در مقابل رگولاتور 
ي��ك دولت خارجي كه بخش��ي از كسب وكارش��ان در 
كشور اوست، پاس��خگو باشند. نكته مهم ديگري كه در 
قوانين حمايت از داده چيني ها قابل توجه است، رضايت 
كاربران براي پردازش و جمع آوري داده هاي ش��خصي 
آنهاس��ت. درواقع طبق قوانين اين كش��ور، براي انجام 
تحقيقات عادي و كارهايي مانند جمع آوري، دسترسي 
و تحليل داده هاي كاركنان شركت ها از قبيل فايل هاي 
منابع انساني، داده هاي ايميلي، داده هاي تلفن همراه و 
داده هاي دستگاه هاي الكترونيكي شركت ها بايد رضايت 
صريح و آگاهانه افراد موضوع داده اخذ شود. علاوه براين، 
براي جمع آوري و پردازش داده هاي حساس افراد مانند 
داده ه��اي تش��خيص بيومتريك، اعتق��ادات مذهبي، 
هويت هاي خاص، داده هاي پزشكي، حساب هاي مالي 
يا داده هاي مربوط ب��ه موقعيت مكاني آنها بايد رضايت 
جداگانه و صريح آنها اخذ شود. همچنين اگر قرار باشد 
ش��ركتي چنين اطلاعات��ي را به اش��خاص ثالث نظير 
مشاوران خارجي، حسابرسان يا كسب وكارهاي خارج 
از كشور چين منتقل كند، بايد رضايت صريح و جداگانه 

افراد موضوع داده را داشته باشد.

GDPR قانون حمايت از داده چين و   
قان��ون حمايت از داده هاي ش��خصي چين تلاش كرده 
اس��ت تا مانند مقررات عمومي حمايت از داده اروپايي 
يا همان GDPR براي اس��تفاده و جمع آوري داده هاي 
ش��خصي توسط ش��ركت ها، قوانين س��خت گيرانه اي 
در نظر بگيرد. بااين حال، در اي��ن قانون به ويژه ماده ۱۳ 
استثنائاتي قيد شده كه ممكن است براي شهروندان اين 
كشور دردسرساز شود. در اين ماده، گفته شده است كه 
درصورت وجود »شرايط ديگري كه در قوانين و مقررات 
اجرايي آمده«، اطلاعات را مي ت��وان بدون رضايت فرد 
موض��وع داده جمع آوري كرد. درواق��ع اين ماده قانوني 
مي تواند دست دولت چيني را براي توسعه اختيارات خود 
در آينده باز بگذارد. علاوه براين، شرايط سياسي چين و 
مقررات سخت گيرانه اين كشور درزمينه سانسور فضاي 
مجازي باعث شده است كه علي رغم ادعاهاي اين كشور 
براي تصويب GDPR چيني، قانون حمايت از داده چيني 
با بسياري از كشورهاي غربي متفاوت باشد. در كشورهايي 
مانن��د ايالات متحده امري��كا و اروپا قواني��ن حمايت از 
داده بر پايه حقوق اساس��ي و حمايت از حريم خصوصي 
مصرف كننده است اما قوانين كشور چين ازجمله مقررات 
حمايت از داده و امنيت سايبري، با منافع امنيت ملي اين 
كش��ور ارتباط دارد. بااين حال، بايد ديد كه اولين قانون 
جامع حريم خصوصي در كشور چين توسط دولتمردان 
اين كش��ور چگونه تفسير و اجرا مي شود. تنها با گذشت 
زمان مي توان دريافت كه آيا اين قانون مي تواند به اندازه 
GDPR اروپايي درزمينه حماي��ت از حريم خصوصي 
كاربران و شهروندان س��ختگيرانه عمل كند يا در پرتو 
منافع امنيت ملي اين كشور، ابهاماتي مانند آنچه در ماده 

۱۳ قانون چيني آمده است، مانع اين مساله خواهد شد.

   حمايت از داده هاي شخصي در روسيه
در روسيه ۲ قانون اصلي بر حريم خصوصي داده هاي 
ش��هروندان حاكم اس��ت: قانون داده هاي ش��خصي 
مصوب سال ۲۰۰۶؛ قانون محلي سازي داده ها مصوب 
س��ال ۲۰۱۴. مرجع حفاظت از داده ه��اي كاربران 
روس��ي نيز »س��رويس فدرال براي نظارت در حوزه 
ارتباطات، فناوري اطلاع��ات و ارتباطات جمعي« يا 
همان Roskomnadzor است. در روسيه، حريم 
خصوص��ي داده ها بخش��ي از ح��ق حريم خصوصي 
شهروندان به شمار مي رود و به عنوان حقي از حقوق 
بشر و بخشي از قانون اساسي روسيه حمايت مي شود. 
بااين حال، قوانين روسيه به سرعت درحال تغيير است 
و قوانين مربوط به داده هاي شخصي نيز از اين قاعده 
مستثني نيست. از ۲۷ مارس ۲۰۲۱، روسيه با تغيير 
ميزان جريمه ها و تمديد دوره هاي محدوديت مربوط 
به نقض داده ها، حقوق افراد موضوع داده هاي شخصي 
را افزايش داد. در قوانين روسيه نيز برخي از داده هاي 
شهروندان با عنوان داده هاي حساس شناخته مي شوند 
و مقررات خاصي دارند. طبق اي��ن قوانين، داده هاي 
مربوط به نژاد، هويت ملي، عقايد سياسي، اعتقادات 
مذهبي و فلسفي، وضعيت سلامتي، روابط شخصي 
و داده هاي بيومتريك افراد جزو داده هاي حساس آنها 
محسوب مي شوند. براي استفاده تجاري از اين داده ها 
بايد از افراد موضوع داده رضايت نامه كتبي شامل هويت 
نهادي كه داده هاي حساس را پردازش مي كند، هدف 
پردازش، انواع پردازش مجاز و مدتي كه رضايت شخص 

معتبر خواهد بود، گرفته شود. 

   جداسازي روسيه از اينترنت جهاني
از س��ال ۲۰۱۹، ولاديمي��ر پوتين برنام��ه اي ديگر 
براي جدا ساختن روس��يه از اينترنت جهاني به اجرا 
گذاش��ت. قانون اينترنت مس��تقل اين كشور كه در 
ماه نوامبر س��ال ۲۰۲۲ به اجرا درآمد، به مقامات اين 
كشور اجازه مي دهد تا دسترسي ميليون ها روس را به 
وب سايت هاي مختلف محدود كنند. از آن زمان به بعد، 
مقامات روس��ي به طور مداوم سياس��ت ها و اقدامات 
جدي��دي را براي كنترل بيش��تر اينترن��ت، افزايش 
سانسور و گسترش نظارت دولت اجرا كرده اند. به طور 
مثال، در ماه ژوئيه س��ال ۲۰۲۲، پارلمان روس��يه به 
بانك هاي اين كشور اجازه داد تا داده هاي بيومتريك 
افراد را جم��ع آوري و آن را به يك پايگاه داده بزرگ تر 
اضافه كنند. به عقيده پژوهش��گران ح��وزه فناوري، 
دولت روس��يه به طور مس��تمر در تلاش اس��ت تا بر 
محتوايي كه مردم مي توانند به آن دسترس��ي داشته  
باشند، كنترل بيشتري داشته باشد؛ اما ساختن يك 
امپراتوري نظارتي كار س��اده اي نيست. حتي چين 
كه محدودكننده ترين كشور جهان درزمينه فضاي 
مجازي به شمار مي رود نيز سال ها طول كشيده است 
تا به وضعيت كنوني برسد. با اينكه روسيه قصد دارد از 
مدل چيني تقليد كند، تاكنون تلاش هايش ناموفق 
بوده اس��ت. نمونه عدم موفقيت دولت روسيه در اين 
زمينه را هم مي توان در مسدودسازي پيام رسان تلگرام 

در اين كشور به خوبي مشاهده كرد.

شهرداری یاسوج در نظر دارد به استناد ماده 5 آئین نامه های مالی شهرداری بند 3مصوبه شماره  124 مورخ   1402/04/04   شورای اسلامی شهر یاسوج  و صورت جلسه 
شماره 5 مورخ 1402/04/17   هیات تطبیق قوانین فرمانداری آگهی مناقصه عملیات اجرای جدول گذاری معابر سطح  شهر یاسوج پروژه ) شماره 1(   با پرداخت 
از منابع داخلی را  با برآورد اولیه فهرست بهاء رشته  ابنیه  سال  1402 با مشخصات فنی و شرایط مناقصه مشروحه ذیل به شرکت های  پیمانکار ی واجد شرایط 
که دارای گواهینامه صلاحیت پیمانکاری  ابنیه باشند از طریق مناقصه عمومی با مراجعه به سامانه ستاد به آدرس  www.setadiran.ir واگذار نماید لذا شرکت 

کنندگان می بایست با مراجعه به سامانه فوق نسبت به تحویل و بارگذاری اقدام نمایند. 

آگهی مناقصه جدول گذاری معابر 
سطح شهر ياسوج پروژه 1 

٭  مهلت دریافت اسناد : از تاریخ02 / 05 /  1402 تا پایان وقت اداری ساعت 13 مورخ04 / 05 /1402 .
٭  محل دریافت و ثبت نام اوراق مناقصه  : سامانه ستاد به آدرس الکترونیکی www.setadiran.ir  مراجعه و بارگذاری نمایید .

٭  مهلت ارسال پیشنهاد ها : تا پایان وقت اداری ساعت 13 مورخ14 / 05/ 1402  .
٭  محل تسلیم پاکت ضمانت نامه فرایند ارجاع کار : یاسوج بلوار امام خمینی )ره( - شهرداری یاسوج -که می بایست بعد از بارگذاری کلیه اسناد در سامانه ،  قبل 

از اتمام وقت قانونی در پاکت  دربسته و مهر کرده تحویل دبیرخانه شهرداری یاسوج گردد .)فقط ضمانت نامه حضورا تحویل گردد .(
کلیه اسناد بارگذاری شده ) بغیر از ضمانت نامه شرکت در فرایند ارجاع کار ( در زمان انعقاد قرارداد می بایست به شهرداری ارائه گردد و با اسناد بارگذاری شده  ٭   

مطابقت داشته باشد .
٭  زمان بازگشایی پیشنهادات   ساعت 14 عصر روز  شنبه تاریخ14 / 05/ 1402 محل سالن اجتماعات شهرداری می باشد.

مبلغ تضمین  ش�رکت در فرایند کار 5% قیمت مبلغ براورد اولیه می باشد که می بایست به صورت اخذ ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه به شماره حساب شبا    •
ir120610000000700792971296 سپرده پیمانکاران نزد بانک شهر بنام شهرداری یاسوج ارائه گردد . 

٭  مبلغ تضمین حسن انجام تعهدات 5% )درصد( رقم پیشنهادی و بصورت ضمانت نامه بانکی می باشد که قبل از انعقاد قرارداد می بایست به شهرداری ارائه گردد .
٭  شهرداری در رد یا قبول هریک یا کلیه پیشنهادات مختار است . 

٭  کلیه کسورات قانونی وهزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 
٭  سال فهرست بهاء بر اساس فهرست بهاء رشته ابنیه سال1402 می باشد.
٭  هزینه ها از محل اعتبارات و منابع داخلی شهرداری پرداخت می گردد .

٭  سایر موارد در شرایط مناقصه درج گردیده است. 
٭  شرکت کننده جهت دریافت اسناد مناقصه از سامانه  مبلغ   2/000/000  ریال به حساب 700792971585  بنام شهرداری یاسوج نزد بانک شهر از طریق سامانه 

واریز نمایند.
٭  کلیه مراحل مناقصه   اعم از دریافت و ارسال اسناد و بازگشایی   از طریق سامانه ستاد به آدرس الکترونیکی www.setadiran.ir  انجام می گیرد.   

سجاد بهرامی- سرپرست شهرداری یاسوج

مبلغ ضمانتنامه مبلغ برآورد اولیه به ریالنام پروژهردیف
مدت اجرانوع ضمانت نامهبانکی 5%به ریال

آگهی مناقصه عملیات اجرای جدول گذاری معابر 1
ضمانت نامه بانکی و یا 19.252.442.934962.623.000 سطح  شهر یاسوج پروژه ) شماره 1(    

4 ماهواریز به حساب سپرده



تعادل|
وزير صمت، به عنوان رييس ش��وراي عالي نظارت در 
نشست شنبه هفته آينده اين شورا به مساله انتخابات 
دهمين دوره انتخابات اتاق ورود خواهد كرد. برخي از 
گمانه زني ها، حاكي از احتمال ابطال انتخابات دارد. اين 
در حالي اس��ت كه ناظران سياسي واقتصادي، ابطال 
انتخابات اتاق از سوي ش��وراي عالي نظارت را مغاير 
قانون مي دانند. به گفته برخي، اگر ابطال هم در حوزه 
اختيارات اين شورا باشد، اين سوال مطرح مي شود كه 
استناد اين كار چيست و بر چه اساسي و برمبناي كدام 
بند  قانوني اين اقدام احتمالي قرار است صورت بگيرد؟ 
در همين حال رييس اتاق ايران در نشست روز گذشته 
با خبرنگاران در اظهاراتي گفت: »در اين مدت خيلي 
سعي ش��د يك چهره فاسد از من نشان دهند، خيلي 
قاطع عرض مي كنم من به عنوان حسين سلاح ورزي 
هرگز از رانت استفاده نكردم، محكوميت اقتصادي و 
فساد نداش��ته ام، همه اينها دروغ پردازي بود. چراكه 
عده اي دوست نداشتند من رييس اتاق شوم، به همين 
دليل سعي كردند من را مقابل نظام و حاكميت قرار 
بدهند و بعد از روش��ي نخ نما استفاده كردند تا من را 
فاسد بنامند و از اين طريق افكار عمومي را تحت تاثير 
قرار بدهند، همه اينها از بي تقوايي است، اميدواريم در 
كشور به سيستم هايي كه به دنبال مايوس كردن مردم 
و فعالان اقتصادي هستند رسيدگي شود .« او به نشست 
آينده اين ش��ورا نيز گريزي زد و گفت: »شوراي عالي 
نظارت به موجب قانون ركني از اتاق است و به صورت 
روتين جلساتش را برگزار مي كند وجلسه شنبه هم 
يكي از اين جلسات است. ممكن است مراجع مختلف 
ابهاماتي را مطرح كرده باش��ند و شوراي عالي وظيفه 
بررسي دارد و نگراني بابت جلسه روز شنبه ندارم«. با 
اين حال خروجي جلسه آينده شوراي عالي نظارت بر 
اتاق بازرگاني را مي توان مهم ترين تصميم وزير جديد 
صمت دانست، در اين ميان، فشارهاي بيروني از سوي 
رس��انه هاي حكومتي براي ابط��ال انتخابات را نبايد 
دست كم گرفت و ممكن است تصميماتي تحت فشار 
گرو ه هايي كه رييس اتاق بازرگاني ايران، به آن اشاره 

كرده بود، در اين باره گرفته شود. 

   هفت برنامه اتاق براي عبور از
شرايط فعلي اقتصاد

رييس اتاق ايران روز گذش��ته در نشس��ت با اصحاب 
رس��انه، با تش��ريح زمينه ه��اي همكاري ب��ا دولت، 
راهبردهاي اتاق ايران در پيش��برد اهداف اقتصادي و 
اجتماعي كلان كش��ور را مطرح كرد. حسين سلاح 
ورزي با اشاره به هفت برنامه جديد در اتاق ايران، افزود: 
اولين مورد برنامه اجرايي براي توس��عه رس��ته هاي 
پرارزش كش��ور به منظور رش��د توليد ملي اس��ت. 
بررسي ها نشان مي دهد كه 23 رشته فعاليت اقتصادي 
يا زنجيره ارزش در بخش هاي صنعت و كش��اورزي و 

خدمات داراي بيشترين سهم در رشد اقتصادي كشور 
هس��تند كه بخش خصوصي در اغلب اين رش��ته ها 
حضور پررنگ دارد و اتاق ايران آمادگي دارد با استفاده 
از تجربه كش��ورهاي شرق آس��يا و در تعامل نزديك 
با دولت، يك برنامه اجرايي مدون براي توس��عه اين 
زنجيره هاي ارزش و كمك به رشد توليد ملي اقدام كند. 
او به كارگيري ظرفيت هاي اتاق هاي استاني و تشكل ها 
براي توسعه منطقه اي را برنامه ديگر اتاق ايران برشمرد 
و تصريح ك��رد: اتاق ايران در حال ايجاد يك پلتفرمي 
است كه با همكاري استانداران و شوراهاي برنامه ريزي 
و توسعه اس��تان ها و پيوند دادن اس��تان ها و تعريف 
مناط��ق، الگوي جديدي براي توس��عه منطقه اي در 
دولت سيزدهم را ايجاد كند. اين الگوي عملي شامل 
نحوه نهادسازي مالي و اجرايي )شامل بانك هاي توسعه 
منطقه اي و شركت هاي س��رمايه گذاري منطقه اي( 
هم خواهد ب��ود. رييس اتاق اي��ران، ارتقاي ظرفيت 
ديپلماسي اقتصادي از طريق بخش خصوصي را برنامه 

ديگر اتاق عنوان كرد.

   كمك بخش خصوصي به دولت
در سه محور

در ادامه س��لاح ورزي با اشاره به برنامه »تقسيم كار ملي 
براي عبور از ش��رايط فعلي اقتصاد«، گفت: اتاق ايران در 
قالب تقسيم كار ملي با استفاده از ظرفيت اعضاء و اجزاء 
خود ازجمله اتاق هاي اس��تاني، تش��كل هاي تخصصي 
و بنگاه ها و ش��ركت هاي عضو در س��ه حوزه مشخص و 
متمركز مي تواند به دولت كمك كند. بنابه توضيحات او، 
حوزه اول، احيا مجدد و بهره برداري از واحدهاي توليدي 
و صنعتي و معدن��ي، كش��اورزي و خدماتي كه مدنظر 
رييس جمهوري هم بود و ب��ه دلايل مختلف تعطيل يا 
متوق��ف بوده يا ب��ا حداقل ظرفيت فعالي��ت مي كنند. 
در صورت ش��كل گيري اپراتورهاي زنجي��ره ارزش در 

رسته هاي 23 گانه، به راحتي امكان به حركت درآمدن 
اين ظرفيت هاي معطل و س��رمايه گذاري هاي متوقف 
وجود دارد. او مح��ور دوم را امكان تكميل و بهره برداري 
از طرح هاي نيمه تمام عمراني عنوان كرد كه با توجه به 
وجود قريب به 80 هزار طرح نيمه تمام عمراني استاني 
و ملي وصدها هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري معطل 
مانده و در حال از بين رفتن در قالب پروژه هاي مختلف 
عمراني و زيرس��اختي، اتاق ايران طرح اجرايي و مدوني 
براي امكان تكميل و بهره برداري از بسياري از اين طرح ها 
با تعريف كاربري هاي مكم��ل و توجيه پذير كردن اين 
پروژه ها در قالب ماده 27 يا مشاركت عمومي و خصوصي 
دارد. محور س��وم ازنظر رييس اتاق ايران اين است كه به 
دليل سابقه بد خصوصي سازي در ايران، بخش خصوص 
اعتمادشان آس��يب ديده ولي سعي مي كنيم مشاركت 
در اجراي موثرتر طرح مولدسازي دارايي هاي دولت را با 

ترميم اعتمادبخش خصوصي پيش ببريم.

   پاسخ اتاق به شبهات 
در ادامه نشست، پرسش و پاسخ با خبرنگاران آغاز شد. 
در ابتدا، يكي از خبرنگاران پرس��يد: تمام برنامه هاي 
اعلام شده اتاق ايران نياز به ثبات در اتاق دارد اما در اين 
دوره بداخلاقي هايي را شاهد بوديم. آيا در اين شرايط 
امكان اجراي برنامه ها وجود دارد و اينكه آيا بدنه بخش 
خصوصي نگران روز شنبه و ادامه دخالت دولت است؟ 
سلاح ورزي در پاسخ، گفت: درباره روز شنبه هم دانش 
حقوقي ندارم كه بدانم چه مي شود. شوراي عالي نظارت 
وظايفي دارد و اين هم يكي از جلسات است. او توضيح 
داد: شوراي عالي نظارت بر نتايج انتخابات كه انجمن 
نظارت آن را تأييد كرده، امكان ورود ندارد اما مي تواند 
براي رفع ابهاماتي جلس��ه برگزار كند و پاسخ دهد. از 
طرفي در شرايطي كه رهبري به صراحت درباره بخش 
خصوصي و ضرورت تقويت اعتماد بخش خصوصي 

حرف زده بعيد مي دانم، اگ��ر جايي هم دخالت كند 
رييس جمهور چنين اجازه اي به عنوان حافظ قانون 

اساسي بدهد.
خبرنگار ديگري درباره ش��ايعات مطرح ش��ده راجع 
به عدم حضور رييس اتاق ايران در برخي برنامه هاي 
رسمي با حضور رييس دولت پرسيد كه سلاح ورزي 
گفت: راه ندادن من به جلس��ات، داستان كذب است. 
من هرگز به جلسه اي نرفتم كه من را راه نداده باشند.

اگر منظور اين است كه دستگاه ها و مراجعي هستند كه 
نمي خواهند اتاق را دعوت كنند در اين مورد هم بايد 
بگويم كه در برخي موارد اتاق به موجب قانون عضو آن 
شورا يا مجمع و نهاد است و اگر دعوت نشود ترك فعل 
است و رييس جمهور چنين اجازه اي نخواهد داد؛ اما 
حتي اين مورد هم نبوده است. سلاح ورزي در پاسخ به 
سوالي درباره جلسه شوراي عالي نظارت كه قرار است 
شنبه برگزار شود و نتيجه و اثرات احتمالي آن بر پيكره 
اتاق ايران، گفت: ما نيت خواني نمي كنيم. افراد حقوقي 
مي گويند بندي در آيين نامه ديده نشده كه براي شوراي 
عالي نظارت در زمينه نظر دادن درباره انتخابات بعد 
از ۴0 روز شأني قائل باشد و طبق نامه اي كه دريافت 

كرديم، قرار است بررسي هايي صورت بگيرد. 
او درباره سوال ديگري مبني بر گم شدن ۱۵00 ميليارد 
تومان در اتاق نه��م، تصريح كرد: اين موضوع نيز يك 
دروغ افسانه اي اس��ت و هيچ پرونده اي در اين رابطه 
وجود ندارد. اوايل س��ال قبل در نش��ريه اي گزارشي 
نوشته ش��د كه اين رقم در اتاق ايران گم شده است و 
اطلاعات خود را هم از سيستم كدال دريافت كرده بود 
با يك محاسبه كه دقيق و بر اساس واقعيت نبوده است.

سلاح ورزي ادامه داد: در همين رابطه وصولي اتاق در 
نامه اي از اتاق تهران با نامه مكتوب ۴0 شركت موردنظر 
و رقم پرداختي آنها به اتاق ايران منتشر شد و اين ارقام، 
همان رقمي بود كه در صورت ه��اي مالي اتاق ايران 
نيز درج شده و همان نشريه نيز ادعاي خود را اصلاح 
كرد. البته بعدازآن مجدد بحث هايي مطرح شد؛ اما در 
هرحال هيچ وجهي گم نش��ده و اين يك دروغ است. 
عليه اين افراد شكايت شد و پرونده بررسي و متهمان 
اين پرونده هم در حال محكوم ش��دن بودند كه آقاي 
شافعي با مهرباني شكايت را پس گرفت و پرونده بسته 
شد. رييس اتاق ايران البته اين را گفت: افرادي بودند 
كه علاقه نداشتند كه من در كرسي رياست قرار بگيرم 
پس سعي شد يك چهره سياسي از من ساخته شود 
كه من را در مقابل نظام نش��ان دهند. بعدازاين چون 
اين روش ها جواب نداد، تصوير فاس��د را دنبال كردند 
تا خسته ش��وم و كناره گيري كنم؛ اما تا به امروز هيچ 
محكوميت مالي، اقتصادي و سياسي ندارم و هر آنچه 
در رسانه هاي رسمي با عنوان كارخانه خوار عنوان شد 
هم دروغ بود و من هيچ رابطه اي با اين كارخانه ها كه 
نام برده مي شد، نداشتم و همگي دروغ هايي ناشي از 

بي تقوايي است.
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توضيح گمرك
درباره رسوب 200 تن گوشت

اواخر تيرماه بود كه خبر ترخيص محموله 200 تني 
گوش��ت منجمد برزيلي پس از يك س��ال معطلي از 
گمرك بندر شهيد رجايي رس��انه اي شد؛ خبري كه 
واكنش هاي بسياري را به همراه داشت و انگشت اتهام 
گمرك را نشانه گرفت. اما س��والي كه در حال حاضر 
مطرح مي ش��ود ماجراي رسوب يكساله گوشت هاي 
منجمد و مقصر اصلي اين ماجرا است. در اين خصوص 
گمرك به بررسي ابعاد داس��تان رسوب گوشت هاي 
منجمد وارداتي پرداخت و در اين خصوص به اين نكته 
اشاره كرد كه مش��كل اصلي معطلي حدود ۱7 ماهه 
يك محموله ۱۱۵ تني گوشت منجمد واردتي به عدم 
صدور مجوز سازمان دامپزشكي باز مي گردد. براساس 
اعلام گمرك صاحب اين محموله ۱۱ ماه در دريافت 
قبض انبار تاخير داش��ته كه اين امر روند ترخيص را با 
مشكل مواجه كرده است. براساس توضيحي كه گمرك 
منتش��ر كرده، محموله هاي گوشت منجمد وارداتي 
به طور مشترك متعلق به دو شركت بوده است كه در 
3 اظهارنامه به گمرك اظهار شده است كه ترخيص دو 
اظهار نامه بدون مشكل صورت گرفت، اما در خصوص 
محموله سوم گوش��ت هاي منجمد وارداتي كه ۱۱۵ 
تن بوده اس��ت، به دليل عدم تطابق ليبل هاي الصاق 
شده روي گوشت هاي وارداتي مجوز ترخيص از سوي 
سازمان دامپزشكي صادر نشد كه اين امر موجب رسوب 
اين كالا ها در گمركات كشور را به همراه داشت. روندي 
كه در 2۵ تير سال جاري و با ورود دادستاني به اين مقوله 
سازمان دامپزشكي اجازه ورود اين محموله را تاييد كرد 
و اجازه ترخيص داده ش��د. اين گزارش حاكي است، با 
توجه به مصوبه ۵۴ ام هيات مقررات زدايي، س��ازمان 
مجوز دهنده )دامپزش��كي( جهت انجام تش��ريفات 
گمركي اين محموله ها موظف بوده ظرف يك هفته 

مجوز ترخيص اين محموله ها را صادر كند.

طرح جامع منطقه ويژه اقتصادي 
لامرد تصويب شد

طرح جامع منطقه وي��ژه اقتصادي لام��رد به عنوان 
مهم ترين سند چش��م انداز توسعه منطقه به تصويب 
كارگروه تخصصي ش��واري عالي مناط��ق آزاد و ويژه 
اقتصادي رسيد. طبق اعلام روابط عمومي منطقه ويژه 
اقتصادي لامرد به ايسنا، طرح جامع ياد شده به عنوان 
مهم ترين سند چشم انداز توسعه منطقه ويژه اقتصادي 
لامرد به تصويب كارگروه تخصصي شوراي عالي رسيد.

حال اين ط��رح جامع مناطق ويژه اقتص��ادي پس از 
تصويب در كارگروه ياد شده، بايستي به تصويب شوراي 
عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي نيز برسد. طرح جامع 
منطقه ويژه اقتصادي لامرد ش��امل بررسي مطالعات 
فني و اقتصادي با استانداردهاي بين المللي و برشمردن 
ظرفيت هاي بالقوه اين كانون صنعتي، نقشه راه جديد 
براي توسعه اين قطب بزرگ تجاري-صنعتي، تعيين 
كاربري ها، فضاها و نقش��ه ها، ميزان شاغلان و بررسي 
محدوديت هاي طراحي و مطالعات در حوزه طرح هاي 
س��رمايه گذاري، بررس��ي زيرس��اخت هاي آب، برق، 
گاز، مخابرات و س��اير نيازهاي صنايع و پيش نيازهاي 
توسعه اي، جزييات افق آتي مرتبط با توسعه و بارگذاري 
صنايع و ظرفيت آنها است برپايه طرح جامع پيشنهادي 
در افق نهايي منطقه ويژه اقتصادي لامرد نيز استقرار 
صنايع توليد آلومينيوم )۹00 هزار تن(، صنايع بالادست 
آلومينيوم شامل آلومينا، كك و ذوب )300 هزار تن(، 
صنايع س��يمان )دو ميليون تن(، تولي��د نيرو )چهار 
هزار مگاوات(، منيزيم )۶0 هزار تن(، پايين دس��ت و 
ميان دست پتروشيمي )پنج ميليون تن(، پايين دست 
فولاد )2.۵ ميليون تن(، پايين دست آلومينيوم )۶00 
هزار تن(، پايين دست س��يمان )يك ميليون تن( در 

محدوده اين كانون صنعتي پيش بيني شده است.

رشيدي كوچي: واردات 
خودرو حتما انجام خواهد شد

يك عضو كميسيون امور داخلي كش��ور و شوراها در 
مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: مجلس يازدهم بحث 
واردات خودرو را قانونمند كرد و ديگر شاهد برخوردهاي 
سليقه اي در اين حوزه نبوده و قطعا واردات خودرو نو و 
كاركرده انجام خواهد ش��د. جلال رشيدي كوچي در 
گفت وگو با ايسنا با اشاره به آثار واردات خودرو در بازار 
و ضرورت تعيين تعرفه هاي متعارف براي خودروهاي 
وارداتي، بيان كرد: پيرامون تعرفه هايي كه اكنون دولت 
براي واردات خودرو تعيين كرده است، سود بازرگاني 
در اختيار خود دولت اس��ت  اما مجلس نسبت به حق 
گمركي مي تواند ورود داشته باشد. تعريف سود بازرگاني 
كنوني مقداري كج سليقگي بود. مجلس موافق پلكاني 
ك��ردن تعرفه خودروهاي وارداتي اس��ت. وي در ادامه 
 اظهار كرد: به عبارت ديگر افرادي كه مي خواهند خودرو 
گران قيمت تري سوار شوند بايد تعرفه بيشتري پرداخت 
كنند. افرادي كه خودرو اقتصادي نيز س��وار مي شوند 
بايد تعرفه كمتري بپردازند. در تعرفه هاي پيش بيني 
ش��ده همه با يك نگاه ديده شده اند. حتي خودروهاي 
ارزان قيمت نيز بايد ۹0 درصد تعرفه بپردازند كه رقم 
بالايي است. نماينده مردم مرودشت در مجلس شوراي 
اسلامي، تصريح كرد: عملا با تعرفه هاي پيش بيني شده 
خودروهاي صفر كيلومتر با قيمت هاي ۱0 الي ۱۵ هزار 
دلار به 30 الي 3۵ هزار دلار رسيده كه اكنون نيز موجود 
است و قيمت ها زير يك و نيم ميليارد نمي آيد. از نظر بنده 
دولت بايد در تعرفه هاي پيش بيني شده تجديد نظر كند. 
تعرفه ها بايد بر اساس قيمت خودرو و نه حجم موتور در 
نظر گرفته ش��ود. مثلا فردي كه قصد واردات خودرو 
۱00 هزار دلاري دارد بايد ۱00 درصد تعرفه بپردازد اما 
فردي كه مي خواهد خودرو ۱0 هزار دلاري وارد كند، 
۱0 درصد تعرفه بپردازد. وي در ادامه تاكيد كرد: اگر بر 
اساس قيمت خودرو تعرفه تنظيم شود، قطعا واردات 
خودرو اثربخشي بيشتري در كاهش قيمت هاي بازار 

برجاي خواهد گذاشت.

محموله خودروهاي وارداتي 
را متوقف نكرده ايم

رييس سازمان ملي استاندارد در پاسخ به اينكه آيا 
تاكنون برندي براي واردات با مشكل مواجه شده؟ 
گفت: تا امروز هيچ برندي از خودروهاي وارداتي به 
دليل عدم تاييد سازمان ملي استاندارد ايران متوقف 

نشده است.
به گزارش ايسنا، مهدي اسلام پناه در پاسخ به سوالي 
درباره محموله اي از خودروهاي برند خارجي كه به 
دليل مشكلات مربوط به استاندارد مجوز ورود به 
كشور را دريافت نكرده اند، گفت: اين خبر در ذات، 
خبر غلطي است. به نظر من برخي دنبال حواشي 

هستند.
وي افزود: س��ازمان ملي اس��تاندارد به عنوان يك 
س��ازمان فني و تخصصي كه در بين سازمان هاي 
كشور مرجعيت دارد و تنها پايگاه اطمينان بخشي 
به كالا و خدمات است، موضوع آن در مواجهه با هر 

كالا و خدمتي اطمينان بخشي است.
رييس س��ازمان ملي اس��تاندارد با بيان اينكه اين 
سازمان براي واردات ميليون ها خودرو تسهيلگري 
كرده و هم اشخاص حقيقي و هم حقوقي مي توانند 
واردات خودرو را انجام دهند، گفت: واردات خودرو 
مي تواند مطابق مواردي كه در فرآيندهاي قانوني در 
مجلس يا دستگاه اجرايي تصويب شده، انجام شود.

وي در پاسخ به اينكه آيا تاكنون برندي براي واردات 
با مشكل مواجه ش��ده؟ گفت: تا امروز هيچ برندي 
از خودروهاي وارداتي به دليل عدم تاييد س��ازمان 
ملي اس��تاندارد ايران متوقف نش��ده است. لزوما 
همه تاييديه هاي واردات مربوط به س��ازمان ملي 

استاندارد نيست.
اسلام پناه در پاس��خ به اينكه آيا دستورالعمل هاي 
كيفي خودروي وارداتي با خودروي داخلي متفاوت 
است؟ گفت: اين تفاوت به خاطر تفاوت ظرفيت ها و 
قابليت هاي متفاوت در داخل و خارج كشور است. 
روشن است كه ما در ايران نمي توانيم پورشه توليد 
كنيم. اما دستورالعمل واردات با ده ها بند و تبصره 
تصويب و ابلاغ شده است. علاوه بر آن سازمان ملي 
استاندارد چند مورد بخش نامه هم ابلاغ كرده است.

وي افزود: قس��مت عمده اس��تانداردها به عنوان 
زبان مش��ترك تج��ارت بين كش��ورهاي عضو به 
اشتراك گذاشته مي ش��ود. بنابراين استانداردها 
يعني حداقل ها كه يكسان اس��ت. اختلاف بر سر 
اس��تانداردهاي كارخانه اي و آپش��ن هاي رقابتي 
است كه مي تواند رضايت مشتري را جلب كند كه 
اين موارد در كشورهايي كه در فضاي رقابتي توليد 

و فروش مي كنند بيشتر است.
اس��لام پناه با بيان اينكه در بح��ث واردات به جاي 
نشان دادن بخش حاكميتي، بايد بنگاه هاي توليدي 
را با مطالبه عمومي براي جهش توليد كيفي مواجه 
كنيم، تصريح كرد: همه چيز قهري نيس��ت و بلكه 
بخشي ذائقه اي است. اما وقتي انحصار ايجاد مي شود 
و تفاوت قيمت وج��ود دارد، مصرف كننده به صف 
خريد همين خودروه��اي بي كيفيت مي رود. چرا 
كه انحص��اري و غيررقابتي اس��ت و تفاوت قيمت 

ايجاد مي كند.

حذف قيمت گذاري آيفون 
امريكايي با دلار تلگرامي

بر اساس اعلام سازمان حمايت از مصرف كنندگان، 
محصولات عرضه شده از طريق رويه واردات از محل 
صادرات خود با نرخ ارز اسكناس سامانه سناي بانك 

مركزي قيمت گذاري خواهند شد.
به گزارش خبرگزاري تس��نيم، معاون بازرس��ي 
و نظ��ارت س��ازمان حماي��ت از توليدكنندگان و 
مصرف كنن��دگان در مكاتبه با وزارت صمت اعلام 
كرد، عطف به نامه مورخ ۱۴02/03/۱0 در خصوص 
مبناي نرخ ارز حاصل از صادرات در محاسبه قيمت 
تلفن همراه تبلت و لپ تاپ به آگاهي مي رس��اند: 
بر اس��اس ابلاغيه مورخ  ۱3۹8/07/22وزير وقت 
صنعت، معدن و تج��ارت و رييس مجمع عمومي 
اين س��ازمان، پرونده هاي وارداتي كه كالاي آن با 
روش هاي گوناگون از قبيل بدون انتقال ارز )در زمان 
وجاهت قانوني( واردات در مقابل صادرات يا از منابع 
مالي شركت ها در خارج از كشور وارد شده و امكان 
ارايه اس��ناد مربوط به خريد ارز وجود ندارد نرخ ارز 
اسكناس سنا در روز ترخيص كالا ملاك محاسبه 

قرار مي گيرد. 
بديه��ي اس��ت كلي��ه ش��ركت هاي وارد كننده 
بايس��تي با رعايت س��اير موارد مندرج در ضوابط 
قيمت گذاري مصوب هيات تعيين و تثبيت قيمت ها 
و دس��تورالعمل هاي صادره در اين خصوص اقدام 
نموده و نس��بت ب��ه درج قيمت در س��امانه ۱2۴ 
اقدام نمايد. لازم به ذكر است، پيش از اين با انفعال 
زيرمجموعه هاي وزارت صم��ت كالاهاي آماده به 
مصرفي از جمله آيفون هاي امريكايي كه از طريق 
واردات در برابر صادرات خود وارد كشور شده بودند 
به نوعي از شمول قيمت گذاري مستثني محسوب 

شده و ظاهرا نظارتي بر آنها وجود نداشت.
 به اين ترتيب عملا كالايي كه براس��اس اين رويه 
وارداتي به دست مصرف كننده مي رسيد با ارز بازار 
آزاد )نرخ تلگرامي دلار( قيمت گذاري مي شد. حالا 
با اين ابلاغيه س��ازمان حمايت بايد منتظر تبعات 
مالياتي و تعريف جرايم مختلف براي متخلفاني بود 
كه با دلار ب��ازار قاچاق اقدام به قيمت گذاري تلفن 

همراه از برندي مثل آيفون كرده بودند.
در واقع بعد از اينكه تامين ارز اين اقلام از س��امانه 
نيما كنار گذاش��ته ش��د، واردات آن از طريق رويه 
واردات از طريق صادرات خود انجام مي شد. با توجه 
به آنكه مبنايي براي قيمت گذاري اين اقلام وجود 
نداش��ت همگام با جهش قيمت ارز در بازار آزاد در 
سال گذشته قيمت اين محصولات تا ۱00 ميليون 

تومان نيز افزايش يافته بود.
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فشار براي ابطال انتخابات اتاق !

بازويپژوهشياتاقايرانمنتشركرد

الزامات توسعه اقتصادي با مشاركت خصوصي ها 
تعادل|

علي رغم اهميت دستيابي به اين الزامات در برنامه ريزي، 
برنامه ريزي توس��عه در ايران از كاس��تي  هاي جدي رنج 
مي برد. مهم ترين كاس��تي برنامه ريزي توسعه در ايران را 
مي توان ناتواني در ارايه تصويري ش��فاف از رويكرد دولت 
به توس��عه در نظر گرفت. به جز آن، برنامه هاي توسعه در 
ايفاي كارويژه اصلي خود يعني ايجاد هماهنگي در سطوح 
و ابعاد مختلف ناكام مانده اند. حداقل سه نوع هماهنگي در 
كانون هر برنامه ريزي توسعه وجود دارد يعني هماهنگي 
ميان بخش هاي مختلف دولت )هماهنگي درون دولت(، 
هماهنگي ميان دولت و بخش خصوصي )هماهنگي دولت 
با س��اير بازيگران( و هماهنگي ميان اهداف كوتاه مدت و 
بلندمدت )همانگي بين زماني( . برنامه هاي توس��عه در 
ايران در ايجاد اين هماهنگي  ها با كاستي هاي جدي روبرو 
بوده اند، از موازي كاري و دوب��اره كاري و اهمال و اختلال 
دس��تگاه ها در كار يكديگر ت��ا ناكامي دول��ت در اجراي 
درس��ت خصوصي س��ازي و بهره گيري از ظرفيت هاي 
بخش خصوصي و در مقابل تضعيف فضاي كس��ب و كار 
با سياس��ت هاي بي ثبات كننده و دست آخر كوته نگري 
و تحميل هزينه هاي بلندمدت براي جبران مش��كلات 
كوتاه مدت مانند راهكارهاي تورم زا و بي ثبات كننده تامين 

كسري بودجه، از جمله مصاديق آن است. 

   ويژگي هاي برنامه  توسعه اي
مركز پژوهش هاي اتاق ايران گزارشي با عنوان »الزامات 
توسعه اقتصادي مردم محور« منتشر كرد. در بخشي از اين 
گزارش عنوان شده: برنامه ريزي توسعه، تلاشي آگاهانه و 
هدفمند براي تلفيق اهداف بازيگران خصوصي با اهداف 
ملي است. يعني تلفيق جست وجوي سود شخصي با تحقق 
اهدافي نظير بهبود رفاه، اشتغال زايي، افزايش تاب آوري، 
حفظ محيط زيست، بهبود ماليه دولت و افزايش مشروعيت 
سياسي. البته روش هاي برنامه ريزي در چند دهه گذشته 
تغييرات گوناگوني كرده اند و از تكيه بيش��تر به بازيگران 
خصوصي براي دستيابي به اهداف ملي و افزايش مشاركت 
و نقش آفريني ذينفعان و جامع��ه در فرآيند برنامه ريزي 
از جمله اين تحولات اس��ت.  در اين گزارش آمده اس��ت: 
باتوجه به اينكه بخش خصوصي به عنوان يك بازيگر مهم 
اقتصادي، نقشي مهم در اين فرآيند توسعه مي تواند ايفا 
كند، ويژگي هاي برنامه اي كه به ش��كوفايي فعاليت هاي 
خصوصي بينجامد در اينجا به ترتيب زير قابل دسته بندي 

و نقش هاي دولت در اين دسته ها قابل گنجاندن است: 

۱- ايجاد محيط توانمندساز: سياست هاي تسهيل گر 
در كانون هر استراتژي توسعه مردم محور قرار دارد و براي 
تحقق اين مهم، مهم ترين اقدامي كه دولت مي تواند انجام 
دهد پرهيز از سياست هاي خلق الساعه و يكشبه اي است 
كه نااطميناني هاي گسترده و هزينه ها و ريسك هاي بالا 
را به فع��الان بخش خصوصي تحميل مي كند. به عبارت 
دقيق تر، فضاي كسب و كاري كه با قواعد باثبات، شفاف و 
تسهيل كننده توليد و تجارت همراه باشد، امكان محاسبه 
س��ود و زيان فعاليت ها در ميان مدت را فراهم مي آورد و 
هزينه هاي رسيدگي ارزان و سريع به مشكلات احتمالي 
را در بر مي گيرد. اين موضوع به ش��كوفايي فعاليت هاي 

خصوصي كمك مي كند.
۱-۱- ايجاد محيط توانمندساز اقتصادي: مخاطرات 
و نااطميناني هاي��ي كه فعاليت اقتص��ادي را براي بخش 
خصوصي پرهزينه مي كنند از دو جنس هستند، اقتصادي 
و سياسي. مخاطرات اقتصادي را مي توان بي ثباتي اقتصاد 
كلان و كيفيت ضعيف محيط كسب و كار دانست. محيط 
باثبات اقتصادي محيطي با ت��ورم كم و قابل پيش بيني، 
نرخ هاي بهره واقعي مناس��ب، سياست هاي مالي باثبات 
و نرخ ارز حقيقي قابل رقابت اس��ت. علاوه بر اين، محيط 
اقتصادي با قوانين و قواعدي همراه است كه در آن شروع، 
ادامه و خاتمه فعاليت اقتصادي، قواعدي باثبات، شفاف و 
كم هزينه است و فعالان اقتصادي بدون نياز به محاسبات 
پيچيده مي توانند هزينه هاي پولي و زماني تاسيس و تداوم 

فعاليت اقتصادي خود را محاسبه كنند. بايد به اين نكته 
توجه داشت كه محيط اقتصادي بي ثبات موجب كوچك 
شدن س��رمايه گذاري ها )علي رغم س��ودآوري ظاهري 
سرمايه گذاري(، عدم رشد بنگاه ها و عدم دستيابي آنها به 
بلوغ، گسترش اقتصاد غيررسمي و عدم تحقق صرفه هاي 

اقتصادي براي واحدهاي اقتصادي است.
۱-۲- ايجاد محيط توانمندس�از سياس�ي: محيط 
سياسي توانمندسازي هم محيطي است كه در آن تنظيم 
قواعد و مقررات پايه عملكرد بازارها بر رويه هايي شفاف و 
پيش بيني پذير استوار است. خود محيط سياسي را مي تواند 
به دو بخش خارجي و داخلي تقسيم كرد. سياست خارجي 
و تعاملات بين المللي با ديگر كش��ورها مي تواند مسيري 
صلح آميز و باثبات يا خصمانه و بي ثبات داش��ته باشد، در 
شديدترين حالت تخاصم كه وجود تحريم ها است، تحريم 
و ممانعت دول خارجي از تعاملات اقتصادي بر ظرفيت رشد 
و شكوفايي بنگاه هاي داخلي و استفاده آنها از ظرفيت هاي 
بازار خارجي براي رشد مي كاهد. همچنين تعرفه هاي بالا 
هم مانعي براي تعاملات تجاري است، در مقابل پيوندهاي 
تجاري و معاهدات سياسي مي تواند به شكوفايي تجارت 
كمك كن��د. در س��طح داخلي، مي��زان تضمين حقوق 
مالكيت كه تحت تاثير تحولات سياس��ي داخلي است، 
مهم ترين مولفه موثر بر فعاليت بخش خصوصي اس��ت. 
عدم امنيت حقوق مالكيت كه مي تواند ناشي از بي ثباتي 
قاعده گذاري هاي دولتي، مصادره اموال خصوصي يا ناترازي 

ماليه دولت و تلاش براي پوشش كسري بودجه با تغيير 
نرخ هاي مالياتي و .... باشدپيامدهاي منفي بر عملكرد بخش 
خصوصي به همراه دارد. علاوه بر اين وجود دولت بدهكار 
)سطح بالاي بدهي هاي دولت(، كسري بودجه مزمن و نيز 
قيمت گذاري هاي گسترده در اقتصاد معمولاً خبر از محيط 
سياسي نامطلوب براي فعاليت بخش خصوصي مي دهند.

۲- اتخاذ سياست هاي صنعتي: فراتر از ايجاد محيط 
توانمندس��از، دولت ها ب��ا اتخاذ سياس��ت هاي صنعتي 
مي توانند رش��د اقتصادي را تس��ريع كنند. البته اجراي 
موثر سياست هاي صنعتي خود وابسته به وجود محيط 
توانمندساز اس��ت. عواملي نظير ثبات سياسي، تضمين 
حقوق فردي، اراده سياسي، ثبات محيط كلان اقتصادي، 
زيرساخت هاي نهادي براي تامين مالي صنعت، توسعه 
كارآفريني و مهارت ها، كنترل كيفي و استانداردها، فناوري 
اطلاعات و تحقيق و توس��عه از سوي شركت ها پايه هاي 
اجراي موثر سياست هاي صنعتي را مي سازند. باتوجه به 
تنوع نقش هاي دولت در توس��عه صنعتي، سياست هاي 
صنعتي را به اشكال گوناگون مي توان تقسيم كرد اما براي 
ترسيم نسبت اين سياست ها با فعاليت هاي خصوصي، اين 
سياست ها را مي توان به پنج دسته سياست زمين، سياست 
اعتباري، سياست تجاري، سياس��ت فناوري و سياست 
آموزش��ي تقس��يم كرد كه مداخله دولت در بازار زمين، 
بازار محصول، بازار سرمايه، بازار نيروي كار و بازار فناوري 
را نش��ان مي دهد. ايجاد توسعه شهرك ها و مناطق آزاد و 
ويژه و توسعه زيرس��اخت ها از جمله سياست هاي زمين 
است. تنظيم تعرفه ها، مجوزها و بعضاً قيمت گذاري جزو 
مداخلات دولت در بازار محصول است. توسعه بانكداري 
توسعه اي، ايجاد صندوق هاي سرمايه گذاري خطرپذير 
يا اعطاي مستقيم تس��هيلات به كسب و كارهاي مولد از 
جمله سياست هاي دولت در بازار سرمايه است. آموزش 
و بازآموزي مه��ارت و نيز تنظيم گري از جمله مهم ترين 
سياست هاي دولت ها در بازار نيروي انساني است. دست 
آخر حمايت هاي دولت از تحقيقات بنيادين و ايجاد و توسعه 
پارك هاي صنعتي يا پارك هاي علم و فناوري و ... از جمله 

سياست هاي دولت در بازار فناوري است.
به نظر مي رسد برنامه  هفتم توسعه هنگامي موفق خواهد 
بود كه طرحي براي عبور از اين كاستي هاي بنيادي در خود 
داشته باشد. به ويژه باتوجه به اينكه توسعه توليد يكي از 
حوزه هايي است كه بخش خصوصي مي تواند نقش جدي 
در آن ايفا كند، تدوين استراتژي توسعه صنعتي و پي ريزي 

سياست ها براساس رويكرد استراتژيك اهميت دارد.
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خبرروز

تجربه اوج گرماي تابستان طي دو هفته اول مرداد
رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكسالي با بيان اينكه طي تيرماه دماي ۱ تا ۲ درجه بيش ازنرمال در كشور ثبت شد، اظهار 
كرد: براي دو هفته اول مردادماه نيز دمايي بيش از حد نرمال و گرم ترين روزهاي سال پيش بيني مي شود. احد اظهاركرد: به طور مثال 
دماي هوا در تهران طي روزهاي آينده به ۴۰ درجه سلسيوس و حتي بالاتر مي رسد و باقي نقاط كشور هم با آنومالي )بي هنجاري 
دمايي( مثبت دمايي مواجه خواهند بود و در هيچ نقطه اي از كشور نمي توانيم انتظار دماي در حد نرمال را داشته باشيم. نه تنها در 
مردادماه بلكه در شهريورماه و مهرماه نيز مي توانيم دمايي بيش از حد نرمال داشته باشيم. او افزود: نسبت به بارش هاي پاييزي مي توانيم 
خوش بين باشيم چراكه بارندگي ها بهنگام آغاز خواهند شد و احتمالا بارش هاي نرمال و حتي بيش از نرمالي در پيش خواهيم داشت.

رويداد

از هفته گذش��ته طرح جديد پليس براي مقابله با 
پوشش هاي نامتعارف آغاز شده است. درباره جزييات 
اين طرح خبرگزاري تسنيم نكاتي را منتشر كرده كه 
از ديدگاه حقوقي قابل بحث و بررسي است. در اين 
جزييات گفته شده كه در اجراي اين طرح تيم هايي 
كه براي اين كار مامور شده اند مجوز قضايي دارند: 
امكان دارد در برخي از خودروها قاضي كشيك همراه 
ماموران پليس هم باشد. اينكه قاضي كشيك همراه 
ماموران پليس باشد يا از قبل حكم داده باشند در سايه 
هماهنگي با سيستم قضايي انجام مي شود. پليس 
مجري و ضابط قضايي اس��ت و امكان صدور حكم 
ندارد. نكته قابل بحث همين جاست، اينكه »امكان« 
دارد در برخ��ي از خودروها قاضي كش��يك حضور 
داشته باشد.چرا نياز به حضور قاضي يا براساس آنچه 
كه آمده، قاضي كش��يك است؟ اگر قاضي كشيك 
حضور نداشته باشد، چه اتفاقي مي افتد؟ و آيا بدون 
حضور قاضي مي توان زنان بدون حجاب را بازداشت 

يا با او برخورد قانوني كرد؟
صالح  نيكبخت، وكيل دادگستري با اشاره به اينكه 
قبلا دي��وان عدالت اداري در م��واردي كه پليس با 
احكام كلي اقدام به تفتيش خودروها و غيره مي كرد 
حكم به غيرقانوني بودن اي��ن اقدامات صادر كرده 
و اين امر به صورت روي��ه قضايي مورد تاييد ديوان 
عالي كشور قرار گرفت، به خبرآنلاين مي گويد: هيچ 
قاضي اي نمي تواند در مورد ع��ام و كلي احكامي را 
صادر كن��د و آن را در اختيار پليس قرار دهد مضافا 
اينكه مجازات موضوع تبصره ذيل ماده ۶۳۸ قانون 
مجازات اس��لامي از مواردي اس��ت كه بايد ابتدا به 
ساكن در دادگاه مطرح شود و پرونده هاي مربوطه 
مس��تقيما بدون نياز به تحقيق قاضي كش��يك به 
دادگاه ارس��ال مي شود. او مي افزايد: قاضي كشيك 
در ايام تعطي��لات يا روزهاي جمعه در دادس��راها 

حضور يافته تا براي حوادثي كه جنبه كيفري دارد و 
نياز به اخذ دستور قاضي دادسرا دارد، قاضي تحقيق 
عمل كند در ساير موارد چيزي به نام قاضي كشيك 
وجود ندارد و دستگيري افراد و صدور حكم فوري در 
اينگونه مواد جاي��گاه قانوني ندارد. نيكبخت تاكيد 
مي كند: در مورد احكام كلي صادره قبلي و استفاده 
از آن توسط پليس براي مورد يا موارد خاص كه معابر 
و مراكز عمومي خدماتي هم، نه قانوني است و نه در 
مورد مجازات كشف حجاب پيش بيني شده در قانون 

مجازات اسلامي، قابل استفاده است.

   چه كسي بايد دستور دادگاه سيال را 
بدهد؟

با اين تفاسير آنچه كه به عنوان حضور قاضي كشيك 
در ون هاي جديد پليس مطرح شده، چندان قانوني 
به نظر نمي رسد، ضمن اينكه صالح  نيكبخت تاكيد 
مي كند: تاكيد مي كنم تشكيل دادگاه سيال براي 
رسيدگي به موضوع حجاب هم بايد توسط رياست 
قوه قضاييه اجازه داده شود و هرگونه اقدام سرخود 
توسط پليس غيرقانوني است و رياست قوه قضاييه 
چنين دادگاهي را تاييد نكرده و چنين اختياري هم 
به پليس كه زير مجموعه قوه مجريه )وزارت كشور( 

محسوب مي شود، داده نشده است.

   پليس تحت شرايطي ضابط قضايي است
در همين باره حس��ن كيا، وكيل دادگستري نيز به 
خبرآنلاين مي گويد: »پليس تحت شرايطي ضابط 
قضايي اس��ت و در همين چارچ��وب و طبق قانون 
مي تواند عمل كند، اينكه گفته شده است ماموران 
پليسي مجوز قضايي دارند، مشخص نيست به چه 
معناست، پليس به عنوان ضابط مي تواند متهمان 
در جرايم مش��هود را تحت نظر گرفته و فورا تحويل 

مقامات قضايي دهد يا از آنها كس��ب تكليف كند و 
حق برخورد ديگر يا صدور و اجراي حكم را ندارد. او با 
اشاره به اينكه حضور قاضي كشيك همراه ماموران 
پليس اگر به منظور نظارت بر كار ضابطان باشد، قابل 
توجيه اس��ت، ادامه مي دهد: » اما اگر به اين منظور 
باشد كه قاضي كشيك در محل رسيدگي قضايي و 
حكم صادر كند يا از قبل و در غياب خود به ماموران، 
حكم داده باشد، مغاير با اصول آيين دادرسي كيفري 

و حقوق دفاعي متهم است.«

   مغايرت با قانون: صدور حكم در محل!
بررس��ي جزييات طرح جديد پلي��س درخصوص 
مبارزه با بي حجابي اين س��وال را پيش مي آورد كه 
آيا با درنظر گرفتن حضور قاضي كشيك، مي توان به 

زنان بدون حجاب، در خيابان حكم داد؟
كيا، وكيل دادگس��تري در پاس��خ به اين پرس��ش 
مي گويد: متهم ب��ه هر بزهي، داراي ح��ق دفاع در 
چارچوب قانون اس��ت و مي تواند از خدمات وكيل 
بهره مند شوند، رسيدگي سيار و خياباني به موضوع 
بد حجابي، نه در شأن دستگاه قضا است و نه منطبق 
با اصول دادرس��ي منصفانه؛ متهم حق برخورداري 
از جلس��ه دادرس��ي و تدارك دفاع دارد و نمي توان 
بلافاصله پس از تحقق ج��رم، مراحل تفهيم اتهام، 

رسيدگي، صدور و اجراي حكم را انجام داد.
به گفته اين حقوقدان به همين خاطر است كه طبق 
ماده ۳۴۳ قانون آيين دادرسي كيفري، فاصله بين 
ابلاغ وقت دادرسي كيفري و تشكيل جلسه آن بايد 
دستكم يك هفته باش��د و قانون، رسيدگي سيار و 
خياباني را به رسميت نشناخته است. با اين تفاسير 
حالا كه از اجراي اين ط��رح جديد هنوز يك هفته 
نگذشته است، جا دارد اين موارد، مورد بررسي دقيق 

از سوي قوه قضاييه و پليس قرار گيرد.

قانون،رسيدگيسياروخيابانيرابهرسميتنشناختهاست

تنهادوروزبعدازنشستخبريوزيربهداشتبيمارانهموفيليبهدليلكمبودداروتجمعكردند

درخواستبيمارانبرايبركناريوزيربهداشتورييسسازمانغذاودارو
چرا ذخيره استراتژيك دارو نداريم

گليماندگار|
 تنها دو روز از نشس��ت پرحاش��يه و پر از 
وعده هاي اجرايي نش��ده وزير بهداشت و 
درمان گذش��ت و اين بار خانواده هاي بيماران هموفيلي 
با تجمع مقابل اي��ن وزارت خانه خواهان بركناري وزير و 
همچنين رييس سازمان غذا و دارو شدند. اتفاقي كه بارها 
و بارها طي دو سال اخير رخ داده است. بيماران خاص به 
دليل كمبود، نبود و گراني دارو در مقابل وزارت بهداشت 
و درمان و س��ازمان غذا و دارو دس��ت به تجمع زده اند تا 
ش��ايد صداي اعتراضشان به گوش مس��وولان مربوطه 
برس��د. اما دريغ از يك بار رسيدگي به وضعيت اين افراد. 
وزير بهداشت و درمان در حالي از طرح دارويار در نشست 
خبري دو روز گذشته خود دفاع كرد كه اين طرح ماه هاست 
شكست خورده و بيش از هر كسي مردم و كساني كه براي 
تهيه دارو با مشكلات عديده مواجه اند اين شكست را به 
چشم ديده اند. بماند كه اين روزها خبرگزاري هاي رسمي 
هم به نوعي تبديل به روابط عمومي دولت ش��ده اند و به 
جاي اينكه مس��وولان را به چالش بكشند و از آنها پاسخ 
بخواهند تنها به وعده ها و ادعاهايي گوش مي دهند كه 
خوب مي دانند از حرف تا عمل براي اين وعده ها و ادعاها 
فاصله بسياري است. اينكه وزير بهداشت و درمان بارها و 
بارها از صادرات دارو به كشورهاي ديگر خبر داده در حالي 
كه وزارتخانه متبوعش توان تامين داروي مورد نياز بيماران 
خاص در داخل كشور را ندارد مساله اي است كه بايد به آن 
پاسخ بدهد. هر بار انتقادي به وزارت بهداشت و درمان در 
گزارش ها و خبرها شده است تنها يك جوابيه كه البته هيچ 
ربطي به پاسخگويي مسوولان نداشته به مطبوعات ارسال 
مي شود اما در هيچ يك از اين جوابيه ها اصل مساله ديده 
نشده و البته پاسخي هم براي چرايي هاي عنوان شده در 
گزارش ها نيامده است. وزيربهداشت و درمان مدت هاست 
كه زير تيغ اس��تيضاح قرار دارد و از آنجا كه تعداد وزيران 
استيضاح شده يا در ليست استيضاح قرار داشته دولت وقت 
زياد شده اند فعلا عبداللهي از اين قاعده مستثني مانده 
است. اما سوال اساسي اينجاست كه تعداد وزيران بركنار 
شده دولت مهم تر است يا جان بيماراني كه هر روز با مشكل 
تازه اي براي تامين دارو و درمان خود مواجه مي ش��وند. 

نمايندگان مجلس كه خود را نماينده مردم مي دانند بايد 
به فكر مشكلات مردم و تامين آسايش آنها باشند يا سنگ 
دولتي را به سينه بزنند كه وزيرانش يكي از پي ديگري ثابت 
كرده اند مستحق جايگاهي كه در آن قرار دارند نيستند. 
عبداللهي بارها و بارها در نشست هاي خبري بدون اينكه 
پاسخگوي مشكلات حوزه درمان و دارو باشد دست به تبلغ 
براي دولت زده است. اينكه در دولت سيزدهم ما كرونا را 
ريشه كن كرديم، در دولت سيزدهم وضعيت پرستاران 
بهتر شد، در دولت سيزدهم مدينه فاضله اي براي بيماران 
فراهم آورده ايم كه تنها خود قادر به مشاهده آن هستيم و 
مردم همچنان از ديدن اين همه امكاناتي كه به آن اشاره 

مي شود محروم مانده اند و ....
در واقع رديف كردن اعداد و ارقامي كه با واقعيت موجود 
در جامعه فاصله زيادي دارند مدت هاس��ت كه از سوي 
مس��وولان به يك عادت تبديل شده اس��ت. از آمارهاي 
اقتص��ادي و ميزان ت��ورم و فقر گرفته تا آم��ار اعتبارات 

اختصاص داده شده به مساله دارو و درمان مردم. 

   تقصيرها را به گردن تحريم نيندازيم
علي يكي از بيماراني است كه در مقابل وزارت بهداشت و 
درمان حضور دارد او در رابطه با دليل اين تجمع به تعادل 
مي گويد: سال هاس��ت دولت ها س��عي كرده اند وانمود 
كنند تحريم ها هيچ تاثيري نداشته است اما وقتي مساله 
دارو مطرح مي ش��ود فورا تحريم ها را بهانه مي كنند. اگر 
تحريم ها باعث كمبود دارو شده است چرا مسوولان هيچ 
اقدامي براي برداشتن اين تحريم ها نمي كنند. چرا هيچ 
كس به فكر جان و سلامتي بيماراني كه هر ماه بايد براي 
تامين داروي مورد نياز علاوه بر رنج بيماري دچار استرس 

و فشارهاي عصبي بشوند.
او مي افزايد: چطور ممكن است تحريم ها باعث نرسيدن 
دارو به كش��ور شود بعد وزير بهداش��ت خبر از صادرات 
دارو به ۲۰ كشور آفريقايي را بدهد. چرا با اعصاب و روان 
بيماران بازي مي كنند. ما چه گناهي كرده ايم كه هم بايد 
درد بيماري را تحمل كنيم و هم درد بي كفايتي مسوولان 
حوزه بهداشت و درمان را. بازي با جان افراد در اين كشور 

تا چه زماني مي خواهد ادامه داشته باشد. 

   چرا داروي بيماران خاص از قبل
 تهيه نمي شود

احس��ان يكي ديگر از كساني كه به دليل ابتلا فرزندش 
به بيماري هموفيلي در اين تجمع حضور دارد به تعادل 
مي گويد: مس��اله دارو در كشور ما به بازي موش و گربه 
شبيه اس��ت. مگر مي شود وقتي تعداد بيماران خاص و 
ميزان نيازشان به دارو مشخص است هر ماه با كمبود دارو 
مواجه باشيم. چرا واقعا مسوولان فكري براي اين ماجرا 
نمي كنند. اينكه وزير بهداشت وعده تامين منابع مالي 
براي ذخيره استراتژيك دارو را مي دهد درد از فرزند من 
كه اين روزها علاوه بر رنج بيماري بايد فش��ار و استرس 
نبود دارو را هم تحمل كند دوا نمي كند. مسوولان انگار در 
خواب به سر مي برند. در حالي كه مشكلات دارويي كشور 
هر روز بيشتر و بيش��تر مي شود وزير بهداشت از بهبود 
وضعيت خبر مي دهد. فرافكني و آمار اشتباه دادن تا كي 
قرار است از سوي مسوولان بهداشت و درمان كشور ادامه 
پيدا كند.  او در مورد خواسته افراد تجمع كرده مي گويد: ما 
خواستار بركناري وزير بهداشت و رييس سازمان غذا و دارو 
هستيم. اين افراد صلاحيت حضور در اين جايگاه را ندارند و 
در تمام طول مدت رياست خود نتوانسته اند كوچك ترين 
مشكلي در اين زمينه را حل و فصل كنند و تنها به وعده 

دادن اكتفا كرده اند.

   توليدات داخلي بر سلامت بيماران
 ارجحيت دارد

مديرعامل سابق كانون هموفيلي اما در اين باره به تعادل 
مي گويد: مشكل مربوط به امروز و ديروز نيست سال هاست 
كه به بهان��ه توليد داخلي داروي هموفيل��ي اجازه ورود 
داروه��اي نوين براي درمان هموفيلي را به كش��ورنمي 
دهند. رييس سازمان غذا و دارو تمامي داروهاي بيماران 
هموفيلي را به بهانه توليد داخلي از ليست واردات حذف 
كرده و همين مساله هم باعث شده تا هر بار اين بيماران 
براي تامين داروي مورد نياز خود با مشكل مواجه شوند 
ضمن اينكه بارها و بارها از سوي پزشكان اعلام شده كه 

برخي داروهاي توليد داخل كارايي لازم را ندارند. 
احم��د قوي��دل مي افزاي��د: يك��ي از نتاي��ج اي��ن نوع 

سياس��ت گذاري هاي انحصاري، همين بحران دارويي 
هموفيلي اس��ت كه بيش از ۸ ماه است گريبان بيماران 
هموفيل��ي را رها نكرده اس��ت. ۸ ماه اس��ت بيماران به 
صورت هاي مختلف درد مي كشند و به علت عدم امنيت 
دارويي زندگي آنها دچار اختلال شده است. در بين اين 
بيماران از افراد سالخورده تا كودكان كم و سن سال حضور 

دارند و تحمل اين درد و ناراحتي براي آنها ساده نيست.

   چرا ذخيره استراتژيك دارو نداريم
او در بخ��ش ديگري از س��خنانش به نداش��تن ذخيره 
استراتژيك داروهايي كه امكان تامين فوري آنها از بازار 
جهاني نيست اش��اره كرده و مي گويد: وزير بهداشت در 
نشست خبري خود از تامين اعتبار براي ذخيره استراتژيك 
داروي كشور تا يك ماه آينده خبر داد اما سوال اينجاست 
كه تا به حال چه كاري براي تامين اين ذخيره انجام شده 
است. واقعيت اين است كه ما يك سياست گذاري درست 
در اين زمينه نداشته و نداريم و اين وعده ها ديگر نمي تواند 

جاي عمل را براي بيماران پر كند. 
اين نوع سياست گذاري نا كارآمد يك تهديد امنيتي 

جدي براي كشوري است كه از تحريم هاي يكجانبه 
و غير انساني امريكا نيز رنج مي برد. او مي افزايد: وقتي 
بس��ياري از مواد اوليه توليد داروهاي داخلي از خارج 
كشور تامين مي شود حذف ارز ترجيحي دارو ضربه اي 
غير قابل جبران به پيكره توليدات داخلي دارو است. 
مس��اله اينجاست كه نه دولت و نه مس��وولان وزارت 
بهداشت و درمان و سازمان غذا و دارو نمي خواهند زير 
بار اشتباه خود در اين زمينه بروند و سعي دارند با فرار رو 

به جلو از اين مسووليت شانه خالي كنند. 

   »همليبرا« تنها براي ۱۰ بيمار
تامين شده است

مديرعامل س��ابق كانون هموفيلي در مورد چرايي 
تجمع بيماران هموفيلي در مقابل وزارت بهداش��ت 
و درم��ان مي گويد: بعد از مدت ه��ا كه بيماران بارها 
و بارها به نب��ود داروي »همليب��را« اعتراض كردند 
و هر بار هم س��ازمان غ��ذا و دارو نبود اي��ن دارو را به 
گردن س��ازمان هاي بيمه گر انداخت حالا تنها براي 
۱۰ بيمار اين دارو تاييد ش��ده است و البته با امتناع 

رييس  سازمان غذا و دارو از امضاي تفاهم نامه، والدين 
و بيماران منتخب نااميد به خانه بازگش��تند. به نظر 
مي آيد صلاح مديران سازمان غذا و دارو با صلاح منافع 
ملي كشور تفاوت دارد. او مي افزايد: اين بحران ۸ ماه 
است كه ادامه دارد و سازمان غذا و دارو مي بايست از 
اين بح��ران ۸ ماهه درس بگيرد و در حوزه داروهايي 
كه مبناي تأمين آن سفارش است ذخيره استراتژيك 

ايجاد و از تحميل درد به بيماران جلوگيري كنند.
قويدل تاكيد مي كند: متأسفانه كمبود فاكتور ۸ در 
كشور كماكان به صورت گسترده جاري است. سازمان 
غذا و دارو مجوز ۱۰۰ هزار داروي فاكتور ۸ را داده است. 
اما اين سفارش دير هنگام با توجه به زماني كه تأمين 
سفارش ها در كارخانه براي توليد لازم است، تاكنون 
۳۰ هزار ويال از اين دارو وارد كشور شده است. البته 
بعد از گذش��ت ۹ ماه از كمب��ود فاكتور ۸ هنوز هيچ 
توضيح قانع كنن��ده اي در رابطه با كاهش آمار اولين 
توليد كننده داخلي داده نشده و اين امر در پرده اي از 
ابهام قرار دارد. سوال اينجاست كه تكنولوژي، دانش 
فني و كارخانه هست، چرا توليد به ميزان قبل نيست.

گزارش

يادداشت

تنهاييهميشهبدنيست
بس��ياري از ما ممكن است 
در دوره اي از زندگ��ي خود 
با احس��اس تنهايي دست 
به گريبان ش��ده باشيم. در 
اين شرايط اولين توصيه اي 
كه مي شود برقراري ارتباط 
اجتماعي با افراد اس��ت. در 
واقع تنها راه نجات از تنهايي 
را همين برقراري ارتباط اجتماعي مي دانند اما سوال 
اينجاس��ت كه آيا واقعا اين راه رهايي براي همه افراد 
مي تواند منجر به موفقيت ش��ود ي��ا در برخي موارد 
آسيب آن از تنهايي بيشتر خواهد بود. محققان در اين 
باره دو نظريه متضاد را بررسي كردند. نظريه ميانگير 
اس��تدلال مي كند كه روابط اجتماعي به عنوان يك 
مرهم عمل مي كند و اثرات مخرب تنهايي بر سلامت 
رواني را كاهش مي دهد. طبق اين نظريه، پيوندهاي 
اجتماع��ي، پيش بيني كننده هاي مهم بهزيس��تي 
روان شناختي هس��تند و مي توانند نقش اساسي در 
ارايه رضايت و معنا از زندگي داشته باشند. تحقيقات 
گذشته روابط اجتماعي قوي را با بهبود سلامت رواني، 
سلامت جسماني و طول عمر مرتبط مي داند، در حالي 
كه انزواي اجتماعي با پريشاني رواني و بيماري هاي 
رواني مرتبط است. در تضاد كامل با اين نظريه، نظريه 
تقويت پيش��نهاد مي كند كه اثرات منفي تنهايي بر 

سلامت روان مي تواند زماني كه افراد در جمع ديگران 
باشند تشديد شوند. تنهايي مزمن مي تواند افراد را به 
سمت آرزوي تنهايي سوق دهد، محيط اجتماعي را 
تهديد آميز به آنها نشان دهد و منجر به كاهش كلي 
اش��تياق براي تعاملات اجتماعي ش��ود. وقتي وارد 
موقعيت هاي اجتماعي مي شويد، اين احساس تنهايي 
ممكن است تشديد شود و در نتيجه بر سلامت رواني 
تاثير نامطلوبي بگذارد. علاوه بر اين، تنهايي مي تواند 
كيفيت تعاملات اجتماعي را كاهش دهد زيرا افراد با 
بدبيني، بي اعتمادي و ترس از طرد شدن با موقعيت ها 
برخورد مي كنند. اين عوامل منجر به رفتار اجتماعي 
ضعيف و مهارت هاي ارتباطي ضعيف و در اغلب موارد، 
باعث طرد ش��دن توس��ط ديگران و در نهايت باعث 
تنهايي و ناراحتي بيشتر مي ش��ود. اما در اين زمينه 
مطالعاتي انجام شده كه نتايج آن مي تواند حايز اهميت 
باشد. مثلا در يك مطالعه در مورد افراد بالاي ۱۶ سال 
نتايج اينگونه بد كه رابطه منفي بين تنهايي و سلامت 
روان هنگام ارتباط اجتماعي با ديگران تقويت مي شود. 
در واقع افراد به جاي اينكه در اين ارتباط هاي اجتماعي 
از احساس تنهايي رها شوند نتيجه معكوسي را تجربه 
كرده اند. اما در مطالعه اي ديگر مشخص شد كه تنهايي 
شديد سلامت روان را افزايش نمي دهد و باعث مي شود 
تا افراد با مشكلاتي در اين زمينه مواجه شوند. مطالعه 
سوم بر دوره همه گيري كرونا متمركز بود. يافته هاي اين 

مطالعه نيز مجددا نشان داد تعاملات اجتماعي باعث 
افزايش احساس تنهايي و تاثير منفي بر سلامت روان، 
هنگام دوره هاي شديد تنهايي هستند. يعني اينكه 
حتي در لحظات تنهايي عميق و شديد، حضور ديگران 
با ميزان كمتر سلامت رواني مرتبط بود. محققان يك 
همبستگي مثبت بين تنهايي و ميل به انزواي اجتماعي 
پيدا كردند، كه حضور ديگران تاثير منفي قابل توجهي 
بر سلامت رواني افراد داشت. به اين ترتيب يافته هاي 
اين پژوهش كه از تجزيه و تحليل هزاران مش��اهده 
پيوسته به دس��ت آمده اند، با اين باور رايج كه ارتباط 
و تماس اجتماعي پادزهري براي تنهايي اس��ت، در 
تضاد اس��ت. آنها به درك دقيق تري از تنهايي اشاره 
مي كنند و نش��ان مي دهند كه بر خلاف باور مرسوم، 
تماس اجتماعي لزوما ممكن است ناراحتي را كاهش 
ندهد و اينكه در جمع بودن گاهي اوقات مي تواند درد 
رواني تنهايي را تشديد كند. محققان خواستار مطالعات 
بيشتر براي بررسي اين پارادوكس هستند كه شايد راه 
را براي راهبردهايي جديد براي مبارزه با تنهايي هموار 
كند. تلاش براي كاهش تنهايي ممكن است به چيزي 
بيش از افزايش ميزان ارتباط اجتماعي نياز داشته باشد. 
بايد پذيرفت كه )جدا از درونگرا يا برونگرا بودن( همه 
آدم ها زماني ك��ه دچار تجربيات منفي مانند فقدان، 
شكست و سوگ مي شوند نياز به دوره اي تنهايي دارند 
كه اين نياز بايد از طرف اطرافيان محترم شمرده شود.

عاطفهمحمدي

رويخطخبر

باداشتنچندفرزندميتوانازسربازيمعافشد؟
رييس س��ازمان وظيفه عمومي فراجا شرايط معافيت 
مشمولان داراي فرزند از سربازي را تشريح كرد. سردار 
تقي مهري با اشاره به موافقت فرمانده كل قوا با معافيت 
مش��مولان داراي فرزند گفت: با عنايت فرمانده كل قوا 
خدمت سربازي براي مشمولان غايب و غيرغايبي كه 
بالاي ۴۰ سال س��ن داشته و داراي س��ه فرزند باشند 
بخشيده شده و اين افراد از انجام خدمت سربازي معاف 
خواهند بود. او درباره افراد كمتر از ۴۰ سال نيز اظهاركرد: 
آن دسته از افراد زير ۴۰ سال در صورتي كه داراي ۴ فرزند 
باشند، مشمول اين مقررات شده و خدمت سربازي آنان 
بخشيده خواهد شد. رييس س��ازمان وظيفه عمومي 
فراجا درباره اينكه اجراي اين تس��هيلات تا چه زماني 
ادامه خواهد داش��ت، نيز گفت: برابر تصميمات اتخاذ 
ش��ده اين روند تا پايان س��ال ۱۴۰۴ ادامه پيدا خواهد 
كرد. مهري درباره اينكه آيا اين معافيت شامل سربازان 
در حين خدمت نيز مي ش��ود، يا خير گفت: افراد داراي 
شرايط مذكور اگر در حال خدمت باشند نيز شامل اين 
مقررات شده و مي توانند از آن بهره مند شوند. او با بيان 
اينكه اين افراد در صورت طي دوره آموزش مقدماتي و 
تكميلي بسيج در سپاه پاسداران، از انجام خدمت دوره 
ضرورت سربازي معاف مي شوند، گفت: از ابتداي خرداد 
ماه رسيدگي به درخواست ها در اين خصوص آغاز شده 

و واجد شرايط بايد با به همراه داشتن مدارك شامل اصل 
و تصوير صفحات شناسنامه و كارت ملي خود، همسر يا 
همسران و فرزندان و آخرين مدرك تحصيلي يا گواهي 
اشتغال به تحصيل به يكي از دفاتر خدمات الكترونيك 
انتظامي )پليس+۱۰( مراجعه و درخواست خود را ثبت 
كنند. به گفته رييس سازمان وظيفه عمومي فراجا به 
تمامي درخواست ها پس از بررس��ي و استعلام لازم در 
اس��رع وقت در استان محل سكونت رسيدگي مي شود 

و متقاضيان براي طي دوره آموزش مقدماتي و تكميلي 
بسيج به سپاه استان محل سكونت معرفي مي شوند و اين 
دسته از مش��مولان پس از طي دوره هاي مذكور كارت 
معافيت دريافت مي كنند.سربازان حين خدمتي كه در 
شمول اين مقررات قرار گرفته اند نيز در صورت سپری 
كردن دوره آموزش رزم مقدماتي در يگان خدمتي، بدون 
نياز به سپري كردن آموزش مجدد و پس از احراز شرايط 

از خدمت ترخيص و كارت معافيت دريافت مي كنند.


